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שטיינמן  לייב  אהרון  רבי  הגאון  הישיבה,  ראש  מרן  אל  נכנסתי  הכיפורים  יום  לפני 
זצוק"ל, ושאלתי אותו על מה הוא מציע לעורר את הקהל, לקראת יום הדין? ובמילים 

אחרות: מה הוא הדבר שעשוי להביא לאדם את הזכויות הגדולות ביותר?

הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, על הזכויות לדורי דורות

סיפר רבינו הגאון המרא דאתרא שליט"א: "לפני יום הכיפורים נכנסתי אל 
מרן ראש הישיבה, הגאון רבי אהרון לייב שטיינמן זצוק"ל, ושאלתי אותו על 
מה הוא מציע לעורר את הקהל, לקראת יום הדין? ובמילים אחרות: מה הוא 

הדבר שעשוי להביא לאדם את הזכויות הגדולות ביותר?
"מרן השיב: 'זיכוי הרבים!'. ואני רוצה להסביר מעט את דבריו", אמר הרב 

שליט"א. 
"הגמרא אומרת שהרשע שעושה מצוות וטורפין לו אותן בפניו, משום 
שנאמר: 'לרשע אמר אלוקים מה לך לספר חוקי' וכו'. והנה, הגאון רבי יצחק 
אלחנן אומר שכל זה בשאר מצוות, אבל כאשר הרשע התעסק במצוות צדקה, 
לא טורפין את המצוה הזו. ומדוע? – מפני שבמציאות היה מי שנהנה מהמצוה 
שעשה הרשע, והוא העני. ואם כן לא אכפת לנו שעושה המצוה היה רשע, 

אם אדם אחר נהנה מכך- מגיע לו שכר על כך.
"לפי זה אפשר גם לפרש את דברי מרן הגראי"ל בענין זיכוי הרבים. שכן, 
גם אם מדובר באדם  התואם את ההגדרה של 'טורפין לו זכויותיו בפניו', אבל 
המציאות היא שכאשר אדם מתעסק בזיכוי הרבים, יש רבים שנהנים ממנו 

ומתחזקים בגין המעשה שעשה, אם כן אין לך זכות גדולה מזו ליום הדין.
"ויש לדעת, שכאשר אומרים 'זיכוי הרבים'- אין הכוונה רק למי שמזכה 
אלפים ורבבות בהפצת דברי חיזוק וכיוצ"ב. גם לומד תורה צנוע שבצנועים, 
היושב בפינתו ושוקד על התורה בשמחה ובחשק, ויש שלוקחים ממנו דוגמא 
ומופת כיצד ללמוד, ונדבקים בהתלהבות שלו, ומתחילים ללמוד יותר בחשק, 

הרי שגם הוא נקרא 'מזכה הרבים', וגם עליו התכוון מרן ראש הישיבה.
"יתירה מכך. כדי לקרב את האדם לבוראו ולהשיבו בתשובה שלימה, לא 
צריך להיות דווקא פעיל בארגון שמטרתו להחזיר בתשובה. די שיהודי ירא 
שמים יתנהג כראוי, ויוכיח את קרבתו הוא לבורא עולם, כדי שהאדם העומד 
ממול, שלא זכה עדיין להימנות על באי בית המדרש, יתרשם, יתפעל, ויסיק 

מסקנות מידיות".

ביקש לעמוד מקרוב על צורת ההיכל
כבר הבאנו בעבר דוגמאות רבות לענין זה, ועכשיו נספר כאן את מה שגילה 
לנו הגאון רבי אליעזר רוט. כדאי לשמוע את הסיפור, כדי להבין עד כמה יש 

בכוחנו להשפיע על אחרים, גם בלי להוציא מילה מהפה.
בהיכל הכולל שהגר"א רוט עומד בראשו, מתפלל יהודי שחזר בתשובה 
שלימה לפני 35 שנה. כיצד קרה הדבר? – אדם זה, שהיה חילוני גמור, נתקל 
פעם בכתבה שפורסמה אף היא בעיתון חילוני, שתיארה את יופיו של ארון 

הקודש של ישיבת פוניבז'.
כאמן, שהתעסק בתחומי ייצור הרהיטים, ביקש לעמוד מקרוב על צורת 

ההיכל, שהובא כידוע, במבצע מורכב מאיטליה.
הוא הבין מראש שכאדם שאינו שומר מצוות, לא יוכל להיכנס להיכל 
הישיבה בשעות היום, שבהן נמצאים הבחורים באולם, ושוקדים על תורתם. 
הוא תכנן, אפוא, לעלות לישיבה בבני ברק בשעת לילה מאוחרת מאוד, הרבה 

אחרי חצות.
בשעה זו, כך שיער, לא יהיה כבר אף בחור באולם הישיבה, ותהיה זו השעה 

המתאימה שבה יעלה בידו לבדוק מקרוב את ההיכל המפואר.
וכך עשה. האיש יצא מתל אביב, עיר מגוריו, ועשה את דרכו לבני ברק, 
והיה בטוח בכל מאת האחוזים שכאשר יפתח את דלת ההיכל של ישיבת 
פוניבז', ימצא לפניו אולם ריק. אבל, כפי שידוע לכולנו, התמונה היתה שונה 

לחלוטין.
האמת היא, שעוד מרחוק, בהיותו במעלה המדרגות המובילות את הישיבה, 
היה נראה לו ש'משהו כאן השתבש בדרך'... הוא שמע בבירור את קול 
הלימוד, והריתחא דאורייתא, אבל היה בטוח שהקולות הללו אינם מגיעים 

מההיכל המואר, אלא ממקום אחר.
כשפתח את הדלת, כמעט והתעלף... בחורים רבים, שמספרם הגיע ליותר 
100 כפי שסיפר ברבות השנים - היו בשעה זו באולם, והאווירה היתה  מ- 

נשמעת כבצהרי היום.
כיון שלא רצה לבלוט יותר מדי, עמד מן הצד, והתבונן במחזה הנראה לנגד 
עיניו. "הייתי צריך לצבוט את עצמי כדי להיות בטוח שאינני חולם", סיפר 

לאחר שנים רבות לבני משפחתו.
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עומד לו בעל העדר, ומונה את הבהמות, עד אשר מגיע ל"עשירי קודש", או אז עושה 
לה פס אדום, ובזה נגזר דינה לשחיטה ולהקרבה על המזבח. ומה קורה עד אשר יבואו 
לביהמ"ק? בינתיים הולכת לה הבהמה לטייל ולשחק עם חברותיה, עליזה ושמחה, 
אילו היה לה קצת שכל, היתה עוזבת את כל הטיולים והולכת לנהר, טובלת ורוחצת 
את עצמה חזק, עד אשר יימחק מעל גבה הפס האדום... ותיכנס ותלך לחיים טובים! 

בעל 'משמר הלוי', הגאון רבי משה מרדכי שולזינגר זצוק"ל, על "כתבנו בספר החיים"

בערב ראש השנה תשס"ד, החזיקו בלימוד הדף היומי בסוף מסכת זבחים, 
ופנה רבינו זצ"ל אל לומדי השיעור בשאלה: "כאשר תעמדו ותבקשו מאת 
השי"ת 'זכרנו לחיים מלך חפץ בחיים וכתבנו בספר החיים למענך אלוקים 

חיים'  - מה תכוונו ב'למענך'? 
אומר לכם מה אני מכוון: 'רבש"ע זכרנו לחיים למענך - למען שנזכה בשנה 
הבעל"ט ללמוד כראוי את המסכתות הקדושות, מסכת מנחות, מסכת חולין, 
מסכת בכורות, מסכת ערכין ומסכת תמורה, בשביל זה אני  מבקש ממך 

רבש"ע תן לי בבקשה עוד שנה של חיים." 
והיה רבינו זצ"ל אומר: "כאשר ה'למענך' הוא אמיתי - יש לנו בסייעתא 

דשמיא תקוה גדולה לצאת זכאים בדין!" 
אכן, שומה עלינו לראות שזה יהיה באמת הבטחה אמיתית הבטחה רצינית 

לא ח"ו מן השפה ולחוץ והשי"ת בוחן לב וחוקר כליות.

העצה לזכות ביום הדין 
רבינו זצ"ל היה עומד ומעורר בדרשותיו בחודש אלול, שהנה מתקרב ובא 
יום הדין, ובשמים יש מאזניים: על הכף האחת מונחות המצוות, ועל הכף 
יודע מרת נפשו, שיתכן מאד מאד  והרי לב  האחרת מונחות העבירות, 

שהעבירות הם אלו שמכריעים את הכף, אם כן מה עושים?
והיה אומר רבינו זצ"ל: "העצה הטובה ביותר - להוסיף עוד ועוד שקידה 

בלימוד 
התורה, בכל דקה של לימוד התורה מתווספים לו בשמים מאתיים מצוות 
שכל אחת מהן שוקלת כנגד כל המצוות. החיים והמוות ביד הלשון, תגיד 
דף גמרא, ועוד דף, ועוד דף ועוד דף..." ]והיה מספר, שאחד בא פעם לפני 
החפץ חיים זיע"א וסיפר שרכש אתרוג בחמש מאות דולר, אמר לו הח"ח 
זיע"א: "אתרוג זה מצוה אחת, ואילו בדקה של לימוד התורה רכשת לנפשך 

מאתיים מצוות שכל אחת מהן שקולה כנגד כל התורה"[. 
פעם, בערב היום הקדוש, סיפר לרבינו זצ"ל אחד ממקורביו, שבערב יום 
כיפור נוהג הוא ללכת למקוה כמה פעמים במשך היום, ובכל פעם טובל הוא 
כך וכך טבילות... נענה רבינו זצ"ל ואמר: "לכל אחד יש את הכרטיס כניסה 
שלו, זה לא הכרטיס כניסה שלי..." ]ויתכן שהוסיף:[ "כרטיס הכניסה שלי 

הוא תורה, ותורה, ותורה!..." 
ואירע פעם בערב היום הקדוש, שאחד מן לומדי השיעור שליט"א הביא 
לרבינו זצ"ל את הספר "דברי יציב" מכ"ק האדמו"ר מקלויזנבורג זצוק"ל 
על ענייני קדשים, באותו ליל יום כיפור לא ישן רבינו וכל הלילה למד ולמד 

בספר הנ"ל.

ישועות והצלחות 
זה נוסח הברכה דהוה מרגלא בפומיה דרבינו זצ"ל לברך בימי הדין: כתיבה 
וחתימה טובה, עם כל הפני יהושע, ועם כל הצל"ח - ]כלומר, שיהיה עם כל 

הישועות וההצלחות שצריך[. ולפעמים נהג לומר 'עם כל הפירושים...'

אתה הרי יש לך טעם בלימוד 
אירע פעם, באחד מימי חול המועד סוכות שישב אצל רבינו בסוכתו אברך 
פלוני, שרבינו הכירו מקרוב, וטיפל בו טיפול מסור, ואותו אברך התמרמר 
לפני רבינו, שהנה זה כבר כמה שנים שיש לו חזקה לעבור לפני התיבה 
באחת מתפילות הימים הנוראים, והנה בשנה האחרונה לקחו ממנו את 

הכיבוד, וזה כואב לו.
רבינו זצ"ל, אורייתא קמרתחא ביה, פנה לאותו אברך בתוכחה גלויה שנבעה 
מתוך אהבה רבה, וכה היו דבריו: "עליך לא הייתי מאמין! אתה, שברוך השם 

זכית שיש לך טעם בלימוד, ואתה יודע היטב מה זו מתיקות אמיתית, מתיקות 
התורה הקדושה, איך יתכן שבכלל מעסיקים אותך כאלו שטויות, אתה 
שוטה!" וראו בחוש את הכאב על פניו של רבינו, איך יתכן שאברך שמונח 
בלימוד, מתעסק בכאלו הבלים, ובמשך כמה ימים אח"כ עוד לא נרגע מזה.

בתוך כדי השיחה, הצביע רבינו על תמונת קדשו של כבוד מרן, רבן של כל 
בני הגולה, רבינו יוסף שלום אלישיב זצוק"ל, שהיתה תלויה שם בסוכה, 
ופנה רבינו לבן שיחו ואמר: "הבט נא וראה, תסתכל ותראה בפניו של האיש 
הקדוש הזה, איך שהן קורנות מאושר ושמחה, הוא המאושר ביותר בתבל, 
ולמה? משום שהוא דבוק בכל לבו ונפשו בתורה הקדושה, וכל השטויות 

שבעולם לא מתחילים בכלל לעניין אותו. כזה ראה והתקדש!"
פעם סיפר רבינו זצ"ל על תלמיד חכם גדול אחד שליט"א שרצו לכבדו 

בהוצאת ספר תורה לפני כל נדרי, וסירב. 
ואמר רבינו זצ"ל: "הוא צודק מאד, כי מה חסרה לו תחושת הגאוה הזאת 

בדיוק ביום הקדוש".
ודומני, כי אף כאשר הציעו לאחד מהחוסים בצלו שליט"א להתחיל בתפקיד 
זה וסירב בכל תוקף ]על פי חינוכו של רבינו זצ"ל[, סייע לו רבינו זי"ע לעמוד 

בסירובו, ביום קדוש זה.

כבקרת רועה עדרו 
מה נאדר בקודש היה לשמוע מפה קדשו של רבינו זיע"א איך שהיה עומד 
וחוזר על ההרגשה הנפלאה של הסבא קדישא רבינו אליהו לופיאן זיע"א 

בימים הנוראים, במאמר הפייטן: "כבקרת רועה עדרו". 
וכה היו דבריו: "עומד לו בעל העדר, וסופר ומונה את הבהמות, אחת שתים 
שלוש... עד אשר מגיע לעשירי, "עשירי קדש", או אז סוקר עליה בסיקרא, 
ועושה לה פס אדום, ]ובלשונו הטהור של ר' אלי'ה זיע"א 'דער רויטער 

פאסיקל'...[ ובזה נגזר דינה לשחיטה ולהקרבה על גבי המזבח.
ומה קורה בינתיים? עד אשר יבואו לביהמ"ק? בינתיים הולכת לה הבהמה 
לטייל ולשחק עם חברותיה, עליזה ושמחה, היא לגמרי לא חולמת איזה גזר 

דין שיש עליה! 
אילו היה לבהמה קצת דעת, קצת שכל, מה היתה עושה, היתה עוזבת את 
כל המשחקים, את כל הטיולים, והולכת לנהר, ושם היתה טובלת במי הנהר, 
ורוחצת את עצמה חזק חזק, עד אשר יימחק מעל גבה הפס האדום... ותיכנס 

ותלך לחיים טובים. 
עומד הס"ק רבינו אליהו זיע"א בשיחותיו הקדושות ואומר ומעורר, עבר 
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וסיפרו פעם לפניו בשם רופא מומחה וידוע, שביקר אצל שניים מגדולי ישראל לפני 
יוהכ"פ, ולאחר בדיקתם חיווה דעתו שאין להם להתענות ביוהכ"פ, והאחד בכה מגודל 
צערו על כך, ואילו השני אמר תיכף ומיד בשלוות הנפש: "מי שאמר להתענות ביום 
הכיפורים, הוא ציווה להימנע מכך בכגון דא". ואמר רבינו שהדרך השנית היא היא 

הדיעה הישרה והנכונה שיבור לו האדם 

הלכות והליכות יום הכיפורים, ממרן הגאון רבי שלמה זלמן אויערבאך זללה"ה

כתב רבנו: בתפילת יוה"כ כשמבקשים "ורוח קדשך על תיקח ממני", יש 
לכוון גם על כך שיזכה להישאר במדרגה זו של "רוח קדשך", כי כל אדם 
זוכה ביום זה לרגע של רוח הקודש, ולכן יש לו להתחנן ולבקש שיזכה 
להישאר בכך, וכאותו משל ידוע של המגיד מדובנא ז"ל על הפסוק )תהילים 

כ"ד, ג'(: "מי יעלה בהר ד' ומי יקום במקום קדשו". עכ"ד.

ויאריך כל אחד כהרגשת לבו, כי דבר זה עצמו הוא עניינו של יום 
הדריך רבנו בענין תפילות היום בכלל, שאם כי בר"ה, אין נכון להאריך 
הרבה בתפילת הלחש, לפי שקשה הדבר לרכז המחשבה להתבונן במהות 
היום, שהיא המלכתו ית' עלינו, מ"מ יוהכ"פ שאני, ויאריך כל אחד כהרגשת 
לבו, כי דבר זה עצמו הוא עניינו של יום, כלומר ההתקרבות לד' ע"י התפילות 
והווידויים. ורבנו היה מאריך באמירת הווידוי במתינות והתבוננות בכל פיסקא 
ופיסקא )ורגיל היה לומר על עצמו בענוותנותו, מאז שרבו הפונים אלי 
בבקשת עצה והדרכה וכו', כמה צריך אני להאריך בוידוי ובבכיה באמירת 

"יעצנו רע"(. 

אמירת 'כל נדרי', שהוא כדי לטהר את הפה מעוון נדרים כדי שיתקבלו התפילות כראוי
ורגיל היה לחזור על מה שאמרו בטעם שמתירין הנדרים בתחילת יוהכ"פ 
באמירת 'כל נדרי', שהוא כדי לטהר את הפה מעוון נדרים כדי שיתקבלו 
התפילות כראוי. וברשימותיו כתב רבנו: עיקר התפילה ביום הקדוש צריכה 
להיות על עניינים רוחניים, וזה שאמרו חז"ל "וישעי – זה יוהכ"פ", כי מילת 
"ישועה" נאמרה במקרא ובתפילות ע"פ רוב על ישועה רוחנית, כמו "קראתיך 
הושיעני" שבתהילים ו"תפארת גדולה ועטרת ישועה" במנחה של שבת. אך 
גם בזה אין להצטמצם רק בבקשות פרטיות על עצמו, כי אם גם עבור הכלל 
ועל גלות השכינה, וכמ"כ ע"ד צחות על הפסוק "וישמע משה את העם בוכה 

"למשפחותיו" – ויחר אף ד' מאוד וגו'". 
ובלבבם של המוני תלמידי ישיבת 'קול תורה' )בה קבע רבנו תפילתו בימים 
הנוראים, מיום שנתכהן לעמוד בראשה. וכשקבעה משכנה בשכונת 'בית וגן' 
המרוחקת מביתו, שהה בה בכל שנה ביוהכ"פ(, חקוקה דמות רבנו, בהתחטאו 
לפני קונו כל היום כולו ברגשי קודש, כשאימת הדין ורוממות היום ניכרים 

על כל תהלוכותיו. 

ומרבה היה לעורר על החובה הגדולה ליקר ולחבב כל רגע מיום גדול וקדוש זה 
שעה ארוכה קודם התחלת תפילת שחרית, העיר את נכדו הלן עמו בחדרו 
לאמירת תהילים באומרו – "קום קרא אל א-לוקיך", כי כל רגע ורגע יקר 
מפז. וזה לשון רבנו ברשימת כת"י: "לעומת ההתקרבות שמתקרב הקב"ה 
אלינו כביכול ביום הכיפורים, על האדם לטהר ולזכך עצמו לקרב עצמו לד', 
ואם הוא כנרדם הריהו ח"ו כמתרחק, ואז אוי לנפשו וכמה צער גורם בזה 
כלפי מעלה, וכאילו ח"ו בבחינה של מבעט ביוהכ"פ, כיון שאינו מרגיש 
ההבדל הגדול בו נבדל יום זה מימים אחרים, ולכן יש להיזהר שלא יאבד 
חלילה זמן כלשהו מיום זה לבטלה, שהרי כל רגע מכפר, כדאיתא בכריתות 
ז' ע"א וי"ח ע"ב )וברמב"ם פ"ג משגגות ה"ט(, ואם מאבדהו לריק ה"ז ח"ו 

כמבעט, והוא נורא עד מאוד". עכ"ל. 
וכן ביאר רבנו בהא דארז"ל )יומא כ' ע"א( שביוהכ"פ אין רשות לשטן 
להשטין, ויש להבין מה התועלת בכך הרי סו"ס למחר שוב יעמוד ויקטרג 
על מעשי האדם, וכ"ש דתיקשי עפ"ד הרוקח סו"ס רי"ז ומהרי"ל הל' יוה"כ 
סוף הלכות מוסף, דמה שאינו משטין היינו רק על מעשי יוהכ"פ גופי' אבל 
על העבר שפיר מקטרג, אלא שבאמת חסד גדול מאוד הוא שלא יוכל להשטין 
על מעשינו ביוהכ"פ עצמו, שהוא יום חסד ורחמים, והכח ביד האדם לשוב 
בו בתשובה שלימה, ועיצומו של יום מכפר, ואילו הוא מפנה לבו ומסיח 

דעתו גם לדברים אחרים. ומדבר זה עצמו שגילו לנו חז"ל יש, אפוא, לקבל 
התעוררות גדולה וללמוד עד כמה יש להיזהר ולשמור מכל משמר על יקרת 
כל רגע מיום קדוש זה, וע"ד דברי רבנו הגר"א ז"ל הידועים בפירוש 'דין 
וחשבון', שמלבד הדין על מעשים שעשה, עתיד כל אדם לעמוד במשפט על 

מה שלא עבד את קונו באותו זמן.

היה אומר: "רבים לא התענו ביוהכ"פ שנים רבות, מפני סיבה בריאותית, והאריכו ימים 
בטוב" 

בחולה שאמר לו הרופא לאכול כדרכו, היה רבנו מזהיר לקיים הוראתו ולא 
להחמיר כלל. ומצעירותו עד אחרית ימיו, היה רגיל לבקר בעצמו בערב 
יוהכ"פ ובימים הסמוכים לו, בבתי מיודעיו שהיו חולים או חלושים, להורותם 
את המעשה אשר יעשון )וטרח במדידת והכנת הכלים למי שהוצרך לדקדק 
בשיעורים(. ובפרט נתן דעתו ולבו במידה יתירה, לשדל את כל אחד ואחד, 
בדברים המתאימים לפי רוחו ותכונות נפשו לשמור פקודת הרופאים, 
וכשהבחין שהקושי אצל החולה הוא מפני שהדבר מורה על גודל הסכנה בה 
הוא שרוי, היה אומר: "רבים לא התענו ביוהכ"פ שנים רבות, מפני סיבה 
בריאותית, והאריכו ימים בטוב. וכשהבין שהקושי הוא רגשי, מפני עצם הדבר 
שלא יתענה ביוהכ"פ, היה מדבר על לב החולה, שעלינו להרגיש כי גם מצוות 

התורה של 'וחי בהם', גם היא מצוה יקרה וחשובה עד מאוד" 
מי שאמר להתענות ביום הכיפורים הוא ציוה להימנע מכך בכגון דא

וספרו פעם לפניו בשם רופא מומחה וידוע, שביקר אצל שניים מגדולי 
ישראל לפני יוהכ"פ, ולאחר בדיקתם חיווה דעתו שאין להם להתענות 
ביוהכ"פ, והאחד בכה מגודל צערו על כך, ואילו השני אמר תיכף ומיד בשלוות 
הנפש: "מי שאמר להתענות ביום הכיפורים הוא ציוה להימנע מכך בכגון 
דא". ואמר רבנו שהדרך השנית היא היא הדעה הישרה והנכונה שיבור לו 

האדם. 
ואירע פעם ששמע על ת"ח אחד, שחלה ומתעקש להתענות, ומיד נסע 
רבנו לבקרו ובתוך השיחה אמר שפשוט הדבר שאין לו להתענות, וחזר הלה 
לעמוד על דעתו שבכוחו להתענות וכו', ובראות רבנו גודל התעקשותו אמר 
לו: "ריח אפיקורסות ח"ו יש כאן!", ולתדהמתו של החולה, נענה רבנו: "הרי 
זה גם נכלל במה שאמרו ז"ל )סנהדרין צ"ט ע"ב( ד'האומר מאי אהנו לן 
רבנן ה"ז אפיקורס', והיינו לפי ששופט ענייני הטבע על פי שכלו ואינו משעבד 
שכלו והבנתו לדעת חכמים, וא"כ ה"ה בנד"ד, שכל שהרב מורה בהחלט 
שאסור להתענות, שוב אין להרהר על הדבר כלל ולקיים דבר ד' זו הלכה!".
)הערות מלוקטות מתוך 'הליכות שלמה' – מועדים(



4info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

בנו  ענה: "הסינים  והסוחר  חיים'  עוד נשמע בסין?", שאל ה'חפץ  "ומה 
אותו.  ערערה  הכבדה  המים  ומסת  ברשלנות  נבנה  הוא  אבל  ענק,  סכר 
"אוי  הזדעזע:  חיים'  ה'חפץ  סינים טבעו למוות!".  ומאה אלף  הוא קרס 
ואבוי, מדת הדין מתוחה, עד לסין הגיעה!". "הרב, מותר לשאול שאלה?" 

-"ודאי!". "הרב מזדעזע כל כך מטביעתם של איכרים סיניים?!"  
הגה"צ רבי יעקב גלינסקי זצ"ל על "יושב בשמים ישחק"

האם היה סיכוי?
רבותינו נתנו טעמים רבים, מדוע קוראים בספר יונה ביום הכפורים בין 
הערביים, בשעה הדוחקת והקובעת ביותר בשנה. גם רבינו ה'חפץ חיים' 
זצ"ל נדרש לכך )'שער הציון' תרכב, ו( וכתב, שספר יונה בא לומר שאין 
אדם היכול לברוח מה', ועצת ה' היא תקום בכל מקרה. וכן אמרו בירושלמי 
)סוף מסכת ברכות(: "ואתה מרום לעולם ה'" )תהילים צ"ב, ט'( - לעולם 

ידך על העליונה!
ויותר מכך – 

אשאל שאלה: אילו היה יהודי גדול, צדיק ובעל רוח הקדש, ה'חפץ חיים' 
למשל, מגיע לעיר זרה במדינה זרה, עיר של פריצות והוללות. פריז, למשל. 
למרות ששמעתי שפריז מלאה ביראת שמים, כי יהודים רבים הגיעו אליה, 
והשאירו שם את יראת השמים שלהם, אבל זה רק משל. והיה הולך בשדרות 
שאנס אליזה ומכריז: "בעוד ארבעים יום פריז נהפכת!". האם היה סיכוי 

שמישהו ישים אליו לב? שיקבל איזו פינה בעתון?
יונה הנביא נשלח להחזיר את נינווה בתשובה, כי הקדוש ברוך הוא חס על 
מעשה ידיו. פחד יונה שאכן יחזרו, ותשובתם תעורר קטרוג על ישראל. לכן 
החליט לערוק ולברוח. נניח שהיה הולך, וקורא את קריאתו, איזה הד היה 
לה? היו מושכים בכתפיהם וממשיכים במעשיהם. ככלות ארבעים הימים 
נבלעים באדמה, אות לבני מרי. והיה מתברר למפרע שחשש שווא חשש, 
ולא התעורר כל קטרוג על העם. אדרבה, יכול היה להשתמש בענשם כאזהרה 
לישראל, ככתוב: "הכרתי גוים נשמו פנותם החרבתי חוצותם מבלי עובר 

אמרתי אך תיראי אותי, תקחי מוסר" )צפניה ג', ו'(. 
מסופר, שסוחר יהודי המתגורר בסין החליט לייבא בעצמו סחורות מאירופה. 
הפליג ויצר קשרים עם יצרנים וספקים, ולפני שובו נסע לראדין לקבל ברכת 

ה'חפץ חיים'. הציג עצמו: מסין הגיע.
סין, בקצה העולם.

"מה נשמע בסין?", התעניין ה'חפץ חיים'. 
נאנח: "העניינים יגעים. היהודים מפוזרים. אין חנוך יהודי, אין שחיטה 

כשרה, יש ניסיונות קשים בשמירת השבת, השם ירחם!".
ה'חפץ חיים' לא התפעל. ענה: "צרתכם צרת רבים בדורנו. בקהילות רבות, 
מאוסטרליה ודרום אפריקה ועד לדרום אמריקה וצפונה. חברתי עבורם את 
ספרי 'נדחי ישראל'. קח עמך כמה ספרים תפיץ אותם בסין. הם מורים איך 

להחזיק מעמד בתנאים הקשים – 
ומה עוד נשמע בסין?"

תמה: על מצב היהודים כבר ספר, על מה עוד ידווח? אמר: "זה כמה שבועות 
שיצאתי משם" 

"אבל לפני שהפלגת, על מה דברו שם, על מה דווחו העיתונים?"
ענה: "הסינים בנו סכר ענק, שפנה עמק שלם להתיישבות חקלאית, אבל 
הסכר נבנה ברשלנות ומסת המים הכבירה ערערה אותו. הוא קרס ומאה 

אלף סינים טבעו למוות!"
ה'חפץ חיים' הזדעזע: "אוי ואבוי, מדת הדין מתוחה, עד לסין הגיעה!"

"הרב, מותר לשאול שאלה?"
"ודאי"

"כשספרתי על מצבם העגום של היהודים, הגיב הרב בהשלמה. וכשספרתי 
על טביעתם של אכרים סיניים, מזדעזע הוא כל כך?!"  

"ברכות יחולו על ראשך! אמור לי, בורשה היית?"
"ודאי!", לראדין, מגיעים דרך ורשה.

"כמה יהודים גרים שם, ומה חלקם באכלוסיה?"
תמה, אבל ענה: "מספרים שכשלוש מאות אלף יהודים, מתוך כמיליון 

תושבים".
"כן" אשר ה'חפץ חיים', "כך אומרים. אמור נא, אלו היית רואה אדם עומד 

בכיכר העיר ונואם באידיש, אל מי הוא פונה?"
"מה השאלה? ליהודים העוברים ושבים!"
"אבל בעצמך אמרת שאינם אלא מעוט!"

חייך: "אכן הגויים הם הרוב, אבל אינם מבינים אידיש. אם דיבר באידיש, 
ליהודים דיבר!".

"כדבריך", הנהן ה'חפץ חיים'. "אם כך, הלא תבין? שטפון הגורף מאה אלף 
יצורי אנוש, 'מי במים', השם ירחם, שפת שמים הוא, אותות ממרום. אך מי 
מבין אותו? מי יתבונן בו ומי יזדעזע ממנו? הסינים? אינם מבינים שפה זו! 
אם כן, אל מי פנו, למי אותתו? לנו! אבל אנו, בראדין אנו. ומהיכן נדע על 
האתות, איך נשמע את הנאום השמימי? הביאוך הנה, שתספר אודותיו!"...

זה המבט הנכון, המפוכח, המבט של ה'חפץ חיים' זצ"ל!
זה מה שהיה קורה, אלו מילא יונה את שליחותו. אבל הקדוש ברוך הוא 

אכן בקש שבני נינווה ישובו בתשובה. ולכך, לכאורה, אין סיכוי.
ברח יונה.

ירד בספינה, והתרגשה סערה. המלחים קראו איש לאלהיו, לשווא.
יונה התגלה בירכתי הספינה, סיפר סיפורו, וחרדו חרדה גדולה. הורידוהו 
לים, ושקט מיד. העלוהו, והסערה התחדשה. הורידוהו שוב, ובלעו הדג: 
"וייראו האנשים יראה גדולה את ה', ויזבחו זבח לה', וידרו נדרים" )יונה א', 
ט"ז(. התפלל יונה ממעי הדגה, והקיאתו ליבשה. שב ונצטווה והלך. קרא 
קריאתו, "ויאמינו אנשי נינווה באלוקים" כתב הרד"ק: "כי אנשי האניה היו 
בעיר, והעידו עליו כי הטילוהו אל הים וכל עניינו כאשר היה, לפיכך האמינו 

בנבואתו ושבו בתשובה שלמה" – 
הרי לנו, שכאשר האדם מנסה להתחכם על רצון הקדוש ברוך הוא, "יושב 
בשמים ישחק, ה' ילעג למו", ואדרבה, על ידו יסובב את עצתו ביתר שאת 

ועוז!

 )מתוך הספר 'והגדת'– רעיונות ולקחים,
סיפורים ומשלים מאוצרותיו של הגה"צ רבי יעקב גלינסקי(
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"ילדים יקרים! אנחנו צריכים את עזרתכם, אתם צריכים להעביר אותנו שנוכל להגיע אל 
שלוש  תאמרו  בסליחות,  תכוונו  הפרגוד.  מאחורי  אל  יגיעו  שתפילותינו  הפנימי,  השער 
עשרה מידות בכוונה, תעוררו רחמי שמים, אתם ילדים, יכולים הרבה יותר לפעול ממה 

שאנחנו המבוגרים יכולים, אתם יכולים לפתוח לנו את שערי הברזל מבפנים!!"

הגאון הגדול רבי יעקב אדלשטיין זצוק"ל, בעצות מגדולי הדורות למעשים טובים לקראת יוה"כ 

"וְלָמְדוּ לְיִרְאָה אֶת ד'" )דברים ל"א, י"ג(

בימים אלה של עשרת ימי תשובה, עלינו להרבות במעשים טובים לקראת 
יוה"כ הקרב ובא. בשם הגרש"ז מקלם, התפרסמה עצה נפלאה איך בשעה 
אחת להספיק לעשות הרבה מעשים, כדי שכף המאזניים תכריע לכף זכות. 
זאת ע"י דבר אחד, שמכוחו אפשר להרויח אלפי זכויות, והוא: מי שיקבל 
על עצמו לעשות מעשים טובים. והסיבה לכך היא, בגלל שהדבר נחשב לו 
שעשה. וכמ"ש הר' יונה בשער השני עהפ"ס: "וילכו ויעשו בני ישראל". וכי 
מיד עשו? והלא בראש חודש נצטוו לקחת את הכבש לקרבן פסח בעשירי 
לחודש. אלא בזה שקיבלו עליהם בנ"י לעשות את מה שה' ציוה – נחשב 
להם כאילו כבר עשאוהו. ההכרה של עמ"י שזה רצון ה' ועליהם לעשות את 

המצווה, היתה כ"כ חזקה שזה נחשב להם כאילו עשו ממש!
ולגבי עשרת ימי תשובה, המקבל על עצמו לעשות מעשים, גם לגבי ה'שכר 
מצוה' זה נחשב שעשה, ובדיני שמים מחשבים את הגורם, כאילו הוא עשה 
את התוצאה של המעשה, וכמ"ש בגמרא לגבי דיני מזיק על ידי גרמא. 
וירבעם, שעבדו עמ"י ע"ז בדורו ובדורות שאחריו, יקבל עונש על כל הע"ז 
שעמ"י עבדו אע"פ שהם עשו מעצמם. ולפי החשבון הזה, כל שכן וקל וחומר 
שמקבלים שכר על גרמא, שהרי מידה טובה מרובה ממידת פורענות, דאם 
הקבלה גורמת להרבה מצוות, הרי הוא זוכה, ואם מקבל קבלה באמת הרי 
שב"אמונתו" – יחיה גם חיי עוה"ב, 'כי היא חייך' - ימצא חיים, זה עוה"ב, 

"כי הם חיינו" בעוה"ב "ואורך ימינו" בעוה"ז.
ומצינו שהגדולים נהגו לקבל על עצמם קבלות בימים אלו. והגרח"ע אחרי 
פטירתו מצאו אצלו פתק שקיבל ע"ע קבלות בל"נ לשנת תרצ"א: לעשות 
סדר בכספי הצדקה )היו הרבה שבאו אליו, עניים, ועד הישיבות ועוד(, 
להתאמץ יותר להתפלל בכוונה. היו אומרים שהיו רואים עיגולים אדומים 
על מצחו כשעמד בשמונה עשרה )כי היה יכול לעסוק בהמון נושאים בבי"ד(. 
כמו כן הוא קיבל על עצמו להתגבר בסבלנות יותר, אע"פ שהיה סבלן גדול.
כיום מצוי שאנשים מקבלים קבלה, בלי לחשוב האם יוכלו לעמוד בה 
לאורך כל השנה, והם בעצם עושים כמו נזיר חוטא, שמקבל ברגע של 
התלהבות וסופו שלא מקיים. קבלה צריכה להיות דבר שלא יפסק אף פעם! 
לבנו של האדמו"ר מרוז'ין היתה קופסת טבק של כסף על שולחנו, והיה 
דופק עליה לפעמים, והתברר שהוא קיבל על עצמו שלפני שכועס ידפוק 
ג"פ על הקופסא. מי שרוצה לקבל על עצמו דברים, אפשר לקבל על ענייני 

תורה, תפילה ושבת. ואם אדם "נאמן" - הוא יחיה ויזכה ל'זכרנו לחיים'.

הטבה לזולת – פתח למידות הטובות
זוכר אני כשהייתי תלמיד בישיבה, ושמענו שיחות מפי המשגיח שהיה 
בזמנו בפתח תקווה, הצדיק רבי אבא גרוסברד זצ"ל. הוא ארגן קבוצה של 
בחורים בני אותו גיל )קראו לזה 'ועד'(, והיה עושה פגישה שבועית במשך 
כחצי שעה שהיו מדברים יחד, ובכל עונה היה משוחח על נושא אחר. בתקופה 
ההיא היה הנושא בענין 'ההטבה'. הוא היה משוחח על הנושא ושומע תגובות, 
ובעיקר הוא היה מדבר, מייעץ עצות, ואמר לתלמידים: "בואו נעשה כך, הרי 
מיהו האדם שיש לו באמת קרבת אלוקים? אדם שהוא מטיב לכל, שהוא 
דבק במידותיו של הקב"ה, שהוא מטיב לכל ורחמיו על כל מעשיו", ואמר 
לקבל קבלה, לעשות בכל יום לא פחות משלוש פעולות של הטבה בסתר, 
לעשות טוב למישהו פרטי בסתר, והתחיל לתת דוגמאות: יש בישיבה חדר 
אוכל, ויש מלצר שאוסף את הצלחות, ויכול כל אחד לסייע ולאסוף את 
הצלחות באותו שולחן, וכך יהיה יותר קל לממונה לאסוף את הצלחות, 
ולמרות שהוא מקבל משכורת, מה יש אם יהיה לו יותר קל?!  או למשל 
עומדים בתור לאוטובוס ורואים אחד מאחור שקצת עצבני ורוצה לעלות, 
ניתן לו להיות בתור לפני )בתקופה ההיא היתה צפיפות גדולה באוטובוסים(, 

ותן לחכם ויחכם עוד...
ואז אמר שתנאי הראשון להצלחה הוא לא לספר זאת לאיש, אלא לשמור 
את הקבלות בסוד, והעיקר שהקבלה תהיה חזקה, אבל לקבל דברים של 
משקלות כבדים מדי, שאינם לפי כוחות הנפש, זה לא טוב, משום שנשברים 

מיד, אלא לקבל דברים קלים.

מפתח ביד הקטנים
המגיד מדובנא אמר פעם בדרשתו בליל א' דסליחות, שנתאספו גם ילדים 
בבית הכנסת, ופנה אליהם ואמר: "ילדים יקרים! אנחנו צריכים את עזרתכם, 
אתם צריכים להעביר אותנו שנוכל להגיע אל השער הפנימי, שתפילותינו 
יגיעו אל מאחורי הפרגוד". וכדרכו המשיל זאת במשל לאב ובנו הקטן, שחזרו 
מהדרך והרגישו ששודדים רודפים אחריהם ורצו מהר. השודדים עדיין היו 
רחוקים, ואמרו לעצמם האב ובנו 'נגיע במהירות הביתה, נכנס, ננעל את 
הדלת ונהיה בטוחים'. וכך רצו מהר מהר, והגיעו לשער החיצון של החצר, 

והנה השער סגור. 
האבא מחפש ולא מוצא את המפתח, השודדים אט אט מתקרבים וכל רגע 
בוער. מסתכל האב שוב ושוב ולא מוצא את המפתח, והנה ישנו בצד אשנב 
– חלון קטן שרק ילד קטן יכול לעבור דרכו, אך החלון נמצא במקום גבוה. 
אומר האב לילד: "בכל הזמן שהיינו בדרך והתעייפת, נטלתי אותך על כתפי, 
עכשיו תציל אתה את החיים של שנינו!". אמר האב לבנו: "עמוד על כתפי, 
אחוז בשער והכנס דרך החלון הקטן פנימה ומשם תפתח את השער". הילד 
אומר: "אני מפחד", אומר לו האב: "תתגבר ואחוז חזק חזק, אל תיפול! חיינו 
תלויים בזה!". כך נכנס הילד ופתח, וניצלו חייהם. כך אנו - שערי שמים 
סגורים אך הנה פה ושם נשארו אשנבים – חלונות קטנים פתוחים, וישנם 
אשנבים צרים צרים שמבוגרים אינם יכולים לעבור בהם, השנים הרבות נתנו 
בהם סימנים לא טובים, הם מלוכלכים בחטאים. אך הילדים הצעירים שעדין 
לא נתלכלכו בחטא, הם יכולים לעבור גם דרך אשנבים צרים יותר. "ילדים 
יקרים!", אמר המגיד מדובנא, "תכוונו בסליחות, תאמרו שלוש עשרה מידות 
בכוונה 'קל רחום וחנון ארך אפים' וכו', שמכוונים בכך למידותיו של הקב"ה, 
מה הוא רחום אף אתה רחום, תעוררו רחמי שמים, אתם ילדים יכולים הרבה 
יותר לפעול ממה שאנחנו המבוגרים יכולים לפעול! אתם יכולים לפתוח לנו 

את שערי הברזל מבפנים!"

מוחל על כבודו
שמעתי פעם מאבא זצ"ל שאמר: כיצד תבדוק באדם אם יש בו מסירות 
נפש? בחוץ לארץ הרצפה היתה קרה, וביום כיפור עמדו והתפללו כשרק 
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זה כבר היה יותר מידי...
למצוא בשעה כזו כל כך הרבה בחורים הממשיכים ללמוד, לזאת הוא לא 
ציפה, ולא העלה בדעתו. לאחר דקות ארוכות, שבהן עמד וצפה מן הצד 
במחזה הנאדר, החליט לפנות לאחד הבחורים ולשאול מדוע הם אינם הולכים 

לישון...
תשובתו של הבחור הממה אותו 
בפשטותה. "אין אצלנו לוח זמנים, 
על פיו אנחנו פועלים, כל עוד שבחור 
מרגיש שיש לו עדיין כוח ללמוד - 
הוא לומד. ברגע שתגבר עליו העייפות, 
ייגש לחדר ויעלה על יצועו",  הוא 

אמר הבחור.
האמן התל-אביבי המשיך להתעניין: 
"האם אתם לומדים לקראת מבחן 
ותשובת הבחור היתה  כלשהו?", 
ש"בישיבה עצמה אין מבחנים, אבל 
כל אחד מאתנו מתכונן לקראת המבחן 
שיעשו לו בשמים, לאחר 120 שנותיו"...

האמן הספיק כבר לשכוח את הסיבה 
שבגללה הגיע להיכל הישיבה... ארון 
הקודש כבר לא עניין אותו כל כך, 
הזו של  כמו התופעה המרשימה 
הבחורים הממשיכים ללמוד, בשעה 
שבה כל חבריו וידידיו כבר ישנים 

מזמן...
לפתע הוא גילה שכל מה שידע, 
וכל מה שאמרו לו במשך כל השנים 
על המושג 'בני ישיבות', אינו מתקרב אל המציאות כלל וכלל, ומטרתם 
היחידה של לומדי התורה היא לעלות ולהתעלות במעלות התורה והיראה.

דמותו המזהירה של ראש הישיבה
ואם לא היה די בכך כדי לשבות את ליבו, הרי באותו רגע נפתחה הדלת 
הצדדית של האולם, ודמותו המזהירה  של מרן ראש הישיבה הקשיש, רבי 
דוד פוברסקי זצ"ל, נראתה בפתח, כאשר כל הבחורים קמים לכבודו ביראת 

כבוד.
מרן הגר"ד פסע מדודות אל מקומו ב'מזרח', שם ישב ולמד כמדי לילה, 

עד השעה שבה מתפללים בישיבה תפילת שחרית.
זה כבר היה יותר מידי בשבילו... לאחר שהבחורים גילו לו שמדובר בראש 
הישיבה, המגיע לכאן מידי לילה 'כמו שעון', ויושב ללמוד במשך שעות, 
התפלא האמן ואמר: 'אצלנו אין דברים כאלה, גם המלומדים הגדולים ביותר, 

כשהם מגיעים לגיל זקנה, הם מפסיקים ללמוד'...
המחזות שנגלו לנגד עיניו, הציפו לו את האמת מול העיניים, והוא החליט 
בו במקום שאם זו היא דרך החיים הנהוגה אצל בני הישיבות, הוא עוזב את 

הכל, ובא ללמוד תורה.
הוא שאמרנו: האם הבחורים בישיבה, שישבו ולמדו בשעה ההיא, התכוונו 

להחזיר את התל-אביבי הלז בתשובה? – בוודאי שלא. אבל במציאות הם 
עשו את זה , וגרמו לקידוש השם עצום, וכשיעמדו בפני דין של מעלה לאחר 
120 שנותיהם, יגידו להם שאיש זה חזר בתשובה בזכותם. על כל הזכויות, 

וזכויות – הזכויות, הקשורות בכך, עד סוף כל הדורות.

כיתוב ענק על המכונית
בכל פעולה ופעולה אדם יכול לקדש את שמו יתברך, ולקרב אליו את 
הבנים התועים, ובמיוחד בתקופה שבה אנחנו חיים, כשהאמצעים התקשורתיים 
בין אדם לחברו נעשו זמינים כל כך, ואפשר לעשות בהם שימוש חיובי למען 

כבוד שמו.
סיפר לנו יהודי המתגורר בעיר רחובות, שיום אחד מתדפק על דלת-ביתו 
אדם שלא הכירו, ומספר לו שבזכותו חזר בתשובה. בעל הבית המופתע אמר 
לאורחו, שהוא אינו יודע על מה הוא שח, ואז סיפר לו האורח דברים כהווייתם.
"לפני כמה חודשים, הייתי שקוע בבעיה כלכלית גדולה, ולא ידעתי כיצד 
להיחלץ ממנה. כל המומחים ששוחחתי עימם אמרו שהם אינם יכולים לסייע 

לי, עד שהרגשתי את עצמי בודד בעולמי, ולא ידעתי מאין יבוא עזרי.
"יום אחד נסעתי במכוניתי בכביש, והנה נתקלתי לפתע בכיתוב ענק שהופיע 
על גבי מכוניתך, עם המילים 'אין עוד מלבדו'. לא ידעתי אפילו מה צופנות 
המילים הללו, ומה הן אמורות להביע. אבל אדם נוסף, שומר מצוות, שהיה 
במכוניתי, אמר לי שהפירוש הוא שהשי"ת ברא את העולם, והוא ממשיך 
להנהיג את כל הברואים מקטן ועד גדול, ואף אחד אינו יכול לעשות מאומה 

אם הבורא לא ירצה בכך. אין עוד מלבדו!
"שמעתי את הדברים בתשומת לב מרובה, והדברים חדרו היטב לליבי. 
כאשר הגעתי הביתה, סיפרתי את הדבר לאשתי, והיא התלהבה עוד יותר 

ממני".

השי"ת הושיענו באורח פלא
"ישבנו על הנושא כמה ימים, ליבנו את הדברים לבן היטב, עד שהבנו אל 
נכון שאכן יש אלוקים בעולם, והכל הכל הכל תלוי בו. ורק בו. ואם נתקרב 
אליו, הוא יסייע לנו גם בפתרון הבעיה הכלכלית שהעכירה את רוחנו. אמרנו 

ועשינו, וחזרנו בתשובה שלימה.
"לא עברה תקופה קצרה, והשי"ת הושיע אותנו באורח פלא מהצרה שאפפה 
אותנו. באתי עתה להודיע לך את כל זאת, ולידע אותך בזכות הגדולה 
שהתגלגלה לידך, שבזכות השלט שתלית על מכוניתך, החזרת משפחה 
שלימה בתשובה. שכן גם הילדים שלנו החליטו לעשות כמונו, וחזרו בתשובה" 
)ה'חוזר' בירר אצל מכריו בעיר רחובות, אם הם מכירים את בכל הרכב שתלה 

את השלט הזה, ובסייעתא דשמיא מיוחדת הגיע אליו(.
מה בסך הכל עשה אותו יהודי? – תלה שלט על המכונית! לא יותר מזה! 
והנה משפחה שלימה חזרה בתשובה, וזכותם וזכויות כל צאצאיהם יהיו על 

גבו של בעל הרכב.
אם נחשוב לרגע, נראה שבכל יום ויום עומדות לפנינו הרבה הזדמנויות 
כאלו, בהן אנחנו יכולים לקרב יהודים תועים להשם יתברך צריכים רק 

להתבונן בחשיבות הדבר בתקופתנו ולרצות בכך.
)מתוך 'מצוות בשמחה' ספר ויקרא - בעריכתו של הרב משה מיכאל צורן(

"יום אחד נסעתי 
במכוניתי 

בכביש, והנה 
נתקלתי לפתע 

בכיתוב ענק 
שהופיע על גבי 

מכוניתך, עם 
המילים 'אין עוד 

מלבדו'. לא 
ידעתי אפילו מה 

צופנות המילים 
הללו, ומה הן 

אמורות להביע"

<<< המשך מעמוד 2 | הגאון רבי משה מרדכי שולזינגר זצוק"ל

ראש השנה, עבר גם יום הכפורים, ואין לאדם שום מושג מה באמת נגזר 
עליו בשמים, מי יודע אם לא שמו על מצחו "רויטער פאסיק..." - פס אדום..., 
והוא המסכן חי לו בגן עדן של שוטים, הוא הולך לו בחול המועד סוכות 
מידי יום ביומו ל"שמחת בית השואבה", צוהל ושמח, ומבזבז את הזמן. אילו 
רק היה יודע, הרי היה עוזב את הכל הכל, והיה הולך ורוחץ את נפשו בים 
של תשובה, ים של תפילה, ים של דמעות, ולא מבזבז אף רגע מלהוסיף עוד 

ועוד מליצי יושר לנפשו, אולי היה זוכה והיה נקרע רוע גזר דינו...!!!"

פנה נא אל התלאות 
פעם תיאר בהתרגשות, איך שהיו נוהרים המוני בית ישראל בליל א' דסליחות 
אל בית המדרש הגדול דגור בירושלים עיה"ק, לשמוע איך שכ"ק הבית 
ישראל מגור זיע"א מתחנן לפני השי"ת: "פנה נא אל התלאות, ואל לחטאות", 
ואיך שהיה מבקש בסליחות דערב ראש השנה: "מלטם מכל רעות בזאת 
השנה", וסיפר, שדודו הגדול בעל ה"תורת זאב" זצוק"ל היה בא גם כן 

לשמוע. 

וכאשר הגיע הרבי זיע"א לקטע זה, השתרר שקט מוחלט, ואז, שמעו את 
קולו בוקע, כך תיאר רבינו, בהיגוי פולני מובהק ובניגונו המובהק והמרגיע 
של הרבי זיע"א הזועק ואומר: 'פנה נא אל התלאות ואל לחטאות...' 'תראם 

ניסיך עושה פלאות...'

מחזור 
היה מספר, שבבריסק, אצל רבינו אור העולם הגרי"ז זיע"א, אירע פעם 
בראש השנה שלאחד מהבנים לא היה מחזור, והגרי"ז זיע"א ביקש מבעל 
חנות הספרים בבריסק שיתן לו מתוך החנות מחזור חדש ואחרי החג ישלם 
לו ]ולא היה ניחא ליה להגרי"ז שיתפללו שניים ביחד באותו המחזור, כפי 

הנראה משום שזה מפריע להתפלל כראוי[. 
היה אומר, משמיה דהגאון ר' יחזקאל סרנא זצוק"ל, שאחרי יום הכפורים, 
שומה על האדם להתיישב וללמוד את המחזור, ולהתבונן בנפשו מה יוכל 

לקחת עמו מן המחזור לכל ימות השנה.
)מתוך החוברת  'דלתיך דפקנו'( 
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"יש לי ספר 'זרעים' שנתת לי", אמר הסטייפלער, "אבל זה מהמהדורה הקטנה, ומאז 
גדול  כרך  צריך  אני  הקטנות.  האותיות  את  לקרוא  לי  וקשה  מזוקן,  עיני  כבדו  כבר 
והישן שבו  רוצה בתמורה את הכרך הקטן  ר' שבתי פרנקל, שהוא  לו  יותר". השיב 
למד הסטייפלער. הסטייפלער הסכים. ר' שבתי אמר לי שהוא רוצה להחזיק אצלו את 

הספר עם הדמעות שהסטייפלער הוריד ברמב"ם... 

הרב צבי ביכלר שיבדלט"א, בשיחה מיוחדת על חייו של הרב שבתי פרנקל זצ"ל 

הרב יעקב א. לוסטיגמן 
בְרֵי הַתּוֹרָה הַזאֹּת" )דברים ל"א, כ"ד( "לִכְתּבֹ אֶת דִּ

הרב שבתי פרנקל היה ידוע ומפורסם ברחבי העולם היהודי, הרבה לפני 
ששמו נקשר ב'יד החזקה להרמב"ם'. עם זאת, מפעל החיים הגדול שלו היה 
הוצאת הרמב"ם לאור במהדורה המחודשת, וזהו גם הזיכרון שנותר אחריו 

לדורות הבאים. 
שוחחנו עם מזכירו האישי של הרב פרנקל, הרב צבי ביכלר הי"ו, שמספר 
על דמות מופת של אדם אשר כל כולו טוב לב ואהבה יוקדת לתורה וללומדיה. 
"ר' שבתי עצמו היה יהודי תלמיד חכם גדול", מספר הרב ביכלר, "לא בכדי 
הוא זכה לשאת לאשה את בתו של הגאון רבי יוסף נחמיה קורניצר, רבה 

האחרון של העיר קרקא בפולין. 
"בשנות הזעם הצליח ר' שבתי להימלט לווינה בירת אוסטריה, שם חי 
במשך תקופה ושם הכיר גם את מרן בעל 'שבט הלוי', הגר"ש ואזנר זצוק"ל. 
לאחר תקופה קצרה הוא היגר לארה"ב, ופתח שם מפעלי טקסטיל שהעשירו 
אותו מאוד. אביו היה גם הוא אדם עשיר, וכנראה שר' שבתי הצליח להציל 

חלק מהכסף של המשפחה, אותו השקיע באמריקה ועשה חיל בעסקיו. 
"במקביל חבר ר' שבתי לוועד ההצלה של פליטי המלחמה, וסייע מהונו 
וממרצו לפליטים הרבים שיצאו מהמלחמה הנוראה, בעירום ובחוסר כל. 
כבר אז הוא התפרסם כבעל צדקה גדול. הרב מפוניבז' העיד לימים, שכשהוא 
היה מגיע לארה"ב כדי לקבץ מעות לבניין הישיבה בבני ברק, הוא היה מגיע 
לר' שבתי בניו ג'רזי, ור' שבתי היה מארח אותו, מסיע אותו במכוניתו לגדולי 
העשירים, ועוזר לו לשכנע אותם להרים מתת נדיבה מהברכה אשר ברכם 

ה'. 
"באותה התקופה איתר ר' שבתי שניים מהאחיינים של רעייתו ע"ה, הוא 
אימץ אותם וגידלם כאילו היו ילדיו משלו, שכן ילדים משלו לא היו לו. אחרי 
שנים, כשצבר הון ועשה חיל בעסקיו, ובבעלותו היו מפעלי טקסטיל עם כ-
500 פועלים, הוא עשה חשבון שכל הכסף הזה איננו שווה לו, אם הוא אינו 
עושה אתו משהו בעל משמעות שישאיר אחריו מורשת. הוא רצה להקים יד 
לאביו ולחמיו, שלשניהם קראו 'יוסף', והחליט להשקיע בפרויקט 'היד החזקה 

להרמב"ם'. 
"אבל בפרויקט הזה הוא החליט להשקיע את כל כוחותיו. לשם כך מכר 
את המפעלים שלו, כדי שלא יצטרך לעסוק בניהול שלהם, ועם הכסף הרב 
שקיבל תמורתם קנה בניין גדול בניו ג'רזי, שהושכר למשרדי הממשלה 
המקומית. כך היה נכנס לו סכום כסף גדול מאוד כל חודש, מבלי שהיה צריך 

לעבוד ולהשקיע בזה. 
"במקביל, עלה ר' שבתי לארה"ק, כי הוא הבין שאם הוא רוצה שהפרויקט 
של האדרת הרמב"ם יהיה הכי קרוב שאפשר לשלמות, צריך לעשות את זה 
במקום תורה, בו הוא יוכל למצוא קבוצה של תלמידי חכמים מופלגים, 
שישקדו על הרמב"ם ועל נושאי כליו יומם ולילה. הוא השתקע בבני ברק, 
והקים כולל של עשרות אברכים שכל אחד מהם הנו תלמיד חכם מופלג 
בפני עצמו, ובמקביל השקיע ברכישת כתבי יד שונים של הרמב"ם. ר' שבתי 
עצמו היה גם הוא חבר בצוות העריכה, ואני זוכר היטב את הוויכוחים האדירים 
שניהל עם תלמידי החכמים, על כל אות ושורה ברמב"ם. היו שם שאגות 
ממש, הוא לא מיהר לוותר ולהיכנע, עד שלא התחוור לו שבאמת כך היתה 
כוונת הרמב"ם או ה'כסף משנה', ולא אחרת. כמובן שבסוד העניינים הוכנסו 

גם גדולי ישראל, שהכריעו ופסקו במקומות בהם היתה נדרשת עזרתם. 
"אלא שאז הבין ר' שבתי שישנה בעיה קשה עם הדפסת הספרים. בימים 
ההם עוד לא היו מחשבים כמו היום, ואת ההדפסה היו עושים עם לוחות 

בלט. בגלל שעמודי הרמב"ם מורכבים ממספר רב של טקסטים נפרדים, לכל 
אחד מנושאי הכלים, ההערות וההגהות, אף בית דפוס לא הסכים לקבל על 

עצמו את העבודה. 
"אבל לא איש כר' שבתי ייכנע. הוא שפך מכיסו ממון רב, והקים בית דפוס 
מיוחד להדפסת הרמב"ם. הוא לקח את ר' זעליג ולמן, יהודי תלמיד חכם 
שהיה מחותנו של הגר"ח גריינמן. לר' זעליג היה בית דפוס משלו בירושלים, 
אבל ר' שבתי שילם לו כסף רב כדי שיסגור את בית הדפוס, ויבוא לעבוד 

אצלו להקים את בית הדפוס 'אהל יוסף' על שם אביו וחמיו. 
"במקביל הוא אסף אנשים בעלי ניסיון רב בתחום הדפסות, והקים צוות 
של יהודים חרדיים, יראים ושלמים, אשר עמלו על הדפסת הרמב"ם. כמובן 
שאחרי שכבר הושקעו כספים רבים כל כך בהקמת בית הדפוס, הוא כבר 
הדפיס ספרים נוספים כדי לכסות חלק מההוצאות, וכל גדולי ישראל באותה 
התקופה שמחו לבוא ולהדפיס בבית הדפוס שלו, כי הם ידעו שהכסף באמת 
הולך למקום טוב, והיה להם נוח לעבוד עם יהודים יראי שמים, שביצעו את 
כל המלאכה מהחל ועד כלה. כך הדפיסו בדפוס זה הגר"מ פיינשטיין, 
הסטייפלער, הגר"ח קנייבסקי, הגר"מ שטרנבוך, הגר"ש וואזנר, הרב שנייבאלג 

מלונדון ועוד גאונים וצדיקים. 
"אני זוכר במיוחד את הסטייפלער, שהיה מגיע בעצמו לבית הדפוס כדי 
לשלם על הוצאות הדפסת הספר שלו. אז היה נהוג לשלם לפי לוחות, על 
כל לוח היה מחיר, והסטייפלער עקב אחרי מלאכת הדפוס, כדי לשלם על 
כל לוח נוסף שסיימו לעצב. הוא לא וויתר על כך מתוך שהידר במצוות 'ביומו 
תתן שכרו'. פעם אחת הייתי עם ר' שבתי אצל הסטייפלער, והוא שאל אותו: 
'כמה משלמים היום על לוח?', ר' שבתי נקב במחיר מוזל מאוד, אבל 
הסטייפלער מיד השיב לו בשלילה: 'לא לא לא... אני יודע כמה משלמים, 

ואני אשלם לך מחיר מלא!'. 
"בכלל, הסטייפלער רכש לו כבוד גדול מאוד, ושמעתי במו אוזני שהסטייפלער 

אומר לו: 'כל נושאי הכלים של הרמב"ם יבואו לקבל את פניך בגן עדן'. 
"כבוד גדול רכשו לו גם גדולי הדור האחרים, למעשה כל רב וגדול שר' 
שבתי היה אצלו, היה מתרגש מאוד לראותו, ולא פסקו לשבח אותו ואת 
הרמב"ם שבהוצאתו. הרב אלישיב, הרב וואזנר, ר' שלמה זלמן, כולם, ללא 

יוצא מן הכלל!. 
"ואם בסטייפלער עסקינן, אספר עוד סיפור עליו: הייתי אתו פעם אצל 
הסטייפלער להראות לו את אחד הכרכים שהודפס זה עתה. הסטייפלער 
שיבח בכל פה, ונהנה מאוד לראות את הכרך החדש, אבל הוא ביקש מר' 
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"זכורני, כי בהיותי בבית מורי חמי, מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א, כאברך צעיר, לפני 
ארבעים שנה, הוא חיפש פעם עט לכתוב משהו. ניסיתי להשאיל לו עט שלי, אולם 
הוא התעקש לגשת למגירה ולחפש שם עט פרטי משלו. שאלתי: 'וכי מה לא טוב העט 

שלי?' השיב לי: 'צריכים להתרגל שלא נוגעים במה שלא שלי'..."

הגאון רבי יצחק קולדצקי שליט"א: "מוטל עלינו להשקיע כוחות בקיום המצוות, מתוך חשק ושמחה גדולה"

בְרֵי הַתּוֹרָה הַזאֹּת"  )דברים ל"א, י"ב(                                                                                         ל דִּ מְרוּ לַעֲשׂוֹת אֶת כָּ "וְשָׁ

בעולם התורה היהודי החובק זרועות תבל, נישא בהערצה כבירה שמו של 
מרן הסטייפלר, בעל ה'קהילות יעקב' זצוק"ל. גם בנו, להבחל"ח מרן הגר"ח 
קנייבסקי שליט"א, מאיר באור תורתו הזורח למרחקים לארץ ולדרים, 
וכמעשיהם בקודש, מעבר למחיצת עזרת הנשים, ניצבה כארי שנים רבות 
אשת חבר, להבחל"ח מרת הרבנית בת שבע קנייבסקי ע"ה, להדריך ולהנהיג 

את נשות ישראל היקרות במסירות נפש עד יומה האחרון.
כיום, לאחר פטירת הרבנית ע"ה, ממשיכים חתנם ובתם הדגולים, לבית 
משפחת הגאון רבי יצחק קולדצקי שליט"א, את הנהגתה לשם ולתפארת, 
בעמדם לצד אביהם הגדול שליט"א,  במתן עצה והדרכה לאלפי ורבבות 
יהודים, אנשים ונשים הבאים להיוועץ וליטול ברכה והדרכה במשעולי החיים.

אנו שואלים: כיצד אנו כיהודים פשוטים צריכים להמליך את השכינה?
הגר"י שליט"א מטעים לנו מנופת צוף אמריו:

'להמליך' את הקב"ה, הכוונה היא כפשוטו: לזכור שיש בורא עולם ומנהיג 
לבירה. העולם אינו הפקר, יש שכר ויש עונש, ואי אפשר לעשות פה מה 
שרוצים... אי אפשר לגעת במה שלא שלנו, לקחת את של הזולת זה 'אש'. 
לדבר על הזולת זה 'אש', כי אם יש מלך לעולם – אז אי אפשר לעשות מה 
שרוצים. ברגע שאדם ממליך את הקב"ה, הוא יודע שצריכים לפחד מכל 

דבר שאינו לרצון הבורא כמו מאש.
לדוגמא: מרן הסטייפלר זצ"ל פחד מגזל, כמו שאדם פוחד מפני מחלה 
קשה חלילה. כך גם בנו, מורי חמי מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א. זכורני, כי 
בהיותי בבית חמי כאברך צעיר, לפני ארבעים שנה, הוא חיפש פעם עט 
לכתוב משהו. ניסיתי להשאיל לו עט שלי, אולם הוא התעקש לגשת למגירה 
ולחפש שם עט פרטי משלו. שאלתי: "וכי מה לא טוב העט שלי?" השיב לי: 

"צריכים להתרגל שלא נוגעים במה שלא שלי..."
ואסביר את דבריו: לפעמים אנו שואלים עטים, או מחליפים עטים זה עם 
זה, ואז – אם אני מכיר אותך ואתה מכיר אותי, אכן אין זו בעיה. למחרת 
אפגוש אותך ואשיב לך את עטך. אולם אם אינני מכיר אותך, אני עלול 
להישאר כשעטך בכיסי תקופה ארוכה, ללא שאדע למי עליי להחזיר את 
האבדה, ולהיכשל בעוון החמור של גזל. לכן, סבור השווער שליט"א, רצוי 

מאוד להתרגל לא לגעת במה שאינו שייך לך...
הפתק הגדול על המקרר

מסופר על הסבא מנובהרדוק זצ"ל, שפעם בהיותו במלון נזקק לשאול 
ממאן דהוא מברשת קטנה, אך כאשר רצה להחזיר את המברשת לבעליה, 
נעלם הלה מהאופק. חיפש הסבא אחריו, ולא הצליח למצוא אותו. לא היו 

אז טלפונים וכו', כך שלא הייתה כל דרך לאתר את בעל המברשת.
לאחר עשרים וחמש שנה)!( פגש הסבא את אותו יהודי באחת העיירות, 
ב'שטיבלך' המרכזי, כמו 'איצקוביץ' של בני ברק. לאחר שזיהה אותו, ניגש 
אליו, שלף מכיסו את המברשת והושיטה לו. כלומר: הסבא מנובהרדוק 
החזיק בכיס מעילו עשרים וחמש שנה מברשת קטנה )למעט בשבתות, 
מפאת איסור מוקצה(, כדי להחזירה לבעליה בעת מצוא, כאשר יפגוש בו 

ויזהה אותו.
בימינו, אם נעשה כך ונשמור על כל מה שאנו מוצאים, נצטרך להתנייד 
עם משאית שלמה... אבל אז, אצל הסבא, אם נותרה אצלו פעם אבדה קטנה, 
מלא היה בפחד ה' שמא לא יוכל לקיים את המצווה, עד שהיה עליו לשמור 

את המברשת בכיסו עשרים וחמש שנים!!!
על בתו של הסטייפלר זצ"ל, הרבנית ברמן ע"ה מסופר, שתמיד נזהרה 
מאוד שלא לבקש משכנים כלום, אף לא לחם וחלב ומצרכים בסיסיים 
הנדרשים בכל בית. היה לה בית מלא ילדים, ובכל זאת נזהרה מאד בכך, כי 
החמירה על עצמה שלא לגעת במה ששייך לזולת, גם ברשות וגם כהשאלה 

והלוואה. אם אירע פעם שהיו מוכרחים לשאול משהו משכנים, הייתה הרבנית 
לוקחת פתק גדול ותולה על דלת הכניסה לבית, שם כתבה באותיות 'קידוש 
לבנה': "לקחנו ממשפחת כהן – לחם / חלב / גבינה...", ולמחרת 'על הבוקר' 
מיהרה לשלוח מישהו מילדיה לקנות את אותו מוצר ולהחזירו לשכנים 

בהקדם האפשרי.
גם מלשון הרע צריך להתרחק כמו אש. הגאון הצדיק רבי אריה לוין זצ"ל 
היה אומר תמיד, שהוא לא יהיה מסוגל לדבר לשון הרע לעולם... זאת בעקבות 

מחזה שראה בילדותו:
"בילדותי, הגיע פעם ה'חפץ חיים' לבקר בעיירת מגוריי" – סיפר רבי אריה. 
"באותה תקופה נהוג היה להדליק נרות אמיתיים בתיבת שליח הציבור בבית 
הכנסת, כפי שכותב הרמב"ן: "באורים כבדו ה'...", לעומת מה שנהוג היום 
שיש נורות חשמליות וכיסוי מתכת. הנרות היו מונחים על יד דף עץ, שהיה 
עלול להתלקח ולגרום למחיקת שם ה' החקוק על העמוד, לכן נהוג היה 
לצפות אותם בכיסוי זכוכית. אך כאן, בבית הכנסת שלנו, לא היה משום מה 

כיסוי כזה של זכוכית.
"ה'חפץ חיים', שהגיע כאמור לביקור בעיירה ונכנס לבית הכנסת", המשיך 
רבי אריה בסיפורו, "תמה לפשר העניין: 'מדוע אין כאן מעטה זכוכית?'. 
הנוכחים רימזו בידיהם בתנועת ביטול, בהתכוונם לומר, שזאת הזנחה מצד 
השמש העצל, שאינו עושה את המוטל עליו. ויהי כשמוע ה'חפץ חיים' את 
מה שרמזו, הזדעזע כולו והחל לזעוק: 'אוי! לשון הרע!', חיש נטל את חפציו 

וספריו שהביא למכירה, וברח מהעיירה כברוח אדם מפני אש יוקדת".
והיה רבי אריה לוין אומר בערוב ימיו: "הרי אני היום בן שבעים שנה, וסיפור 
זה התרחש בהיותי ילד בן אחת עשרה שנים, ובכל זאת, כל אימת שיש לי 
ניסיון של לשון הרע, אני נזכר במחזה נורא זה של ה'חפץ חיים', המזדעזע 
ונמלט מאימת האש של 'לשון הרע', וזה מזרים בי כוחות לברוח כמותו 

מעבירה זו".
ובכן, נחזור לשאלתכם, כאשר אדם פוחד ובורח כמפני אש מדברי לשון 
הרע, או מהיכשלות בנגיעה בממון הזולת – זה נחשב שהוא ממליך את 
הקב"ה על עצמו בכל עוז. וזה נדרש מאתנו כיהודים פשוטים. אנו צריכים 
ללמוד מגדולי ישראל, שאת הפחד שלהם כמו מאש ראינו, והוא הקרין על 
הסובבים, כפי שראינו אצל בת הסטייפלר, שנזהרה מאד מהלחם והחלב של 

השכנים, כי היא ראתה בבית אביה את הפחד הגדול.
אולי אצל אנשים גדולים וגבוהים, משכמם ומעלה, יש עניינים גבוהים 
ונשגבים בעניין ה'מלכויות', באומרם בתפילה "מלך העולם" – הם ממליכים 
את הקב"ה בכוונות עצומות על כל העולם. אבל לא זה מה שדורשים מאתנו, 
כאנשים רגילים ופשוטים. אנחנו צריכים להמליך את הקב"ה על חיי המעשה 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

היומיומיים שלנו.
יום הדין זה מושג פולח לב וכליות. למה לא רואים כל כך את הפחד הזה 

בדורנו?
ה'חפץ חיים' היה מספר על בחור בזמנו, שגויס לצבא הסובייטי ונידון שם 
למוות רח"ל. כאשר העמידו אותו מול מכונת הירייה, התקלקלה המכונה, 
וכך עמד רבע שעה מוכן לגזר דינו, ומפאת הפחד הנורא הלבינו כל שערותיו. 
בסוף הוא ניצל בנס, אבל נותר לבן כולו. והיה ה'חפץ חיים' מתמיה, מדוע 
אנו לא מלבינים לגמרי ביום הדין? הרי ספרי חיים וספרי... פתוחים לפנינו??? 
אלא, בדורנו הדברים השתנו. אין לנו פחד כזה, על אף שאנו יודעים ומאמינים 

בכך באמונה שלמה.
אבל זה לא פוטר אותנו. בדורנו, ההמלכה של הקב"ה צריכה להיתרגם 
לחיי המעש הפשוטים ביותר, שכן בעבר יהודים חיו מתוך פחד ה' על כל 
צעד ושעל, ואז היה עליהם להתחזק בדרגותיהם הם. כיום כשאנו נמצאים 
בדור של הפקר, שבו הרחוב כולו זועק הפקר ומנסה לחדור אלינו בכל דרך 
– המשימה שלנו היא להשריש בעצמנו שהעולם לא הפקר. זו ההמלכה של 

בורא העולם!
10,000 $ על פילוס השלג

כיצד עולים בקנה אחד – הפחד של יום הדין ושמחת היום הנוהגת אף היא 
בראש השנה?

אכן, גם זו נקודה חשובה מאוד שיש להדגיש: השמחה במצוות ה'.
כ"ק ה'אמרי אמת' זצ"ל היה אומר בהזכירו את הפסוק: "אם תעירו ואם 
תעוררו את אהבה עד שתחפץ", משל למה הדבר דומה? - תארו לעצמכם 
את נשיא ארה"ב שנקלע פעם לבית כנסת של יהודים. הוא פוגש נער בר 
מצווה המחזיק בידו את התפילין ושואל אותו: "מה זה בידיך?", והבחור 

משיב שאלו התפילין שלו.
הנשיא ממשיך לחקור על טיבן של התפילין, ושומע שיש מצוה לקשור 
אותן בכל יום על הזרוע ועל הראש, ואז מציע הנשיא לבחור הצעה מפתה: 
"וותר רק היום על הנחת התפילין, ואני אשלם לך מאוצרי מאה מליון דולר, 
כיד נשיא ארה"ב הטובה עליי!". ואז, הנשיא המופתע משתומם לשמע 
תשובתו השלילית של הנער. מוותר הוא על כל המיליונים, ובלבד שלא יפסיד 

הנחת תפילין של יום אחד!
הנשיא הפגוע מספר את הדברים כהווייתם לרעייתו, והיא מבטיחה שתוכיח 
לו שאפשר לרכוש אף את לב היהודים. היא פונה לילדה יהודייה בהצעה 
אחרת. עקב חום היום הלוהט, שתחליף את בגדה במשהו צנוע פחות, והתמורה 
– סכום עתק של ביליונים מאוצר המלוכה, של הארץ בעלת האפשרויות 

הבלתי מוגבלות.
אף היא נתקלת כמובן בסירוב עיקש ולא מתפשר. אומר ה'אמרי אמת': 
כמה שווה, אפוא, הנחת תפילין של נער בר מצווה? – מאות מיליונים. וכמה 
שווה בגד צנוע של ילדה? – ביליונים... נו, האם אנו מעריכים את זה? האם 
אנו שמים לב למה שאנו עושים בכל יום? על כך נאמר: "אם תעירו ואם 

תעוררו..." צריכים לעורר את האהבה הזו ולהפנים את ערכה.
עד כאן סיפור בתאוריה. וכעת סיפור מהמציאות שהתרחש לפני שנתיים 
באמריקה, ביום של שלג כבד שנערם וחסם את כל הכבישים: יהודי אחד 
שם לב ששכח את התפילין שלו בבית הכנסת, במרחק הליכה די גדול, ואין 
אפשרות להגיע לשם, טרם יפלסו את הדרך בכביש המרכזי, הדומה לרחוב 
רבי עקיבא בבני ברק או מלכי ישראל בירושלים. התקשר היהודי לעירייה, 
שאל מתי יפלסו את הכביש הראשי, ונענה, שבשמונה בערב ייפתח הכביש...

נו, מה יעשה היהודי שצריך להניח תפילין באותו יום? התקשר שוב לעירייה, 
ושאל כמה כסף ייקחו ממנו בעבור פינוי מוקדם יותר של הכביש כדי שיוכל 
להספיק להניח תפילין באותו יום. התשובה שלהם לא הרתיעה אותו... הוא 
שילם עשרת אלפים דולר טבין ותקילין למען הפילוס המוקדם, ובלבד שיוכל 

לקיים את המצווה בזמנה...
שמחים במצווה

ובכן, בהתייחס לשאלה ששאלתם: בדור הזה יש להשקיע בעיקר בשמחת 
המצוות. בדורות הקודמים הייתה העבודה בפחד ה' והדר גאונו, אך כיום 
אנו תשושים וחלשים, והמשימה היא: להשקיע כוחות ורדיפה תמידית אחר 
המצוות, מתוך חשק ושמחה גדולה בכל מעשה שזוכים לעשות, ולו הפעוט 

ביותר.
בראש השנה יש בוודאי פחד נורא, וכאשר מתחילים להתבונן מה עשו ומה 
לא עשו, וכיצד נראה כל דבר בעבודת השם – אכן נתקפים בפחד אמיתי, 
אבל צריכים לחשוב בעיקר על החלק המשמח שבזכייה שיש לנו בכל מצווה, 

ולקבל על עצמנו לשמוח ולהתחזק בעשיות הטובות בכל יום ויום.
רואים את זה גם בקימה בבוקר. אם אני יודע בבוקר שממתין לי שטר של 
מאה ₪, אני בוודאי קופץ מהמיטה בשמחה. כך גם אנו משננים לעצמנו 

שכל תפילה, כל הנחת תפילין וכל מעשה חסד, שווים כל הון דעלמא – זה 
מסייע לנו להתגבר כארי לעבודת ה' בכל בוקר.

יהודים יקרים מבקשים תמיד הכוונה בדבר הקבלות הטובות שהם מקבלים על עצמם 
לשנה החדשה. מה אפשר לומר להם?

ה'חפץ חיים'  היה אומר: לאט לאט. סוד ההצלחה של קבלה טובה הוא – 
לקבל אותה בצורה שתהיה אפשרות לעמוד בה בעקביות ולאורך זמן. למשל: 
בשמירת הלשון - מקבלים על עצמנו זמן מה במשך היום שבו נקפיד וניזהר 
במיוחד, יותר מהרגיל בשמירת הלשון. זמן זה יהיה קודש קודשים. לאחר 
חודשיים, אם רואים שעומדים בזה בהצלחה, אפשר להוסיף זמן נוסף, וכן 

הלאה.
או בנוגע למעשי חסד: יש 'יצר הרע' מיוחד, האומר לאדם לעשות חסד 
ולסייע לכל העולם, רק לא בבית. אנשים שוכחים, שהחסד החשוב ביותר 
הוא עם הקרובים ובני המשפחה, כנאמר: "מבשרך אל תתעלם". לפעמים, 
קרובת משפחה לא חשה בטוב, ואם שולחים אליה ילדה לעזור או לוקחים 
את הילדים לכמה שעות – אפשר להציל את המצב ולעזור מאד! קבלות 

טובות כאלו רצוי לקבל.
ועלינו לדעת: דווקא מהקבלות הקטנות האלו מגיעים לדברים הגדולים.

כיצד נוסדה מלכות בית דוד? ממעשה חסד קטן. היו לו לבועז, כמסופר 
בחז"ל, שישים בנים ובנות. הוא עסק במצוות רבות, וכל זה עדיין לא הועיל, 
עד שהגיעה רות וביקשה ממנו טובה, והוא העניק לה בינתיים שש שיבולים 
– מעשה חסד קטן ביותר... אז נגזר עליו, שממנו תצא מלכות בית דוד לכבוד 

ולתפארת.
ללמדך: דווקא מהמעשים הקטנים נוצרים הדברים הגדולים. ואילו היה 
בועז יודע את גודלה של מצווה זו, היה מביא לה אווזים פטומים – אומרים 

חז"ל במדרש.
אילו קבלות טובות מומלץ לקבל?

מומלץ לקבל קבלות טובות בשלושה נושאים: א. חסד ב. כבוד הזולת ג. 
אמירת ברכות, ואסביר:

אם אנו נוהגים כלפי הזולת בחסד, גם הקב"ה ינהג עמנו מידה כנגד מידה, 
ועושה עמנו חסד, שזה מה שאנו זקוקים לו ביום הדין.

כך גם אם ניזהר שלא לצער את הזולת ולא לפגוע בו, גם משמים לא יצערו 
אותנו. וזה חשוב לנו מאד.

ולגבי ברכות, מסופר שבימי דוד המלך נפטרו בכל יום מאה בחורים, עד 
שתקנו לומר מאה ברכות, ופסקה הגזרה. אם כך, רצוי, אפוא, להמתיק את 
הדינים בברכות. לדוגמה: להיזהר לברך ברכת המזון שהיא מדאורייתא מתוך 
הסידור, או לקבל קבלה טובה, שאומרים שלוש פעמים ביום לפחות ברכת 

'אשר יצר' מתוך הסידור.
המהרי"ל דיסקין זצ"ל הורה פעם לאישה שהייתה צריכה להיוושע בילדים, 
שתברך ברכת המזון מתוך הסידור, ואכן, היא נושעה. הסטייפלר זצ"ל היה 
אומר, שאם מברכים מתוך סידור, אזי אף אם לא מכוונים את פירוש המילים 
– זה נחשב כחמישים אחוז כוונה. ה'חפץ חיים' היה אף מצביע באצבעו על 

המילים בעת הברכה.
אישה אחת בשכונה שלנו חלתה, והחליטו עשר נשים מהשכונה לקבל על 
עצמן לברך 'אשר יצר' מתוך הסידור, שלוש פעמים ביום במשך חודש 

לרפואתה. היא הבריאה, ברוך ה'.
יש ארגון שמחלק למאושפזים לוח ברכת 'אשר יצר' מהודר, אף כאלו 
שאינם שומרי תורה ומצוות – מקבלים על עצמם לברך ברכה זו בהטעמה 
מיוחדת ובשמחה רבה, לאחר שחשו על בשרם את חשיבותה. לעתים הם 

אף חוזרים בתשובה לגמרי הודות לאמירת ברכה זו בכוונה...
רבנו יונה ב'שערי תשובה' שער ד' י"ב כותב, שכאשר יהודי מודה לה', הוא 
זוכה שייפתחו לו שערי השפעות טובות. צריכים באמת להודות מאוד לה' 
על הבריאות. אם רק מתבוננים בסבל שחווה אדם, שכליותיו אינן מתפקדות 
כראוי, לדוגמה, או מי שחייבים לכרות לו חלילה רגל או עיניו חדלות מלראות 
– אוי! כמה עלינו להודות על כל יום שבו אנו בריאים ברוך ה', בכל האיברים 

שלנו.
ה'חפץ חיים' היה אומר, ש'על הניסים' בחנוכה ובפורים אינו מעכב, אבל 
המילים: "על ניסיך שבכל יום ויום עמנו" בתפילה מעכבות, כי זה מאד חשוב, 
שזה תמידי. גם מורי חמי שליט"א אומר, שעל כן מוזכר בהלל הגדול: "נותן 
לחם לכל בשר", לצד ניסי יציאת מצרים הגדולים, כי נס זה הוא תמידי, בכל 
יום, הקב"ה עוזר ומסייע בפרנסה, וזה שווה ערך לניסים של יציאת מצרים.

לסיכום: מה שחשוב בראש השנה הוא לא להעפיל בדמיון לפסגות גבוהות, 
אלא פשוט לחשוב על הדברים הקטנים, להודות לה' על הכל, ולקבל קבלות 

קטנות ואמיצות שניתן לעמוד בהן בהצלחה.
)מתוך שיחה למרוה לצמא | ראש השנה תשע"ז(
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"היה זה בערב יום כיפור, דיברנו על עניין הלכתי כל שהוא, ורבינו אמר: 'הלא דבר זה 
מפורש במשנה ברורה'. במוצאי היום הקדוש, בעוד אנו אורזים מזוודותינו לנסיעה 
הביתה, המשגיח עדיין עמד לבוש לבן, כשלפניו עוברים עמך בית ישראל להתברך. 
לפתע  הכיפורים,  יום  ועבודת  מהצום  ויגע  חלש  כשהוא  לביתו,  יצא  מאוד  מאוחר 
עצר וחזר לישיבה, וביקש לקרוא לי. תמהתי מה דחוף לרבינו כעת, לקרוא לי. באתי 

בבהילות, ואז רבינו אמר לי דבר שלעולם לא אשכח..."  

פנינים והליכות מהמשגיח הגה"צ רבי דב יפה זצוק"ל

כהפרש האור מן החושך 

לפעמים אדם אומר: 'כעת קשה לי לעשות תשובה, אני אעשה תשובה אחר 
כך'. מעורר ה'פלא יועץ' שתשובה קטנה כעת, היא כהפרש האור מן החושך, 
וטובה שעה אחת של תשובה ומעשים טובים בימים אלו מימים שלמים 

בשאר הימים!
ולכן גם אם קשה, כדאי מאוד מאוד להתאמץ ולנצל את ההזדמנות הנפלאה 
שה' נתן לנו. כל רגע ביום כיפור צריך להיות מנוצל לתפילה ותשובה. אפשר 
לנצל את הרגעים הפנויים על ידי אמירת תהילים. השל"ה הק' אומר שמעלת 

התהילים היא שיש בזה גם לימוד, גם הילול לה', וגם בקשה.
יום הכיפורים - ים של רחמים

באהבת ה' את ישראל, נתן לנו יום אחד בשנה אשר כולו רחמים. וכפי 
שהתבטאו הגדולים, ביום הכיפורים הקב"ה משפיע עלינו 'ים של רחמים'!

כתוב בזוהר הקדוש )מתורגם מארמית(: 'מתוך אהבה שאהב הקב"ה את 
ישראל נתן להם יום אחד בשנה לטהרם מכל חטאיהם, שיהיו זכאים בעולם 
הזה ובעולם הבא. ובו ביום, הקדוש ברוך הוא יושב בכיסא הקדוש של 

רחמים, ובכיסא ותרנות, ומוחל עוונותיהם של ישראל'.
ישנה ידיעה שמאד חשובה לנו. הגר"א אומר שביום הכיפורים נוהגת המידה 
של " 'וחנותי את אשר אחון' - אע"פ שאינו הגון 'ורחמתי את אשר ארחם' 
- אע"פ שאינו כדאי" )ברכות ז'(. משמעות הדברים, שגם כאשר התשובה 
שלנו איננה שלימה, הן בענין של החרטה והן בענין של קבלה לעתיד, אעפ"כ 
ביום הכיפורים שנוהגת בו המידה של "וחנותי את אשר אחון ורחמתי את 

אשר ארחם", יש תקווה שהקב"ה יקבל את תשובתנו.
יש מפרשים "וחנותי את אשר אחון" – שאף שהקב"ה יודע שהאדם העושה 
תשובה לא יעמוד בתשובתו וישוב ויחטא, אעפ"כ הוא סולח לו, והיינו "וחנותי 
את אשר אחון"- אני חונן גם את מי שאצטרך לחון עוד... וכן מורה גם המטבע 

של ברכת "חנון המרבה לסלוח", שהקב"ה מרבה לשוב ולסלוח.

ביום הכיפורים ישראל דומים למלאכי השרת
ביום הכיפורים ישנם רחמים כה גדולים, עד כדי שכאשר אנו מדומים 
במידת מה למעשי המלאכים ע"י שלא אוכלים ושותים, ושלום בינינו, כבר 

הקב"ה מחשיב אותנו כאילו אנו מלאכים!
וכדאיתא בפרקי דר' אליעזר )פמ"ו( "ביום הכיפורים אומר השטן לקב"ה, 
ישראל דומים למלאכי השרת, מה מלאכי השרת אין בהם אכילה ושתייה, 
כך ישראל אין בהם אכילה ושתייה. מה מלאכי השרת שלום ביניהם, אף 
ישראל שלום ביניהם. והקב"ה מקבל עדותו של השטן ומזכה את ישראל".

מבואר בזה עד היכן גודל רחמי ה' עלינו ביום הכיפורים, שכבר בהידמות 
מועטת למלאכים, הקב"ה מרחם עלינו ומזכה אותנו!

ענווה
איתא בגמ', משמת רבי בטלה ענוה. המשגיח היה מיחידי הדור בענוה 
טהורה ואמיתית, מי שעמד על ידו - קטן כגדול - הרגיש שהוא מחשיבו 
ומכבדו כחבר ורע ממש. ואמנם מגודל קדושתו ורוממותו, היתה במחיצתו 
הרגשה של יראה והכנעה עם רוממות נפלאה, אך המשגיח מצדו התנהג עם 

כולם שווה בשווה.
התבטלותו של המשגיח לגדולי ישראל היתה מופלאה, כל פעם שנכנס 
למעונם היה מחזה מרטיט, לראות כיצד התלבש באימה ויראה ממש, היה 
מכונס תוך עצמו ובקושי הוציא הגה מפיו, ואף שגדולי ישראל נכנסו עמו 

בדברי תורה, היה יושב בהכנעה עצומה ושותק, ולבושתינו- בעיקר המלווים 
ובני הבית היו המדברים...

לפני שנים בודדות נכנס המשגיח בחול המועד פסח, למרן רה"י הגראי"ל 
שטיינמן זצוק"ל לביקור חג, וראש הישיבה העניק לו את ספרו 'ימלא פי 
תהלתך'. בעשרת ימי תשובה - כמה חודשים לאחר מכן - מסר המשגיח 
שיחה בבני ברק, ולאחריה נכנס לרבנו רה"י לקבל את ברכתו לגמר חתימה 
טובה, והניח את ספרו 'לעבדך באמת' )שהקריא ממנו בשיחה( על השולחן. 
אחד מבני הבית שחשב שבכוונתו של המשגיח להעניק את הספר לרה"י - 
ובפרט אחרי שרה"י העניק לו את ספרו בחוה"מ פסח, קירב את הספר לרה"י. 
משהבחין בכך המשגיח נטל בזריזות את הספר לידיו, ויהי לפלא. כשיצאנו 
שאלתי את המשגיח מדוע התנגד כל כך לתת את הספר לרה"י, ואף על פי 
שלא היתה בתחילה בכוונתו לתת, אך לאחר שפלוני טעה וכבר נתן, מדוע 
כל כך הזדרז ליטול בחזרה? המשגיח הסתכל בפני כלא מבין את השאלה, 

ואמר לי בתמיהה: "שאני אתן מתנה לגדול הדור?!"...
סיפר לנו תלמידו מקורבו, רבי אליהו שלזינגר שליט"א: "היה זה בערב יום 
כיפור, ליוויתי את המשגיח לבית הטבילה לקדש את גופו לקראת היום 
הקדוש. בדרך דיברנו על עניין הלכתי כל שהוא, ורבינו אמר 'הלא דבר זה 
מפורש במשנה ברורה'. במוצאי היום הקדוש, בעוד אנו אורזים מזוודותינו 
לנסיעה הביתה, המשגיח עדיין עמד לבוש לבן, נשען על מעקה בימת ארון 
הקודש, כשלפניו עוברים עמך בית ישראל להתברך. מאוחר מאוד יצא 
המשגיח לביתו, כשהוא נשען על בחור, וצועד לכיוון ביתו כשהוא חלש ויגע 
מהצום ועבודת יום הכיפורים, נראה כמלאך ממש. אולם לפתע עצר וחזר 
לישיבה, וביקש לקרוא לי. תמהתי מה דחוף לרבינו כעת, כשהוא בחולשת 
הצום, לשוב לישיבה ולקרוא לי. באתי בבהילות, ואז רבינו אמר לי דבר 
שלעולם לא אשכח: 'דיברנו אתמול בדרך למקווה על הלכה מסוימת, ואמרתי 
לך שזה מפורש במשנה ברורה, אז תדע שטעיתי, זה לא מפורש, אלא רק 
רמוז במשנה ברורה, כל טוב בחור יקר'... המשגיח המשיך ללכת לביתו, ואני 

עמדתי עומד נפעם ומביט בדמות המתרחקת של איש האמת!".
ביחס לכל הסגולות וההבטחות המתפרסמות מזמן לזמן, היה אומר המשגיח: 
שבוודאי זה יכול להועיל, אבל זאת בתנאי שאדם יעשה גם מצדו מה שהוא 
יכול לעשות. לדוגמא: יש הבטחה שמי שדואג לבניו של מקום הקב"ה ידאג 
לבנים שלו, זה נכון, אבל בתנאי שהוא מצדו מנצל את הזמן שיש באפשרותו 
ועושה מצדו את כל יכולתו לחינוך הילדים, אז גם יהיה לו סייעתא דשמיא 
המשך בעמוד 22 <<<
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המשך בעמוד 22 <<<

"דרכי בשנים האחרונות היתה לסדר קודם ראש השנה, באטלעך )צנצנות( דבש עם 
סטיקער, לברכת 'שנה טובה' מאת כולל 'בית יוסף', ורבינו זצוק"ל היה מחלקן בליל 
ר"ה כשבאו כולם להתברך בברכת 'שנה טובה'. רבינו עיין בסטיקער, ולא היתה דעתו 
ניחא עם הנוסח. לתמיהתי אמר: )תרגום( "ומה עם היהודים שלא מחזיקים את הכולל, 

הם גם צריכים שנה טובה!'"

מהנהגתו ואצילותו של כ"ק מרן גאב"ד מעלבארן זצוקללה"ה
מעשיו מעידין

מנהגו של רבינו זצוק"ל היה תמיד לתת מתנות לכל מי שהיה עושה עמו 
טובה, כך היה נוהג עם ה'הויז בחורים', וכך גם עם האברכים שנתלוו עמו 
בנסיעותיו לכל מקום. תמיד דאג להכיר טובה למי שעזר וסייע לו. אפילו 
כשהיה נוסע עם גויים, היה נותן להם טיפ... וכן גם כשהיה יוצא רבינו ב'גאז 

סטיישן' לצרכיו, היה קונה איזה דבר להכיר להם טובה.
אפילו קודם נסיעתו ממעלבארן, זכר לקרוא אליו את כל היהודים שתמכו 
והחזיקו בו ועזרוהו בכל ענין, בכדי להודות להם על מעשיהם ולהיפרד מהם 
כראוי. ואף ממש קודם נסיעתו ל להעיראפארט ביקש להיפרד מהרופא 

הדגול הר"ר יונתן צבי פינצו'בער הי"ו, שהתמסר לרפואת רבינו בכל כוחו.
"רבינו זצוק"ל, היה משתתף בשמחות קידושים בשבת בבוקר רק בביהכנ"ס, 
כי קשתה עליו הטרחה לילך לקידושים בבתי אנשים. והנה כאשר זכיתי 
לשמש בקודש, להיות ''הויז בחור' אצל רבינו זצוק"ל, ערך אבי מורי את 
הקידוש לשמחת האופרוף שלי בביתנו ולא בביהכנ"ס מכמה סיבות. אך מה 
גדלה התרגשותנו כאשר רבינו הופיע בביתנו לקידוש, בכך הראה את הכרת 
טובתו על היותי לעזרתו! וזה היה בשנותיו האחרונות, שכבר קשתה עליו 
ההליכה, וטרח והלך דרך ארוכה רק בגלל היותי 'הויז בחור' אצלו" )מפי 

הר"ר דוד הויכהייזער הי"ו(.
"התגוררנו בעיר מאנטעווידעא בעת כהונת רבינו זצוק"ל שמה. עמדתי 
לקראת נסיעה לישיבת 'תולדות אהרון' באר"י ללימודי שם. באותה תקופה 
היה חסר מלמד למחצית היום באחת הכיתות הנמוכות של הת"ת, ורבינו 
זצוק"ל החליט שאוכל לשמש כמלמד לחצי יום, כי לא הייתה הקהילה גדולה 

כל כך למצוא מי שימלא המשרה.
"אני כמובן חפצתי לנסוע והתכוננתי לנסיעתי כרגיל, ובהגיע יום נסיעתי, 
כבר הזמנתי טעקסי לנסוע להעיראפארט, ובאותו זמן נתוודע לרבינו שאני 
עומד לנסוע. מיד בא אלי לביתי, והפציר בי שאשאר בעיר למלאות מקום 
המלמד החסר. כשראה שרצוני לנסוע בכל אופן, אמר: 'דו וועסט נישט 
דערלייגן פון דעם!' )תרגום חופשי: אתה לא תפסיד מכך!( וכך הסכמתי 
להישאר. כמובן שרבינו ירד מיד לשלם על הטעקסי שהזמינו לשווא, ואני 

נשארתי ללמד בת"ת עד שמצאו ממלא מקום אחר.
"אני לא ירדתי לסוף דעתו, שאמר לי שאני לא אפסיד ממה שאשאר בעיר. 
אבל רבינו בעצמו לא שכח זאת לעולם. מה שהחזיר לי על מילים אלו שיצאו 

מפיו, לא אשכח לעולם...
"וכך היה מעשה: תמורת הסכמתי להישאר, היה לומד עמי חברותא בכל 
ליל שישי משך כחצי שנה, הלכות טריפות החמורות, וזאת לא אשכח שהיה 
לומד בעמידה ובלי מנעלים לרגליו, בכדי שיוכל ללמוד כל הלילה בלא 
להתנמנם!! ובל נשכח שאז היו לו 6 ילדים קטנים בביתו, והיו לו די טרדות 

לערש"ק, אבל בלילה היה עוסק בתורה בהתמדה עצומה!
"כמו כן היה לו שיעור קבוע עמי בספר משלי, והיה לומד הפסוקים ומוסיף 
מדיליה פירושים נפלאים בדרכי המוסר על כל פסוק. ועוד זאת עשה עמדי, 
שבכל עת שהגיע הקצב עם שאלה על עוף וכדומה, ה"ה הרה"ח ר' אליעזר 
קליין ז"ל היה קורא גם לי, להראות לי השאלה, בכדי שיהיה לי 'שימוש' 
כראוי על שאלות למעשה. איני זוכר שום תקופה בחיי שלמדתי כל כך הרבה, 
וכל כך היתה לי תועלת מהלימוד כמו בתקופה ההיא. כל זה עשה עמי רק 
על דבר הכרת הטוב שהסכמתי להישאר ללמד בת"ת!"  )מפי הגה"ח רבי 
שלמה הירש שליט"א, מחשובי חסידי 'תולדות אהרן' בן הגה"ח ר' מרדכי 

הירש זצ"ל, מלמד מומחה בעיר מאנטעווידעא(.
מידת הכרת הטוב של רבינו מן המופלאות היתה. ויעיד על כך הסיפור 
הבא: בימיו האחרונים בעיר מעלבארן, קודם נסיעתו לארץ ישראל, ביקש 
ממני לסדר עוד עצרת תפילה רבתי של כל הקהילה, אנשים, נשים וטף, 

שיתפללו ויתחננו על רפואתו השלמה. היה זה אחר שכבר היו בעיר כמה 
וכמה פעמים בתקופה ההיא כינוסי תפילה ובקשה למענו. וכך הווה, שהיתה 

עצרת גדולה והיתה התעוררות רבתי אצל כל העם למען רפואתו השלמה.
וכששאלוהו מדוע כל כך רצה לעשות עוד עצרת תפילה, ענה ואמר: "באמת 
חשבתי שמא איני ראוי כלל שיבקשו רחמים עבורי... אך אחר כך החלטתי 
בדעתי, שיותר כדאי שיתפללו עבורי, דכיוון שיש לי הכרת הטוב רבה מאוד 
לכל בני הקהילה, שכמעט כל אחד עזר לי פעם אחת משך שלושים השנים 
הללו, א"כ צריך אני להכיר להם טובה. ועכשיו עשיתי חשבון כזה: חז"ל 
אמרו 'כל המתפלל על חברו, נענה תחילה', א"כ במה שיתפללו הציבור 
בשבילי, תהיה זו טובה ותועלת בשבילם, שהם יוושעו תחילה, שהלא התפללו 
בשבילי ומגיע להם להיוושע בדבר ישועה ורחמים, על כן ביקשתי שכולם 
יתפללו בשבילי, ועי"כ נמצא שהחזרתי להם טובה!!" )מפי המשב"ק הרה"ח 

ר' מרדכי זלמן פיקסלער הי"ו(.
כתב רבינו בספרו הנפלא 'ויצב אברהם' עה"ת, וזה תוכן דבריו שם בשם 
צדיק אחד: "לכאורה מה הטעם שאנו אומרים ומתפללים בראש השנה שנזכה 
לשנה טובה ומתוקה? הלא הוא נראה לכאורה כפל לשון, דאחרי שאומרים 

'שנה טובה' מה מוסיפים בזה 'ומתוקה'?
"אמנם, באמת הכל הוא לטובה, כל מה דעביד רחמנא לטב עביד, ומ"מ 
מבקשים מהשי"ת שנזכה לראות ולהרגיש את הטובה, ושטוב זה יהיה מתוק. 
כיוון שבוודאי תהא ממילא שנה טובה - מוסיפים לבקש שתהא ג"כ שנה 

מתוקה, היינו שנראה ונרגיש את הטוב ולא נחשבהו למר!".

  

"דרכי בשנים האחרונות היתה לסדר קודם ראש השנה, באטלעך )צנצנות( 
דבש עם סטיקער, לברכת 'שנה טובה' מאת כולל 'בית יוסף', ורבינו זצוק"ל 

היה מחלקן בליל ר"ה, כשבאו כולם להתברך בברכת 'לשנה טובה'.
"רבינו זצוק"ל היה מברך את כל הדבש בביתו קודם יו"ט. והיה מברך בקול: 
'די אלע וואס וועלען עסען פון די האניג זאלן זיין גיבינשט מיט א זיס יאר!' 

)תרגום חופשי: כל אלו שיאכלו מהדבש שיתברכו בשנה מתוקה(.
"פעם אחת אמרתי לרבינו, אולי יחתמו את שמו של רבינו על הבאטלעך 
דבש, והציבור יותר ייהנה ממתנת הכולל על ידי כן. כמובן שרבינו מיד הסכים, 
בשביל לרצות את הציבור ולהרוויח למען עמלי התורה בכולל 'בית יוסף'. 
אני הזמנתי את הסטיקער'ס עם חתימת יד קדשו, שם כתוב: 'שנה טובה 
ומתוקה, ברכת ה' בכל העניינים לכל תומכי ואוהדי כולל בית יוסף'. הסטיקער'ס 

עם  הקצב  שהגיע  עת  שבכל  עימדי,  עשה  זאת  ועוד 
שאלה על עוף וכדומה, ה"ה הרה"ח ר' אליעזר קליין ז"ל, היה 
קורא גם לי להראות לי השאלה, בכדי שיהיה לי שימוש כראוי 
על שאלות למעשה. ואיני זוכר שום תקופה בחיי שלמדתי כל 
כך הרבה וכל כך היה לי תועלת מהלימוד כמו בתקופה ההיא, 
וכל זה עשה עמי רק על דבר הכרת הטוב שהסכמתי להישאר 

ללמד בת"ת!

)מפי הגה"ח רבי שלמה הירש שליט"א מחשובי חסידי תולדות אהרן 

בן הגה"ח ר' מרדכי הירש זצ"ל, מלמד מומחה בעיר מאנטעווידעא(

מידת הכרת הטוב של רבינו מן המופלאות היתה. ויעיד 
על כך הסיפור הזה: בימיו האחרונות בעיר מעלבארן, קודם 
תפלה  עצרת  עוד  לסדר  ממני  ביקש  ישראל,  לארץ  נסיעתו 
רבתי של כל בני הקהילה, אנשים נשים וטף שיתפללו ויתחננו 
על רפואתו השלמה, וזה היה אחר שכבר היו בעיר כמה וכמה 
פעמים בתקופה ההיא כינוסי תפילה ובקשה למענו. וכך הוה 
שהיה עצרת גדולה והיה התעוררות רבתי אצל כל העם למען 

רפואתו השלמה.

וכששאלוהו, מדוע כל כך רצה לעשות עוד עצרת תפילה. 
שיבקשו  כלל  ראוי  איני  שמא  חשבתי  באמת  ואמר:  ענה 

כדאי  שיותר  בדעתי  החלטתי  כך  אחר  אך  עבורי..  רחמים 
לי הכרת הטוב רבה מאוד לכל  דכיון שיש  שיתפללו עבורי, 
בני הקהילה שכמעט כל אחד עזר לי פעם אחת משך שלושים 
השנים הללו, א"כ צריך אני להכיר להם טובה. ועכשיו עשיתי 
'כל המתפלל בעד חבירו, הוא נענה  חשבון כזה, חז"ל אמרו 
טובה  זה  יהיה  בשבילי,  הציבור  שיתפללו  במה  א"כ  תחלה', 
ותועלת בשבילם שהם יוושעו תחילה שהלא התפללו בשבילי 

ביקשתי  כן  על  ורחמים,  ישועה  בדבר  להיוושע  להם  ומגיע 
שכולם יתפללו בשבילי וע"י נמצא שהחזרתי להם טובה!!

)מפי המשב"ק הרה"ח רק מרדכי זלמן פיקסלער הי"ו(

רָאֵל וְאֵת הָאֲדָמָה  ךָ אֶתיִשְׂ וּבָרֵךְ אֶת עַמְּ
עְתָּ לַאֲבתֵֹינוּ,  בַּ ר נִשְׁ אֲשֶׁ ה לָנוּ כַּ ר נָתַתָּ אֲשֶׁ

אֶרֶץ זָבַת חָלָב וּדְבָשׁ

כתב רבינו בספרו הנפלא 'ויצב אברהם' עה"ת, וזה תוכן 
דבריו שם בשם צדיק אחד: לכאורה מה הטעם שאנו אומרים 
הלא  ומתוקה,  טובה  לשנה  שנזכה  בראש השנה  ומתפללים 
הוא נראה לכאורה כפל לשון, דאחרי שאומרים 'שנה טובה' 

מה מוסיפים בזה 'ומתוקה'. 

רחמנא  דעביד  מה  כל  לטובה,  הוא  הכל  באמת  אמנם, 
לטב עביד, ומ"מ מבקשים מהשי"ת שנזכה לראות ולהרגיש 
את הטובה ושטוב זה יהיה מתוק. דכיון שבוודאי תהא ממילא 
שנה טובה – מוסיפים לבקש שתהא ג"כ שנה מתוקה, היינו 

שנראה ונרגיש את הטוב ולא נחשבהו למר.

◆ ◆ ◆

השנה,  ראש  קודם  לסדר  היה  האחרונות  בשנים  דרכי 
באטלעך דבש עם סטיקער לברכת שנה טובה מאת כולל בית 
כולם  כשעברו  ר"ה  בליל  מחלקם  היה  זצוק"ל  ורבינו  יוסף. 

להתברך בברכת 'לשנה טובה'.

רבינו זצוק"ל היה מברך את כל הדבש בביתו קודם יו"ט. 

וועלען עסען פון די האניג  וואס  'די אלע  והיה מברך בקול: 
זאלן זיין געבענשט מיט א זיס יאר'!

פעם אחת אמרתי לרבינו, אולי יחתמו את שמו של רבינו 
על  הכולל  ממתנת  יהנה  יותר  והציבור  דבש  הבאטלעך  על 
ידי כן. כמובן שרבינו מיד הסכים בשביל לרצות את הציבור 
ואני הזמנתי  יוסף.  בית  בכולל  ולהרוויח למען עמלי התורה 

את הסטיקער'ס עם חתימת יד קדשו כנראה בתמונה כאן. שם 
כתוב 'שנה טובה ומתוקה, ברכת ה' בכל העניינים לכל תומכי 
יו"ט,  בערב  רק  הגיעו  הסטיקער'ס  יוסף'.  בית  כולל  ואוהדי 
ואני נכנסתי לרבינו לקבל הסכמתו להדביק הסטיקער'ס עם 

שמו על הדבש לכבוד ראש השנה.

רבינו עיין בסטיקער ולא היה דעתו ניחא עם הנוסח על 
הסטיקער. לתמיהתי אמר: 'און וואס איז מיט די אידן וואס 
שטיצען נישט די כולל, זיי דארפן אויך א שנה טובה ומתוקה!'. 
כי רצה לכתוב ברכה לכל ישראל ולא רק למי שתורם עבור 
אפשר  ואי  יו"ט  ערב  כבר  שעתה   - לרבינו  אמרתי  הכולל. 
זאת הסכים בתנאי שלשנה  רבינו  להדפיס אחרים. כששמע 
שניתי  כך  אחר  הוה, שבשנה  וכך  הנוסח.  את  אחליף  הבאה 
את הנוסח וכתבנו ברכה לכל ישראל כמצורף בתמונה השנית.

)מפי בעל המעשה, המשב"ק הרה"ח ר' מרדכי זלמן פיקסלער הי"ו(

רִי בִטְנְךָ רוּךְ פְּ בָּ

בשנים האחרונים בעת סעודות שב"ק ויו"ט אצל רבינו, 
שבעת  כמובן  בצלו.  לשהות  וניניו  נכדיו  הרבה  באים  היו 
וצעקותיהם  בקולותיהם  והרעישו  הילדים  שחקו  הסעודות 

כדרך הילדים והפריעו לרבינו מאוד.

שמתי  הילדים,  מן  גדול  רעש  ממש  שהיה  אחת  פעם 
לבי וראיתי שיש לו איזה הרגשה של חסרון מנוחה מזה, אך 
כאשר מדתו היתה למצוא בכל מקום את החלק הטוב במקום 
טוב  חלק  זמן מצא  ובאותו  באותו מקום  מיד  לכן  להצטער, 

בכל הרעש הזה.

יתירה  פניו שמחה  על  ראיתי שעלה  פתאום  עשה:  וכך 
וכך  חיה,  ברעיונו כעת  לומר פשעטי'ל שעלה  ותיכף התחיל 

אמר.

תפילות  להתפלל  עלמא  נהוג  מילה,  ברית  בעת  "הלא 
ובקשות, ובסוף יש נוסח שמסיימים בתחינה שיכללו תפילה 
ידוע  וכן  לטובה.  כולם  ויתקבלו  הנימול  הרך  בכיות  עם  זו 
תפילתנו  שגם  זוכים  אנו  הנימול,  בכיית  שבזכות  מספה"ק 
עולה ובוקעת רקיעים. ובכן, אפשר לומר גם, דבעת סעודות 
שב"ק אנו מזמרים שירות ותשבחות לקל חי, ואנו משתוקקים 
שיתעלו הזמירות לכבוד שמו יתברך, אמנם, יש לחשוש שאין 
עבודתינו  שיתקבלו  בטוחים  להיות  נוכל  ואיך  חשובים,  אנו 
שוחקים  שהילדים  חסד  עמנו  ה'  עשה  לכן  שמיא,  כלפי 
בהם  שאין  רבן  בית  של  תינוקות  של  פיהם  והבל  וצועקים 
שגם  ובטוחים  סמוכים  אנו  ובזה  למעלה,  עולה  בודאי  חטא 
קול זמירותינו ועבודתנו נתקבל בשמים יחד  עם קולותיהם 
יתברך  רוח לבורא  ונחת  ויעשו כתר למלכינו  ויעלו  של אלו, 

שמו!", עכת"ד הנפלאים.

ואכן מאותו שבת והלאה, היה שש ושמח כשהילדים היו 
עושים רעש, ומיד היה חוזר על דבריו הנ"ל תוך הנאה ושמחה 
שבוודאי עתה יתקבלו מעשינו בשמים! ומאז ראו בחוש איך 

שקולותיהם של התינוקות גרמו לו לשמחה.

)מפי הרה"ג ר' יואל קאהן שליט"א, נכד רבינו(

מתפלל  האדם  יותר  ועוד  בעתו,  אכלם  את  להם  נותן  ואתה  ישברו  אליך  כל  עיני  טו(  קמה, 
לפרנסה:  בתפילה  תפילה  שומע  בברכת  שאומרים  וכמו  פרנסתו,  לו  יקדים  עוד  שהשי"ת 
והמצא לי ולכל בני ביתי מזונותי קודם שאצטרך להם וכו', וא"כ הי' מן הראוי שזה לעומת 
זה גם האדם יקדים במצוותיו, וכגון שיבוא לביהכנ"ס קודם התחלת התפילה וכדומה, וזהו 

הכוונה של 'והשיגוך', דהברכות ישיגו ויתבעו את האדם לשפר את מעשיו.

 באופן נוסף אפשר לומר, עפ"י המעשה שהי' בעיר צפת ת"ו, שהיה גר שם ת"ח אחד שחצי 
יום היה מלמד תורה לתלמידים בחינם, ובחצי יום השני עסק במסחרו, וקודם לחצות לא יצא 

אף פעם מביהמ"ד לצורך עסקיו, ואשתו היתה עוזרת לו לעמוד בחנות ולמכור את הסחורה.

פעם בא אליה סוחר אחד לפני הצהרים לקנות איזה סחורה שכבר היה מונח אצלם זמן רב 
שלא נמכר עדיין, ורצו מאוד להיפטר מהסחורה, ובכן הלכה האשה לביהמ"ד וקראתו לבעלה 
ואופן לשנות מהרגילו לצאת מביהמ"ד  והוא לא רצה בשום פנים  שיבוא לגמור את העסק, 
קודם חצי היום, ואמר לה שבאם נגזר עליהם להרוויח מהעסק, אז הסוחר עוד יחזור אליהם, 
ואם לא, אז לא, והוא אינו מוכן בשום פנים להפסיק מלימודו, עד שהסוחר הלך לדרכו. מה 
עשה הקב"ה, לאחרי נסיעה מועטת נשברה עגלתו והוכרח לחזור לעיר בכדי לתקנו, וממילא 
כיון שחזר להעיר גמר כבר ג"כ את המקח, ועפי"ז אפשר לפרש ובאו עליך כל הברכות האלה, 

כשיבואו עליך הברכות, אז והשיגוך - הם כבר ירדפו אחריך בכל אופן שהוא.

>>>המשך מגיד דבריו מעמוד הקודם

הסטיקער השני שביקש רבינו לעשות כמסופר כאן לעילהסטיקער הראשון שלא נתרצה רבינו לזה כמסופר כאן לעיל
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פעם אחת הגיע אל רבי ישעיה ברדאקי זצ"ל עני אחד, וביקש ממנו צרכי שבת. התנצל 
רבי ישעיה שהקופה ריקה ואין לו מה לתת לו, ויהי כשמוע כן העני, סטר לרבי ישעיה 
על לחיו. מיד רץ רבי ישעיה ודפק על דלתותיהם של כמה מתושבי העיר, ובכה לפניהם 
ואומר:  ומיהר להביאו אל העני, כשהוא מתנצל  שיוסיפו לתת מעות לקופת הקהל, 

"לא ידעתי שמצבך דחוק וקשה כל כך..." 

משיחותיו של המשפיע הגה"צ רבי חיים יוסף בידרמן שליט"א בן כ''ק אדמו''ר הראא''מ מלעלוב זצ''ל

ראוי להרבות בצדקה בימים אלו, שהרי מזונותיו של אדם קצובין מר"ה 
ועד יוהכ"פ, וכל פרוטה שהוא מחזיק בה יותר ממה שהוקצב לו מן השמים 
לא תשאר אצלו, וכמו שאמרו )ב"ב ט.(: "אמר רבי אלעזר, בזמן שבהמ"ק 
קיים אדם שוקל שקלו ומתכפר לו, עכשיו שאין בהמ"ק קיים אם עושים 
צדקה מוטב, ואם לאו, באין עובדי כוכבים ונוטלין בזרוע", והביאו שם )דף 
י.( מעשה רב: "בני אחתיה דרבן יוחנן בן זכאי חזא להו בחילמא דבעו למיחסר 
שבע מאה דינרי ]ריב"ז ראה בחלום שבני אחותו עתידים להפסיד שבע מאות 
דינרי זהב, לפיכך[ עשינהו ]כפה והכריח אותם[ שקל מינייהו ]ונטל מהם[ 
לצדקה, פוש גבייהו שיבסר דינרי ]נשארו אצלם י"ז דינר שלא הצליח לגבות 
מהם[, כי מטא מעלי יומא דכיפורי שדור דבי קיסר נקטינהו ]בערב יוהכ"פ 
הגיעו שוטרי הקיסר ולקחו אותם במאסר[, אמר להו רבן יוחנן בן זכאי, לא 
תדחלון שיבסר דינרי גבייכו שקלינהו מינייכו ]אין לכם מה לפחד, כי לא 
יטלו מכם יותר מי"ז דינרים[, אמרי ליה, מנא ידעת אמר להו חלמא חזאי 
לכו, א"ל ואמאי לא אמרת לן ]דניתבינהו[, אמר להו אמינא כי היכי דתעבדו 
מצוב לשמה", הרי שאם אין האדם משכיל לתת משלו לצדקה בודאי יפסיד 
את המעות באופן אחר, כללא דמילתא, שלא תשאר אצלו פרוטה יותר ממה 

שנקצב עבורו בתחילת השנה.
וצריך להאמין בזה באמונה שלימה וברורה, שכל מה שאמרו חז"ל בגמרא 
הכל אמת וקיים לעד ולעולמי עולמים, ואם יהיה ברור בעיניו בבירור גמור, 
שלא יוכל להחזיק בכיסו אפילו פרוטה אחת יותר ממה שנקצב לו, אזי בודאי 
ימהר לתת צדקה מממונו, וישמח שהצליח להוציא הוצאות על דבר מצוה 

במקום שיטלו אותם רשעי אומות העולם.
בתקופת מלחמת העולם השניה שרר עוני ומחסור גדול בירושלים. המלחמה 
גרמה שלא יכלו לשלוח סחורה ולעסוק במסחר עם מדינות אירופה, וע"כ 
היו הרבה משפחות בארץ ישראל שלא היה להם לחם לפי הטף, פשוטו 

כמשמעו ממש.
בימים ההם פתח אחד העשירים מפעל גדול לליטוש יהלומים, והבטיח 
לתת לכל עובד בהלוואה סכום של שלש לירות לחודש, למשך התקופה 
שילמדו אותו את המקצוע, וכאשר יתחילו לעבוד ולהרוויח ממון יחזירו את 
ההלוואה מהמשכורת החודשית שיקבלו אז. והנה הגה"צ רבי ישראל גרוסמן 
זצ"ל, ראש ישיבת פינסק קארלין, היה אז בשנות בחרותו, וכשראה העוני 
והמחסור אשר היה בבית אביו החסיד רבי זלמן ז"ל, הסתפק שמא מוטל 
עליו ליהנות מיגיע כפו ואף לעזור לאביו, המתאמץ כ"כ לפרנס את בני ביתו, 
לכן הלך אל אחד מגדולי ירושלים ושטח בפניו את ספקו, אם ראוי לו לעבוד 
במפעל ליטוש היהלומים שמקים אותו עשיר, ואכן הכריע אותו חכם, שבעת 
דוחק וצרה כזאת עליו לשלוח יד במסחר, כשבד בבד הזהירו לקבוע עתים 

לתורה בקפידה, ולא להתרשל חלילה מלימודו מחמת עבודתו. 
מיד הלך הבחור להודיע לאביו על החלטתו, אמנם כשמוע כן אביו התחיל 
לבכות בדמעות שליש, כשהוא מתמרמר ומתאונן איך עלה בלבו לחשוב 
כדבר הזה? ואיך יחשוב כלל לעזוב את כתלי ביהמ"ד ולמעט בלימוד התורה? 
למותר לציין, שעוד בתוך כדי דיבור התחרט הבחור וחזר בו מהחלטתו, 
והודיע לאביו בפה מלא שהוא נשאר ללמוד תורה בהתמדה כמימים ימימה.
לא עברו ימים רבים, והנה פתח אחד מתלמידי החכמים ישיבה חדשה 
בירושלים לבחורים מצויינים, וכדי לזרז את הבחורים לבוא, הבטיח לתת 
מדי חודש בחודשו סכום של שלש לירות לכל משפחה, שאחד מבניה ילמד 
בישיבה. ויהי כשמוע כן רבי זלמן גרוסמן, השתדל מאד שיקבלו את בנו 
לישיבה, בין השאר ביקש מכתב המלצה מהגה"ק רבי יוסף צבי דושינסקי 
זצ"ל, מרא דארעא דישראל ]שהכיר את בנו, כי היה משוחח עמו בפטפוטי 
אורייתא, ולימים למד בישיבתו והיה מבחירי תלמידיו[, וכמו כן שלח אותו 

להיבחן אל הגה"צ רבי זעליג ראובן בענגיס זצ"ל, ראב"ד הבד"ץ, שהיה בקי 
נפלא בכל מכמני התורה. ויהי כאשר נכנס אליו שאלו הרב בענגיס על מה 
יכול לבוחנו, השיב הבחור: "במה שהרב רוצה". ואכן שאל אותו בהרבה 
סוגיות הש"ס, וטייל עמו ברבים ממכמני התורה, ובהתפעלותו כתב עליו 
המלצה חמה מאד, ובזאת הגיע אל ראש הישיבה החדשה, אשר קיבלו מיד 
בזרועות פתוחות ולא הוצרך לבחון אותו כלל, ובמליצת לשונו אמר, שמן 
המכתבים רואה שהוא תלמיד חכם גדול אף יותר ממנו, וע"כ מפחד הוא 

לבחנו, ומאז קיבלו בני המשפחה שלש לירות מדי חודש בחודשו...
ועכ"פ חזינן מעובדא זו, שאם נגזר מן השמים שהמשפחה תרוויח עוד 
שלש לירות בחודש, בודאי יהיה כן גם אם לא ישלחו יד במסחר, אלא ימסרו 
נפשם לתורה, כי הרבה שליחים למקום. ובר מן דין יש ללמוד גודל מדת 
אהבת התורה שהיתה לחסידים בדורות הקודמים, כי נחרדו מן השמועה 
שבנם רוצה לעזוב את ביהמ"ד, וממש פרצו בבכי מר ועיניהם זלגו פלגי 
דמעות, כי התורה היתה משוש חייהם, והרגישו ממש כדגים שאינם יכולים 

לעזוב את המים, כי הם חיינו ואורך ימינו.

  

סיפר הגה"צ רבי דוד יונגרייז זצ"ל ראב"ד 'העדה החרדית', מעשה שהיה 
עם הגאון רבי ישעיה ברדאקי זצ"ל ]היה גאון גדול ושימש כראש עדת 
האשכנזים בירושלים, הגאון רבי יהודה אסאד זצ"ל מזכיר את שמו בספרו 
שו"ת 'יהודה יעלה' סימן סימן קע[, שהיה ממונה על הקופה של צדקה, 
ועשה ככל יכלתו לספק צורכי עניי העיר המרובים, פעם אחת הגיע אליו עני 
אחד בפניא דמעלי שבתא, וביקש ממנו צרכי שבת. התנצל רבי ישעיה לפניו 
שהקופה ריקה ואין לו מה לתת לו, ויהי כשמוע כן העני, בערה בו חמתו 
וסטר לרבי ישעיה על לחיו. מיד רץ רבי ישעיה החוצה ודפק על דלתותיהם 
של כמה מתושבי העיר, ובכה לפניהם שיוסיפו לתת מעות לקופת הקהל, 
וכאשר היה בידו סכום הגון מיהר להביאו אל העני, כשהוא מתנצל ואומר: 
"לא ידעתי שמצבך דחוק וקשה כל כך...". במקום לכעוס על חוצפתו, למד 
מזה שמצבו הקשה גורם לו להכותו, וע"כ מיהר לאסוף עבורו צרכי שבת. 
אלה וכאלה סובלים גבאי צדקה, והם מעבירים על מידותיהם ומספקים 
לעניים צרכיהם, וע"כ ראויים הם להתברך בברכת השלום ובכל הברכות 

האמורות בתורה.
בתקופה שבנה האדמו"ר רבי שלום נח מסלונים זי"ע את ישיבת 'סלונים' 
בירושלים, שאל את הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל גאב"ד פוניבז', אם 

המשך בעמוד הבא <<<



13 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

מותר לו ללוות ממון לבניית הישיבה אע"פ שאינו יודע מאין ואיך יפרע את 
החוב, דברמב"ם פסק )הל' מלוה ולוה פ"א הלכה ג( דאסור ללוות מעות 
באופן שלא ימצא בעל חוב מאין לגבות, ועליו הכתוב אומר )תהלים ל"ז, 
כ"א(: "לוה רשע ולא ישלם". השיב לו הרב מפוניבז' שאסור לעשות כן, תמה 
האדמו"ר מסלונים: "אם כן וועט מען חאפען שמיטצען ]-וכי נֵעָנש ונלקה[ 
על כך?!" ]דיבר בלשון רבים, כי גם גאב"ד פוניבז' נטל הלוואות רבות כדי 
להשלים בנין הישיבה שלו, אע"פ שלא היה לו מושג איך ישיג סכומים 
זיין די  וועלען  זיס  ווי  אדירים כאלו[, נענה הרב מפוניבז' והשיב: "אוי 
שמיטצען..." ]-כמה טובים וערבים יהיו הכאות ומלקות אלו[, דאף שיתכן 

כן, אך  ומדינא אסור לעשות 
כדאית היא מסירות הנפש ברוחניות 
ובגשמיות, כדי להרבות פעלים 
לתורה ולהרביץ תורה בישראל. 
וזו מדת גבאי צדקה, שלא רק 
שמוסרים גופם למען המצווה, 
אלא אף נפשם ונשמתם, ומשום 
לכל  המה  זכאים  בודאי  הכי 

הברכות.
מפורסם היה הרה"ק רבי מרדכי 
מטשערנאביל זי"ע בצדקת פזרונו, 
שפיזר נתן לאביונים סכומי כסף 
גדולים, ולשם כך נדד על פתחי 
נגידים, כדי שיתרמו מהונם עבור 
ע"י  נשאל  ישראל, פעם  עניי 
מקורביו, מדוע עליו לטרוח ולנדוד 
מעיר לעיר לאסוף ממון מעשירי 
והלא דרכם של צדיקים  עם, 

שיושבים בביתם, והחסידים באים אליהם עם פדיונות ומעות לצדקה, ולמה 
לא יעשה כן גם הוא, ומה שיגיע אליו יחלק לצדקה? נענה הרה"ק מטשערנאביל 
והשיב: "מדוע בא יהודי אל רבו עם פדיון? כיון שמתרחשת לו צרה ח"ו, 
והוא זקוק לישועה גדולה או קטנה, וואז'שע ארט אייך אז איך גיי צו זיי 
]-מה איכפת לכם שאני הולך אליהם[ ועי"ז חוסך מהם את הצרה שלא 
תבא?!". והנה במעשה זה חסך אותו צדיק ע"י הליכתו, את הפסיעות הרבות 
ועגמת הנפש של אנשים אחרים, אמנם בודאי נחסך גם מן האדם עצמו, 

שלא יצטרך לסבול אם הוא הולך ומשתדל למען הזולת.
סיפר מו"ח הגה"צ רבי נתן געשטטנער זצ"ל בעל ה'להורות נתן', מה שקיבל 
מרבו הגה"צ רבי עקיבא סופר זצ"ל גאב"ד פרעשבורג, שפעם הגיע הגה"צ 
רבי משה טוביה לעהמן זצ"ל ]חתנו של הגה"ק בעל ה'חתם סופר' זי"ע[ 
לבקר את אביו הגה"צ בעל ה'שבט סופר' זצ"ל, וסיפר אז שני סיפורים על 
חותנו החת"ס: חדא, שבהיותו חתן הלך בערב יום הכיפורים לקבל ברכת 
החת"ס, וכאשר פתח את הדלת נרתע לאחוריו והתעלף, משהעירו אותו שאלו 
החת"ס אם ראה משהו, משהשיב שראה אש להבה נענה החת"ס וגילה לו: 
"אליהו הנביא ביקר אצלי..." ]והסמיך מו"ח זצ"ל לזה דברי הגמרא בתענית 
)דף כא:( שרבא קיבל ברכת שלום ממתיבתא דרקיעא כל ערב יוהכ"פ, עי"ש[. 
עוד סיפר, ששנה אחת אחרי 'סעודה המפסקת' קרא ה'חתם סופר' לאחת 
מבנותיו, ואמר לה, שעלה בדעתו שאפשר לשדך יתום פלוני עם יתומה 
פלונית, והדעת נותנת שהשידוך יעלה יפה, ולכן הוא מבקש ממנה שתציע 
להם את השידוך, הקשיבה הבת ונענתה בהסכמה, ואמרה שמיד בצאת החג 

תפעל להוציא את השידוך מן הכח לפועל. אך החת"ס הבהיר לה, שברצונו 
שתציע את השידוך תיכף ומיד, כי הוא זקוק לאיזו זכות לגשת עמה לפני 

יום הדין של יוהכ"פ. 
בלית ברירה התחילה הבת להתעסק בשידוך, הלכה אל הבחור ודיברה עמו 
נכבדות על אותה יתומה, אך הבחור טען שאינו יכול לעשות השידוך, מפני 
שאין לו פרוטה לפורטה לשלם על הוצאות החתונה. חזרה הבת אל אביה 
הגדול, ושטחה בפניו את מצוקת הבחור, השיב לה החת"ס, שאם יעשה 
השידוך הוא מבטיח לו שלא יחסר לו פרנסתו במשך כל ימי חייו, ויכול הוא 
להמשיך לעשות את השידוך, מיד חזרה אל הבחור ומסרה לו את הבטחת 
החת"ס, והלה כמובן הסכים תיכף לגשת אל השידוך ]ואכן, לימים העיד 
הלה שתמיד היתה פרנסתו מצויה, ואף שלא זכה לעשירות לא היה חסר לו 
כלום מעולם[, ובזאת המשיכה ודיברה עם צד הכלה, ולאחר זמן הגיעו שניהם 
אל עמק השווה, ובאו בברית האירוסין לשמחת החת"ס, שרק אחר שקיבל 

את הבשורה הטובה פנה לצאת לבית הכנסת לתפילת 'כל נדרי'.
 וסיים גאב"ד פרעשבורג ואמר, שנוראות למדנו משני סיפורים אלו, שמצד 
אחד היה לאותו צדיק גילוי אליהו הנביא, ולאידך גיסא היה מודאג איך יצא 
זכאי במשפט, ורק אחרי שעסק בגמילות חסדים נעשה לו קל ללכת לבית 
הכנסת להתפלל, ביודעו שזה מה שיכריע את הכף לזכות )וראה כל זה 

ב'זכרון למשה' עמוד 11(.
ואין האדם יודע כמה זכויות יזקפו לזכותו לדורי דורות במעשה אחד קטן, 
כי לפעמים גורם לאדם שהיה רחוק מן הרוחניות, להתעורר לתשובה ולחזור 
לשורשו, ולהחזיק בעץ החיים וללכת בדרך התורה, נמצא שהוא ויוצאי חלציו 
עד סוף כל הדורות יראים ושלמים בזכותו, וכל זה בגלל ההתחזקות לשעתו 
של הראשון, ועל כך יאכל פירות ופרי פירות ללא שיעור וגבול, כי זכיותיו 

מוסיפים והולכים תמיד ללא הפסקה . 
מעשה אמיתי התפרסם באחד מכתבי העת באנגליה, בגוי עשיר מופלג 
שהיה 'קמצן בר קמצן', ואף לעצמו קנה לחם שנאפה ביום אתמול מפני 
מחירו הזול, וכן התנהג בהוצאות ביתו בצמצום אחר צמצום. פעם הוצרך 
לנסוע מעיר לעיר עם בנו, אמנם בטרם יצא לדרך קרא לבנו והזהירו באזהרה 
גדולה וחמורה, לבל יעז לבזבז כספים על הוצאות הדרך, רק ילינו במלונות 
הזולים והפשוטים ביותר וכיו"ב. קיבל הבן את דברי האב ועשה כפי שנצטווה, 
ויהי ערב אחד נאלצו ללון בבית מלון. הלך הבן להזמין להם חדר, ואכן הראה 
להם הפקיד את חדרם, אך כאשר נכנס האב אל החדר חשכו עיניו מראות, 
כי היה החדר מפואר ומקושט ביותר, והבין שעל חדר כזה יצטרך לשלם 
סכום גדול טבין ותקילין, לכן נזף בבנו שעשה כדבר הזה, ואיך אינו מרחם 

עליו, כי עוד מעט יתעלף או יקבל 'התקף לב' על החסרון כיס... 
הצטדק הבן ואמר, שהוא עשה כפי שנצטווה, והזמין את החדר הזול ביותר 
וזה מה שקיבל, אמנם האב לא קיבל דבריו, וביחד ירדו למשרד של המלון 
ושאלו את הפקיד אם זה החדר הזול ביותר? נענה הלה והשיבו בשאלה: 
"אתה פלוני אלמוני?", משהשיב האב בחיוב אמר לו הפקיד: "אתה הבעלים 
של כל מלון זה, ועל כן אינך צריך לשלם כלום על לינת הלילה, ואין שום 

חילוק היכן תישן, כי ההוצאות בשניהם שוות!"... 
אפשר ללמוד מזה לימוד גדול ביותר, שלפעמים יש לאדם ארמונות ובניינים 
גדולים ומפוארים בעלמא דאתי מבלי שידע עליהם, כי הוא עשה עבודתו 
לה' במקומו וחברו התעורר מזה, והנחיל את התחזקותו בבניו אחריו, וכל 
זכיותיהם נזקפים לזכותו, נמצא שאין קצבה לריבוי הזכיות שנגרמו על ידו 

בלא יודעים, והכל תלוי בו!
)לקט מתוך הספר 'חיבת העבודה'(

אתה הבעלים של 
כל מלון זה, ועל כן 

אינך צריך לשלם 
כלום על לינת 

הלילה, ואין שום 
חילוק היכן תישן, 

כי ההוצאות 
בשניהם שוות!"...
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גרביים לרגליהם, והיו עומדים על תבן כדי שלא יהיה קר. ואמר, שינסה 
שיגש ילד בזמן תפילת נעילה בעת שאדם זועק "פתח לנו שער בעת נעילת 
שער", ויסלק הילד את התבן מתחת לרגליו, ויהיה לו קר ברגלים, וידרוך על 
אבנים ועפר, אזי אם יתפרץ האדם על הילד ויאמר לו 'חצוף שכזה, מה לקחת 
ממני את התבן!' - אדם כזה אין בו כלל מסירות נפש, שאינו מוכן אפילו 
בזמן נעילה לוותר על קצת כבוד, זה המבחן! כי מסירות נפש אמיתית היא 
כשאדם מוחל על כבודו, מבזים אותו ואינו מתרגז. וכמובן במה שבאמת 
יהרג ואל יעבור, שיהא מוכן למסור נפשו ממש, זאת היא מדת יצחק. ואלוקי 
יעקב זהו "תתן אמת ליעקב", תורה נקראת 'אמת', השם נתן לנו תורת אמת, 
וכך צריך להיות אדם דבק בתורה, קובע עיתים לתורה, ומסתכל בכל דבר 

את האמת שבתורה, וכך גם מדת האמת במשא ומתן.
אם אנחנו מחזקים את עצמינו ומתעוררים בשלוש המדות הללו: מדת 

החסד, מדת מסירות הנפש ויראת שמים, ומדת האמת, בכך זכאים אנו שיעזור 
לנו אלוקי אברהם אלוקי יצחק ואלוקי יעקב.

ויתן הקב"ה שהשנה הבאה עלינו לטובה תהיה שנת חיים טובים שנת שלום 
ושלוה. והיה רגיל מורי ורבי הרב דסלר זצ"ל שאומרים "אבינו מלכנו כתבנו 
בספר פרנסה וכלכלה", הכוונה, כתבנו בספר של אותם שראויים לפרנסה 
וכלכלה, כי הפרנסה היא סיוע לעבודת השם, שזה עוזר שיהיה לאדם לב 
שקט וראש צלול לעסוק בעבודת השם, ולשאת ולתת באמונה ולעבוד בצדק 
וביושר. וכן "אבינו מלכנו כתבנו בספר זכויות", שזכויותינו לא יתמו, ואח"כ 
"כתבנו בספר גאולה וישועה" שנזכה לגאולה השלמה שתבוא במהרה בימינו 

אמן.
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העובד מתקשר לבעלים, ומספר לו בבהלה ש"מישהו עקץ אותנו ב-250 אלף שקל". מה 
זה עקץ? גנב! מישהו גנב לו רבע מיליון שקל, אבל בדור שלנו אנשים נוטים להשתמש 
בביטויים חילופיים, כדי להקהות את האיסור שבדבר. אף אחד לא מספר לחבר שלו 
"גנבתי ממישהו 300 שקל", הוא יכול להתהדר ולספר לו שהוא "עקץ" ממישהו 300 

שקל. זה נשמע יותר חלק, אתה לא תגיד "שיקרתי לפלוני", אלא "עבדתי עליו"...

שיחה מרתקת עם הרה"ג ר' אליעזר יוטקובסקי, יו"ר 'אנחנו וצאצאינו', על אימת הדין, חומרת הדין ולפנים משורת הדין  

הרב יעקב א. לוסטיגמן
לפני שנים אחדות ביקרתי במשרדו של איש עסקים חרדי, שבבעלותו רשת 
של עסקים הפועלים ברחבי הארץ. הוא היה חיוור ונרגש מאוד. שאלתי אותו 
מה קרה? והוא מספר לי סיפור שנחרט עמוק בלבי, וממנו למדתי מוסר 

השכל חזק מאוד. 
וכך היה המעשה: 

שעות אחדות לפני שנכנסתי אליו, התקשר אליו עובד חדש ברשת, שנכנס 
כמנהל של אחד הסניפים שלה. הוא היה אדם שאינו שומר תורה ומצוות, 
והגיע עם תעודות שמלמדות על כך שהוא למד את המקצוע וכשיר לכהן 

בתפקיד הניהול שיועד לו. 
העובד הזה מתקשר לבעלים, ומספר לו בבהלה ש"מישהו עקץ אותנו ב-

250 אלף שקל". מה זה עקץ? גנב! מישהו גנב לו רבע מיליון שקל, אבל בדור 
שלנו אנשים נוטים להשתמש בביטויים חילופיים, כדי להקהות את האיסור 
שבדבר. אף אחד לא מספר לחבר שלו "גנבתי ממישהו 300 שקל", הוא יכול 
להתהדר ולספר לו שהוא "עקץ" ממישהו 300 שקל... זה נשמע יותר חלק... 
אנחנו גם לא נספר שפגשנו את פלוני שאתו יש לנו ויכוח ישן, והלבנו את 
פניו ברבים עד דאזל סומקא ואתא חיוורא, אנחנו נגיד ש"אמרתי לו בפרצוף 
מה אני חושב עליו, והוא נשאר עם הלשון בחוץ". אתה לא תגיד "שיקרתי 

לפלוני", אלא "עבדתי עליו".... 
250 אלף  בכל אופן, אותו מנהל סניף מספר על כך שמישהו גנב להם 

שקלים. 
מה עושה הבעלים של הרשת? מרים טלפון לקב"ט, קצין הביטחון שאחראי 
על כל מצלמות האבטחה, ושואל אותו אם המקום בו אירעה הגניבה מרושת 
היטב. הקב"ט משיב בחיוב, ופונה מיד לבדוק את הצילומים שמגלים בתוך 
זמן קצר, שמי שגנב את הכסף היה לא אחר מאשר אותו מנהל סניף, שהתקשר 
לדווח על ה'עקיצה'... בצילומים הוא נראה בבירור כשהוא מכניס את הכסף 
לתיק, ולאחר מכן רואים אותו יוצא עם אותו התיק מהיציאה האחורית. 
מסתבר שהוא חיפש את המצלמות קודם לכן, אבל לא הצליח לגלות את 

המצלמות הנסתרות. 
"לפני שנכנסת לכאן", מספר לי איש העסקים הזה, "ישב כאן, על הכסא 
שאתה עצמך יושב עליו כרגע, אותו מנהל סניף, שכרגע הוא כבר מנהל סניף 

לשעבר... 
"שאלתי אותו מתי הוא גילה על הגניבה וכו', ולאחר מכן ביקשתי שיעלה 
רעיונות מי יכול היה לגנוב את הכסף, למי היתה גישה אליו וכו'. הוא כמובן 
עזר לי בנושא, וניסה יחד איתי לחשוב מי הוא הגנב, עד שהגענו למסקנה 

שכנראה מדובר באחד מעובדי המקום. 
"בשלב זה הציע מנהל הסניף לקחת את כל עובדי המקום לפוליגרף, מכונת 
אמת, שם ישאלו אותם את השאלות המתאימות ויגלו מי גנב את הכסף. אני 
הסכמתי אתו", אומר הבעלים של הרשת, "והוספתי על דבריו שהוא כמנהל 
הסניף צריך לתת דוגמה אישית, ולעבור את הבדיקה הראשון, לפני כל 

העובדים האחרים. 
"בשלב זה הוא כבר ממש נעלב והתחיל לצעוק, שרק בגלל שהוא אינו 
חובש כיפה אני מאשים אותו, ושידוע הדבר שיש לא מעט גנבים שכן חובשים 

כיפה וכו' וכו'. 
"אמרתי לו: 'עזוב אחי, למה לצעוק? בוא נראה סרטון קצר ואחר כך נדבר. 

רוצה?'... 
"רק התחלתי להפעיל את המחשב, והוא כבר הבין שכל מעשיו מצולמים 
ומתועדים. ידיו ורגליו החלו לרעוד בעוצמה רבה, זיעה קרה שטפה את כל 
גופו, והוא התחיל להתפתל על מקומו בחוסר נוחות מעורר רחמים. כשהופיעה 
על המסך התמונה שלו כשהוא מכניס את הכסף לתיק, הוא כמעט התעלף. 

הייתי צריך לקום ולהביא לו כוס מים כדי להשיב אליו את רוחו, אפילו אני 
עצמי נבהלתי בשבילו... הוא כמובן התחייב להחזיר מיד את כל הכסף, 

והתחנן שאני לא אפתח נגדו תיק במשטרה. 
"כשאתה נכנסת לכאן, אני עוד לא הספקתי להירגע מהחוויה הזאת. לכן 

מצאת אותי כל כך חיוור ונרגש", מסיים איש העסקים את סיפורו. 
יצאתי משם עם מוסר השכל כל כך חזק ועמוק. זה לא חדש, ידעתי את 
זה כבר קודם, אבל זו היתה המחשה מאוד מאוד חזקה, שהחדירה את זה 
עמוק יותר ללב: אם הסיני או היפני יכול לייצר מצלמה כזאת, שתגלה 
לבעלים של העסק כל מה שהעובדים שלו עושים, מי שייצר את הסיני עצמו 
לא יכול לייצר מצלמה כזאת? האם נעלה על הדעת שאנחנו יכולים להסתיר 

משהו מבורא עולם? היוצר עין הלא יביט?!?! 
ועוד משהו: האם כשנגיע למעלה ויראו לנו איך אנחנו משחקים עם הכסף, 
או עושים מעשים אחרים שאסורים לפי התורה, האם נוכל לשאת את הבושה 
הנוראה? האם כוס מים תוכל אז לעזור לנו ולהשיב את רוחנו? הרי הבושה 

תהיה עצומה! אינסופית! רק הבושה לבד היא גהינום בפני עצמו... 

  

עכשיו כשאנחנו נמצאים בימים הנוראים, ראש השנה, יום הכיפורים, עשרת 
ימי תשובה, אנחנו נמצאים במשפט לפני מלך מלכי המלכים, אשר לפניו 
נגלו כל תעלומות, יודע מחשבות בני אדם וצפונות לבם, אפילו נדנוד קל 
של מחשבה לא נסתר מנגד עיניו, כמה בושה אנחנו צריכים להתמלא מפניו... 

זה מבהיל רק לחשוב על זה. 
איך נוכל לעמוד לפניו?

והאמת שאם חושבים על זה מספיק, אז מבינים שאולי באמת חלילה אין 
לנו תקנה. הרי אנחנו רק בני אדם יושבי חושך וצלמוות, מה אנוש כי תפקדנו... 
כולנו בשר ודם, ואחריתנו רימה ותולעה. איך יצדקו קרוצי גושיו במשפט? 
איך אנחנו יכולים בכלל להתחיל לחשוב על התיקון של כל המעשים שלנו, 
אחרי שחטאנו והרשענו לפניו כל כך הרבה, ואם נודה על האמת, כנראה 

שגם עוד נחטא לפניו בעתיד... 
על זה יש את המשל הידוע של ה'חפץ חיים', שסיפר במתק לשונו שבעיירה 
ראדין היה חוק לפיו כל תושב היה חייב לפנות את השלג שלפני ביתו עד 

השעה 6:00 בבוקר, כדי שניתן יהיה לצעוד ברחובות העיירה. 
אבל מי יכול לקום מוקדם כל כך, ולצאת אל הקור המקפיא כדי לנקות 
את השלג? אנשים כמובן לא עמדו בתקנה הזאת, והיו יוצאים לפנות את 

השלג מאוחר יותר. 
המשך בעמוד 20 <<<
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טובהשנה
מתחילה

עם מתנה 
טובה

תרומה בסך ∏±₪  ל≠∏± חודשים סך תרומה ¥≥≤₪

קבל מיידית מתנה בסך ₪469:
ßדרשוß מפואר מהדורת ßמשנה ברורהß סט

 ßלקראת שבת מלכתאß הספר החדש
®ßבראשית א©

≥ כרכי ßמשנה ברורהß בכריכה רכה
©מסß ±≠≥¨ שהם כשני שליש מחלק אß סימנים א≠סט®

´ כרטיס להגרלה הגדולה

פר
מסלול הגרלה מס

להצטרפות וקבלת המתנות: 02-5609000

פרס ראשון∫ זכייה בסך 20.000 ש"ח פרס שני∫ זכייה בסך 10.000ש"ח
 Æועוד זכיות ופרסים יקרי ערך

Æימי הרחמים והסליחות זו ההזדמנות לזכות בזכויות ובשנה טובה

מאות תלמידים מצטרפים לספסלי הלימודים 
ßאחינוß במוסדות תורניים¨ ע¢י פעילי

Æעזור לנו לעזור להם¨ ותזכה גם אתה בזכויות לדורי דורות

לקראת השנה החדשה¨ מתנה חדשה נוספת

ßלקראת שבת מלכתאß הספר החדש
ע¢י עשרות אלפים ברחבי  הגליונות המרתקים הנקראים בשקיקה מדי שבוע 
בספר  מאוגדים  חדשים¨  וסיפורים  מאמרים  עשרות  בתוספת  היהודי¨  העולם 

חדש ומפואר¨ המעניק לקורא עונג רוחני צרוף°°

הכרך הראשון בראשית אß כ≠∞∞μ עמודים מרתקים בעיצוב יחודי¨ נמצא 
Æיזכו לקבל ראשונים את הספר ßאחינוß תורמי ארגון Æבשלבי ההדפסה

בוא להיות שותף בזכויות לדורי דורותÆ ולהיכנס להגרלה הגדולה הכוללת בסכום

ש"ח!
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בא להיות שותף בזכויות לדורי דורות

טובהשנהעכשיומתחילים
∞≤≠μ∂∞π∞∞∞ ∫להצטרפות וקבלת המתנות

₪ ≥π∂ תרומה בסך ∏±₪  ל≠≥≥ חודשים סך תרומה
∫₪ μ∏∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢
ßאו ב ßספר ¢דרש דוד¢ על המועדים¨ כרך א

´ ≥ כרטיסים להגרלה  הגדולה

תרומה בסך ∏±₪  ל≠¥≥ חודשים סך תרומה ≥≤¥ ₪
קבל מיידית מתנה בסך ∞≤∂ ₪∫

גביע כסף
סכין לחלות כסף

כף לעוגה כסף
´ ≤ כרטיסים להגרלה  הגדולה

 

תרומה בסך ∂≤₪ ל≠∞≥ חודשים סך תרומה ∞≥∑ ₪
∫₪ ±≥μ∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢
ßדרשוß ספר ¢חפץ חיים¢ מהדורת

 ספר ¢מועד לדוד¢
גביע כסף

כף לעוגה כסף
סכין כסף

´ ∂ כרטיסים להגרלה הגדולה

תרומה בסך ∂≤₪  ל≠¥≥ חודשים סך תרומה ¥∂∏ ₪
∫₪ ±∑π∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßדרשוß סט ¢חפץ חיים ושמירת הלשון¢ מפואר
ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢

¢דרש דוד¢ על התורה ≤ כרכים
גביע כסף

כף לעוגה כסף
סכין כסף

´ ∞± כרטיסים להגרלה הגדולה

¥

μ

∂

∑
תרומה בסך ∏±₪  ל≠∏± חודשים סך תרומה ¥≥≤₪

∫₪ ¥∂π קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת
®ßבראשית א© ßלקראת שבתß הספר החדש

≥ כרכי משנה ברורה בכריכה רכה
©מסß ±≠≥¨ שהם כשני שליש מחלק אß סימנים א≠סט®

´ ± כרטיסים להגרלה הגדולה

±∞

≥
תרומה בסך ∏±₪  ל≠∞≥ חודשים סך תרומה ∞∂≤ ₪

∫₪ μ∂∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßדרשוß סט ¢חפץ חיים ושמירת הלשון¢ מפואר
´ ≥ כרטיסים להגרלה הגדולה

תרומה בסך ∏±₪ ל≠μ± חודשים סך תרומה ∞∑≥ ₪
קבל מיידית מתנה בסך ∞∞¥ ₪∫

ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת
´ כרטיס להגרלה הגדולה

±

 50.000
פרס ראשון∫ זכייה בסך ∞∞∞Æ∞≥ ש¢ח 

פרס שני∫ זכייה בסך ∞∞∞Æ∞± ש¢ח
פרס שלישי∫ זכייה בסך ∞∞∞μ ש¢ח

פרס רביעי∫ זכייה בסך ∞∞μ± ש¢ח
פרס חמישי∫ זכייה בסך ∞∞∞± ש¢ח

פרס שישי∫ זכייה בסך ∞∞μ ש¢ח
ועוד ∂ הגרלות ביניים בסך  ∞∞∞≥ ש¢ח כל אחד

ובנוסף¨ ßדרשוß מעניק מתנות באופן 
מיידי עד לשווי

1790ש"ח!

ימי הרחמים והסליחות זו ההזדמנות לזכות 
Æבזכויות ובשנה טובה

מאות תלמידים מצטרפים לספסלי הלימודים 
ßאחינוß במוסדות תורניים¨ ע¢י פעילי

עזור לנו לעזור להם¨ ותזכה גם אתה בזכויות 
Æלדורי דורות

Æבוא להיות שותף בזכויות לדורי דורות

ש"ח!

התורמים יכנסו להגרלה כוללת בסכום של

 ¯ÙÒ‰ ˙‡ˆÂ‰ Ï‚¯Ï

ß˙·˘ ˙‡¯˜Ïß

È·ÈË˜¯Ë‡Â ˘„Á ÏÂÏÒÓ
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∞≤≠μ∂∞π∞∞∞ ∫להצטרפות וקבלת המתנות

₪ ≥π∂ תרומה בסך ∏±₪  ל≠≥≥ חודשים סך תרומה
∫₪ μ∏∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢
ßאו ב ßספר ¢דרש דוד¢ על המועדים¨ כרך א

´ ≥ כרטיסים להגרלה  הגדולה

תרומה בסך ∏±₪  ל≠¥≥ חודשים סך תרומה ≥≤¥ ₪
קבל מיידית מתנה בסך ∞≤∂ ₪∫

גביע כסף
סכין לחלות כסף

כף לעוגה כסף
´ ≤ כרטיסים להגרלה  הגדולה

 

תרומה בסך ∂≤₪ ל≠∞≥ חודשים סך תרומה ∞≥∑ ₪
∫₪ ±≥μ∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢
ßדרשוß ספר ¢חפץ חיים¢ מהדורת

 ספר ¢מועד לדוד¢
גביע כסף

כף לעוגה כסף
סכין כסף

´ ∂ כרטיסים להגרלה הגדולה

תרומה בסך ∂≤₪  ל≠¥≥ חודשים סך תרומה ¥∂∏ ₪
∫₪ ±∑π∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßדרשוß סט ¢חפץ חיים ושמירת הלשון¢ מפואר
ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢

¢דרש דוד¢ על התורה ≤ כרכים
גביע כסף

כף לעוגה כסף
סכין כסף

´ ∞± כרטיסים להגרלה הגדולה

¥

μ

∂

∑
תרומה בסך ∏±₪  ל≠∏± חודשים סך תרומה ¥≥≤₪

∫₪ ¥∂π קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת
®ßבראשית א© ßלקראת שבתß הספר החדש

≥ כרכי משנה ברורה בכריכה רכה
©מסß ±≠≥¨ שהם כשני שליש מחלק אß סימנים א≠סט®

´ ± כרטיסים להגרלה הגדולה

±∞

≥
תרומה בסך ∏±₪  ל≠∞≥ חודשים סך תרומה ∞∂≤ ₪

∫₪ μ∂∞ קבל מיידית מתנה בסך
ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßדרשוß סט ¢חפץ חיים ושמירת הלשון¢ מפואר
´ ≥ כרטיסים להגרלה הגדולה

תרומה בסך ∏±₪ ל≠μ± חודשים סך תרומה ∞∑≥ ₪
קבל מיידית מתנה בסך ∞∞¥ ₪∫

ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת
´ כרטיס להגרלה הגדולה

±

 50.000
פרס ראשון∫ זכייה בסך ∞∞∞Æ∞≥ ש¢ח 

פרס שני∫ זכייה בסך ∞∞∞Æ∞± ש¢ח
פרס שלישי∫ זכייה בסך ∞∞∞μ ש¢ח

פרס רביעי∫ זכייה בסך ∞∞μ± ש¢ח
פרס חמישי∫ זכייה בסך ∞∞∞± ש¢ח

פרס שישי∫ זכייה בסך ∞∞μ ש¢ח
ועוד ∂ הגרלות ביניים בסך  ∞∞∞≥ ש¢ח כל אחד

ובנוסף¨ ßדרשוß מעניק מתנות באופן 
מיידי עד לשווי

1790ש"ח!

ימי הרחמים והסליחות זו ההזדמנות לזכות 
Æבזכויות ובשנה טובה

מאות תלמידים מצטרפים לספסלי הלימודים 
ßאחינוß במוסדות תורניים¨ ע¢י פעילי

עזור לנו לעזור להם¨ ותזכה גם אתה בזכויות 
Æלדורי דורות

Æבוא להיות שותף בזכויות לדורי דורות

ש"ח!

התורמים יכנסו להגרלה כוללת בסכום של

 ¯ÙÒ‰ ˙‡ˆÂ‰ Ï‚¯Ï

ß˙·˘ ˙‡¯˜Ïß

È·ÈË˜¯Ë‡Â ˘„Á ÏÂÏÒÓ
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בברכיים כושלות ניגש הקנטוניסט לעמוד, כשחבריו מלווים אותו. אז פצה הקנטוניסט 
את פיו בתפילה: "רבונו של עולם!" - קרא החזן הקנטוניסט בהתרגשות ומחה דמעה 
מה  על  אפילו  יודע  אינני  מתפללים,  איך  מושג  לי  שאין  לפניך  וידוע  "גלוי  סוררת: 

להתפלל. הרי מה נבקש ממך?", אמר בזעקה נואשת

כשאנו עומדים ומבקשים בימים אלו 'זכרנו לחיים', אנו שמים דגש מיוחד כי הכל למטרת 'למענך אלוקים חיים' - כדי 
שנזכה לנצל את חיינו לטובת המטרה האמיתית שלנו

הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

כי ביום הזה יכפר עליכם! 

הגענו לרגע המרגש בשנה, זה היום קיוינו לו. התשוקה להגיע 
ליום הנעלה והנשגב, כובשת כל לב יהודי באשר הוא, ועתה הגיע הרגע בו 
הגעגוע יצוף ויתבטא, בהתרפק נפשנו בחיק אבינו שבשמים, מתוך ניקיון 
וכיבוס פנימי עמוק וטהור. כולנו כבר בדריכות ובציפיה לרגע המרומם בו 
נאפס את נדרי וקשיי השנה החולפת, ונצעד בעיניים דומעות ובהתרגשות 
עזה אל השנה החדשה, הנפתחת בניגון המרומם, בנעימה השקטה והכובשת, 

בשירת הלב החבויה - 'כל נדרי...'
שנה שלימה, חודשים ארוכים וימי המתנה ממושכים, אנו מצפים ליממה 
הנפלאה והמרגשת הזו של יום הכיפורים. כי היום הזה, הוא היום היחיד 
בשנה בו אנו מתעלים טפחיים מעל הקרקע, חשים כי רוח טהרה ממרום 
מציפה ומרוממת אותנו מעל כל הגשמיות היומיומית. ביום כה נעלה, אין 
לנו צורך במזון, בשתיה, או בכל צורך גשמי אחר. אנו נכנסים תחת כנפיו 
של אבינו שבשמים, מתעלים מעל האטמוספירה הרגילה שלנו, וחווים 

התעלות והתרגשות נדירות, בקירבת אהבה לבורא עולם.
ביום הגדול הזה, אין לו לשטן - הוא היצר הרע - גישה אלינו, הוא מנותק 
ומכובה לחלוטין, אין לו זכות ביטוי בכלל בישיבה של מעלה וגם בישיבה 
יוצאים לחופשה,  של מטה. כל הפיתויים הגשמיים והצרכים הגופניים 
מאפשרים לנו את יממת ההתייחדות וההתרפקות עם אבא שבשמים, בלי 
מפריעים, בלי מחיצות, רק אנחנו - כמו שאנחנו, והוא - אבינו הגדול. בידו 
המושטת לכל יהודי, הוא מעניק לנו הזדמנות להתקרב ולהתרפק עליו 

באהבה אינסופית, ופותח בפנינו את חדרי אוצרותיו.
בשונה מכל ימות השנה, במהלך כל תפילות יום הכיפורים אנו עטופים 
בטלית, באותו בגד רוחני העוטף אותנו ומקיף אותנו בשלמות. זו עובדה 
שכדאי לייחד אליה תשומת לב, ולהתבונן בדברי הרמח"ל שגילה סוד מרגש: 
כי ביום הזה הטלית שלנו אינה שלנו, אלא של בורא עולם, העוטף אותנו 

באהבה, ומכניס אותנו לאותה חממה עמו.
מדהים ומרגש! בליל יום כיפור, אנו נכנסים לאותו אוהל, לאותה חממה 
של אבינו האוהב, והוא זה שעוטף אותנו באהבה אינסופית, הוא זה שפורש 
עלינו את טליתו. אנחנו נכנסים לחסות בצילו, נרגשים להיות מוחזקים בכפות 
ידיו האוהבות. אנו זוכים לדרגת קירבת ה' שאי אפשר לזכות בה כל השנה, 
רק ביממה הזו שכולה קדושה והיטהרות, וכניסה תחת טליתו של אבינו 

האוהב!
כשאמא מכניסה את בנה לסלונה המפואר והמצוחצח, טרם היכנס הבן 
לטרקלין היוקרתי העטוף שטיחים מרהיבים, היא תדאג לנקות ולמרק את 
בנה היטב, להסיר ממנו כל רבב, לקלח אותו ולוודא שלא דבק בו כל לכלוך. 
רק כך יכול הבן להיכנס לטרקלין הנאה והמפואר, כשהוא נקי וזך, צח 

ומבהיק!
ובדיוק כך, במועד כניסתנו תחת טליתו של אבא שבשמים, ביום בואנו 
לטרקלינו הרוחני ההדור של יום הכיפורים, אבא שבשמים דואג לנקות אותנו 
ולכבס את ליבנו, למען נהיה נקיים וזכים, עדינים ואציליים, ראויים לשהות 
עמו תחת טלית משותפת. 'ביום הזה יכפר עליכם, לטהר אתכם', כי 'לפני 
השם תטהרו', כי בכניסתנו לרשותו ותחת טליתו, לטרקלינו ולביתו, עלינו 

להיות נקיים וזכים, צחים וממורקים.
את כל זה עושה עבורנו בורא עולם, ומבקש מאיתנו לעשות רק את זה: 
לתפוס בחוזקה בידיו המושטות אלינו, לרצות את הזכות הנפלאה והמרגשת 
של חיים מתוך קירבה אמיתית אליו. כדי להגיע לכך, אנו צריכים רק שני 
צעדים: הראשון - להתחרט מעומק הלב על כל מה שעשינו והרחיק אותנו 

ממנו. והשני - לרצות ולשאוף ולהבטיח כי בשנה הקרובה נעשה הכל כדי 
להישאר קרובים אליו, כדי לזכות להישאר זכים וטהורים, צמודים אליו 

ועושים את רצונו באמת.
ואז, ברגעי הטהרה הללו, תעלה המיית ליבנו: 'כי אנו בניך, ואתה אבינו... 
רצוננו לעשות רצונך, להיות תמיד צמודים אליך, חבוקים איתך, קרובים 
אליך. אבא היקר! תן לנו את הכלים לעשות את רצונך, את היכולת להישאר 
קרובים אליך, להיות תמיד בצילך. הענק לנו חיים חדשים מלאי שפע, 
שיאפשרו לנו לשמור על קירבת השם קרובה תמידית ורצופה, כי אבינו 

אתה!'
ומתוך בקשה והמיה זו, נזכה להיחתם לשנה טובה ומבורכת, לשנת גאולה 
וישועה, שנת אושר ועושר, שנת קירבת אלוקים לעשות נחת רוח לבורא 

יתברך שמו!
בכי סוער מול צהלה עליזה...

הסיפור עורר הדים רבים בכל רחבי הממלכה, הכל סחו בחדשות המרעישות 
שהגיעו מעיר הבירה: יורש העצר, הנסיך המובחר, בנו הבכור של המלך, 
נתפס במעשה מעילה חמור באוצר המלוכה. המעשה היה פגיעה אנושה 
ביוקרתו ובכבודו של אביו - המלך הנערץ, והשופטים קבעו נחרצות: 'יש 
לשלוח את הבן לגלות ארוכה בקצה המדינה לתקופה ממושכת, ולכשיודה 

ויתחרט - יוכל לשוב למעמדו כמקדם!'
בעיניים מושפלות ועצובות, צרר בן המלך צרור קטן, ויצא לגלות ולריצוי 
עונשו הרחק מארמונו של אביו. הוא שהה שם בין איכרים שפלים ואסירים 
עבריינים, וכמעט התרגל למעמדו החדש והשפל כל כך. חודשים ארוכים 
שהה הבן אי שם, וכמעט שכח שניתנה לו ההזדמנות לשוב למעמדו הרם, 
לכשיכתוב מכתב הודאה וחרטה שיגאל אותו מתנאי חייו הגרועים. ביום מן 
הימים החליט הבן כי בשלה השעה, כתב את מכתב בקשת הסליחה, והמתין 

למענה.
ימים ספורים אחר כך, הגיעה כרכרה הדורה מאת המלך, להשיב את בנו. 
הבן מיהר לעלות אל העגלה, ויצא לדרך, בואכה עיר הבירה. עם בואו בשעריה, 
פתח הבן את חלון הכרכרה, וגילה כי הרחוב הראשי כולו הואר וקושט 
לכבודו, ותמונתו מתנוססת על דגלים חגיגיים המתנופפים ברוח. עיניו 
הצטעפו בדמעות לנוכח התכונה הרבה לקראת בואו, ואז הבחין כי בכל קרן 
רחוב הועמדה במת כלי זמר לכבודו, והתרגשותו עלתה על גדותיה, הוא לא 

האמין שכל ההיערכות הזו היא לכבודו...
עם בואו לרחוב בו שוכן ארמון המלוכה, גילה כי הרחוב כולו התקשט 
בשטיחים ועציצים, ובחצר הארמון נתנו קולם בשירה עליזה טובי הזמרים, 

המשך בעמוד הבא <<<
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כשהם מנצחים על תזמורת צבעונית ועשירה בת יותר ממאה כלי נגינה 
ונשיפה. נוכח כל המראה הזה פרץ הבן בבכי התרגשות נסער, ועיניו הפכו 
לשני נחלי דמעות שוצפים בעת שצעד על שטיח הכניסה ומקהלה מלווה 

אותו בנעימה עליזה...
מיד בכניסתו אל ארמון המלך, נפל הבן בזרועותיו של אביו האוהב, והחל 
בוכה בהתרגשות אין קץ. דמעות רותחות זלגו מעיניו, וקולו התייפח בבכי 
חסר מעצורים. המלך האוהב אחז את בנו בידיו, חיבקו ונישקו באהבה 

אינסופית, אך לא הצליח להסתיר את פליאתו:
'בני אהובי', - לחש האב לבנו, 'ארגנתי לך מקהלה וכליזמרים, אוירת שמחה 
וצהלה ברחובות העיר, כולם עליזים לכבוד בואך. מה לך בוכה, בני? מדוע 

אתה כה נרגש ונסער כשהשמחה שוררת בחוצות לכבודך?'
'דווקא בגלל זה', המהם הבן מבין התייפחויותיו, 'דווקא בשל השמחה 

והעליצות הרבה, בגלל זה אני בוכה!'
עיניו של האב נקרעו בתדהמה: 'לא יתכן...', קרא בתמיהה, 'איך זה יתכן? 
כולם כה שמחים, המוסיקה משרה צהלה, ורק אתה בוכה בגלל זה? למה?!'
נרגע הבן מעט מבכיו, והשיב: 'אבי היקר והאהוב! לו הייתי יודע שאתה 
חפץ כל כך בקרבתי... לו ידעתי כמה גדולה אהבתך אליי... לו דמיינתי את 
השמחה הגדולה שאתה מכין לכבוד חזרתי - כי אז הייתי נשמר שבעתיים 
שלא ייגזר עלי מרחק ממך, הייתי משתדל שבעתיים להישאר תמיד קרוב 

אליך, הייתי חוזר אליך מזמן!
אני מבכה על שהתרחקתי מאבא כה אוהב וקרוב, אני בוכה על התקופה 
הממושכת בה שהיתי רחוק ממך, הימים הארוכים בהם שהיתי בגלות, בעוד 
שיכולתי לשוב אליך ולהתרפק על קירבתך. אני בוכה מהתרגשות על הגילוי 
כמה רבה שמחתך  בשובי אליך, על חשיפת תשוקתך אליי במלוא יפעתה!'
סיפור מרטיט זה היה מספר הרה"ק רבי מרדכי מסלונים זי"ע בדמעות 
שליש, ומסביר את הדמעות המציפות כל לב יהודי בהתרגשותו לקראת יום 
הכיפורים. כי כשכבר בערב החג אנו לובשים בגדי שבת, סועדים סעודות 
מפוארות, מתלבשים בחגיגיות ובלובן טהור, ועם התקדש החג פנינו מאירות 
בברכת 'שהחיינו' נרגשת ושמחה - זו התפאורה והתזמורת שהכין אבינו 
המלך לכבוד שובינו אליו, זה מה שחושף את האהבה השמימית של אבינו 

לבניו אהוביו...
והגילוי הזה, הוא שמציף את ליבנו בהתרגשות כה עמוקה, ומחבר אותנו 
באהבת איתנים עם אבינו - מלכו של עולם. החשיפה על אהבת הבורא אלינו 
ורוח הטהרה שהוא מעניק לנו לקרבינו אליו - היא שמביאה את דמעות 
החרטה העמוקות, מקרב לב משתוקק, חפץ ומתגעגע לחוש את קירבת ה', 
להימנע מהתרחקות שנית מאבינו המלך, ולהאריך ימים ושנים מתוך 'קירבת 

אלוקים לי טוב!'
כמה מילים שניצחו...

היה זה ביום הכיפורים, בבית מדרשו של סניגורם של ישראל, הרה"ק רבי 
לוי יצחק מברדיטשוב זי"ע. אם בכל ימות השנה היה עומד ומתחטא לפני 
אביו שבשמים ומרבה להמליץ טוב על ישראל, הרי שיום הכיפורים היה היום 
המרכזי בשנה בו עסק במלאכת הקודש - לסנגר טוב על עם ישראל. אלא 
שבשנה זו הבחינו תלמידיו במשהו מוזר, אפילו מדאיג: על הנהרה שהאירה 
תמיד את פניו העיבה עננה של דאגה עמוקה, הרבי היה עטוף בשרעפים 

ואך בקושי נשא את תפילתו...
לאורך כל יום הכיפורים נמשך המתח. הרבי נראה חרד ממש, פניו בערו 
באש להבה, הסגירו את תחושתו כי שערי שמים נעולים. שעות ארוכות של 
מתח וחרדה עברו על הרבי והמתפללים, ואז, לפתע, בשעת נעילה, נראתה 
בת שחוק קלה על שפתיו. הוא שב להתפלל ברגש ובהתלהבות כמקדם, 

עננת הדאגה סרה מעליו והתחלפה בנהרה מאירה ומלאת שמחה.
במוצאי היום הקדוש השיחו התלמידים בפני רבם את תמיהתם לנוכח 
המחזות להם היו עדים. הרבי לא פתר את התעלומה, אלא הפטיר כי לשנה 
הבאה ייוודע הדבר. ואכן, לקראת יום הכיפורים בשנה שאחרי, ביקש הרבי 
לזמן קבוצה מתלמידיו, ויצא עימם לנסיעה ארוכה בואכה כפר שכוח ונידח, 
בקצה רוסיה. על כפר זה מעולם לא שמעו התלמידים עד אז, וכבר בדרך 
אמר להם הרבי כי לאור מה שקרה ביום הכיפורים שחלף, הוא מבקש 

להתפלל ביום הכיפורים דווקא בכפר הנידח הזה. 
מדובר היה בכפר בו התגוררו חיילים 'קנטוניסטים' יהודים, שבגיל צעיר 
נחטפו מידי הוריהם, ושירתו כחצי יובל שנים בצבא האדום הרוסי, בשירותו 
של הצאר ניקולאי ימ"ש. למותר לציין, כי חיילים אלו שהעבירו את מיטב 
שנותיהם בצבא, לא היה להם שמץ של מושג יהודי קלוש, ואף הזכות להקים 
משפחה נמנעה מהם. הם הקימו לעצמם כפרים קטנים ועזובים אליהם הגיעו 

בגילאי חמישים ומעלה, ובהם בילו את שארית חייהם בחוסר כל.
עם הגיע הרבי לכפר, כל תושביו - החיילים המזדקנים, קידמו את פניו 

בהתרגשות. זו הפעם הראשונה בה הם זוכים לארח ביום הכיפורים מניין 
יהודי כה מכובד בראשות צדיק, והם ציפו לתפילה 'אמיתית' בה הרבי ישמש 
כחזן, והם יזכו להצטרף לתפילה מרוממת ונשגבה כראוי ליום הקדוש, 

לראשונה בחייהם.
ואכן, לאורך כל יום הכיפורים, שימש הרבי כחזן. תלמידיו היו רגילים 
בתפילתו המרטיטה, והתפללו עמו בכוונה ובהתלהבות. החיילים הזקנים 
הביטו רוב הזמן בתפילה הנרגשת, כשפיהם פעור בהפתעה ועיניהם מצטעפות 
בדמעות לעתים. החסידים עשו כל שביכולתם כדי לקרב את המקומיים 
ולהסביר להם על התפילות, ומתי מעט מהם שעוד זכרו קרוא וכתוב - 

הצטרפו לתפילה.
ואז, בהגיע הרגע הגדול, קודש הקדשים של יום הכיפורים, תפילת נעילה, 
עזב הרבי את עמוד התפילה, ולתדהמת הכל - ביקש מאחד הקנטוניסטים 
לגשת לעמוד. הלה לא הבין מה הרבי רוצה, הרי אין לו סיג ושיח עם תפילה, 
על אחת כמה וכמה לא עם תפילת נעילה, אך הרבי התעקש כי דווקא הוא 

זה שיגש לעמוד וישמש כחזן בנעילה.
ניסה  הקנטוניסט המבולבל 
להסביר לרבי ברוסית מתובלת 
ביידיש רצוצה, כי אינו יודע צורת 
אות, בוודאי שלא לשמש כחזן, 
וקל וחומר שלא להיות שליח 
ציבור עליו נמנה רבי קדוש. אך 
הוא  דווקא  כי  הרבי התעקש 
כי יסתפק  ישמש כחזן, ואמר 
בהחלט בתפילת נעילה כמו בשנה 
שעברה, זו התפילה לה איוותה 

נפשו!
בברכיים כושלות ובפנים תוהות, 
ניגש הקנטוניסט לעמוד התפילה, 
כשחבריו מלווים אותו ונעמדים 
מאחוריו בחצי גורן עגולה. אז 
פצה הקנטוניסט את פיו בתפילה, 
וחזר מילה במילה על התפילה 
משנה שעברה, כשחבריו חוזרים 

אחריו:
'רבונו של עולם!' - קרא החזן 
הקנטוניסט בהתרגשות ומחה 
דמעה סוררת, 'גלוי וידוע לפניך 
שאין לי מושג איך מתפללים, 
אינני יודע אפילו על מה להתפלל. 
- אמר  נבקש ממך?'  הרי מה 

והחל לפרט בזעקה נואשת:
'בנים? - הרי אנו כבר זקנים, 
לא זכינו להקים משפחה וגם לא 

נזכה בכך...' - קראו כולם במקהלה דומעת, ובכיים החריד את הסביבה... 
'חיים? - והלא חיינו אבודים ומלאי תסכול מר, וכי לחיים כאלו חיים 

ייקרא?!' - אמרו כולם בתמיהה מהדהדת, כשבכיים הולך ומתגבר... 
'פרנסה? - למה אנו כבר זקוקים? הרי אנו מקבלים את הפנסיה שלנו 

מהצאר, ואין לנו דרישות נוספות!' - קבעו כולם פה אחד...
'אם כן, לא נותר לנו להתפלל אלא כמה מילים שאנו יודעים...' - וכאן, 
הפכו כל החיילים למקהלת בכי נרגש גדולה, וביטאו את שאיפתם הטהורה 
היחידה - שכולם יכירו במלכות ה', שהעולם כולו יידע שיש מי שמנהיג כאן 
את הכל, ואז שאגו בקול חוצב בהמיית לב משתפך: 'יתגדל ויתקדש שמיה 

רבא - - - '
ועימם פרץ הרבי בבכי נסער, מצטרף לזעקותיהם בהתלהבות ובדבקות, 
והסביר לתלמידיו: 'התפילה הזו, המילים הללו, התשוקה הזאת שבערה 
בליבם ופרצה באבוקת אש נלהבת - הן שהצילו את העולם כולו בשנה 
שעברה, כשנגזרו גזירות איומות על עם ישראל, שערי שמים ננעלו, ורק 
תפילתם הפשוטה אך הבוקעת רקיעים, שאיפתם הבוערת מתוך לבבות 

נשברים, הן שהצילו את עם ישראל כולו!'
כי כשיהודי מציב לנגד עיניו מטרה להגדיל כבוד שמים, כשיהודי מבטא 
שאיפה כנה מעומק הלב שהעולם כולו יכיר כי ה' הוא מלך העולם והוא 
המנהיג את כל יושבי תבל, התפילה הזו עוצמתית ואדירה, משברת קטרוגים 
ופורצת מחסומים. תפילה כזו - היא שבכוחה להציל את עם ישראל כולו, 

ומביאה רחמי שמים על כולנו!

<<< המשך מעמוד קודם

המשך בעמוד 22 <<<

עיניו של האב 
נקרעו 

בתדהמה: 'לא 
יתכן...', קרא 

בתמיהה, 'איך 
זה יתכן? כולם 

כה שמחים, 
המוסיקה 

משרה צהלה, 
ורק אתה בוכה 

בגלל זה? 
למה?!'
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<<< המשך מעמוד 7 | הרב צבי ביכלר

<<< המשך מעמוד 14 | הרה"ג ר' אליעזר יוטקובסקי

בשעה 8:00 בבוקר היה מגיע הפקח העירוני, וכל בית שבו עדיין לא פינו 
את השלג, היה מקבל קנס. לכן היה שם נוהג שהיו שולחים את הילדים 
לעמוד בחוץ, וכשהם היו רואים את הפקח מתקרב מרחוק, הם היו רצים 
מהר מהר, ומעדכנים את כל תושבי הרחוב שהפקח מגיע, כל אחד מיהר 
לקחת את הכלים והתחיל לפנות את השלג. הפקח היה רואה שהם עסוקים 

בפינוי השלג והניח להם. 
שואל ה'חפץ חיים': למה הפקח לא נתן להם דו"ח? הרי סוף כל סוף הם 

הפרו את החוק ולא עמדו בתקנה העירונית... 
אלא, משיב ה'חפץ חיים': כשהפקח רואה שהתושבים נמצאים בחוץ עם 
הכלים ביד, עם המעדר או הטורייה, ועובדים לנקות את השלג, הוא כבר לא 
יכול לתת להם דו"ח. הם אומנם הפרו את החוק, אבל לפחות הם מנסים 

לתקן את המעוות... הם עובדים על זה. 
כך גם אנחנו, כשאנחנו מגיעים לימי הדין, אנחנו צריכים לעמוד לפחות 
עם המעדר ביד. לפחות שנהיה בעיצומו של הניקוי, כך הקב"ה יראה ויחוס 
עלינו. אבל אם נישאר במיטה, ונגיד "הרי ממילא עברתי על החוק", אז הפקח 

יבוא וייתן דו"ח. וכי ברירה אחרת תהיה לו? 

  

אבל מה? לפעמים יושב לו היהודי ואומר בלבו: 'נכון שאני לא הצדיק הכי 
גדול בעולם, אבל אני גם לא כזה רשע גדול. בסך הכל אני מגיע לימים 
הנוראים, עם סלסלה מכובדת של מצוות ומעשים טובים שעשיתי השנה, 
מה גם שהשתדלתי מאוד לא לעבור עבירות. בסדר, יש מצווה לחזור בתשובה 
אז חוזרים... צריך להכות על חטא אז מכים, אבל אני לא מרגיש שאני באמת 

נמצא פה במצב קשה מבחינת מאזן המצוות והעבירות שלי'... 
פעם ביקשו ממני להגיע להספיד בהלוויה של נפטר שלא הכרתי. ביררתי 
אם זה היה גבר או אשה, כדי שלא יהיה לא נעים כשאני אספיד בלשון זכר, 
ולאחר מכן יתברר לי שזאת היתה נפטרת, או להיפך, שאלתי בן כמה הוא 

היה, וחשבתי שאני מסודר לקראת ההספד, פחות או יותר. 
אבל כשהגעתי להלוויה עצמה, ראיתי את בנו של המנוח יושב שם בצד, 
ולראשו כיפה לבנה, שנראתה 'חד פעמית'. אמרתי 'מי יודע אם הנפטר כן 
היה עם כיפה רב פעמית, או שגם הוא היה שם קרטון על הראש'... עשיתי 
בירור קצר והתברר לי שעל כגון דא אמרי אינשי: "התפוח לא נפל רחוק 

מהעץ", או בלשוננו: "ברא כרעא דאבוה". 
שוין, אני ניגש אל הבן, ומנסה לדלות ממנו קצת מעלות על אביו, כי לסוג 
כזה של הספד לא התכוננתי בכלל. הוא מספר לי שהאבא איש אשכולות, 
ממש אדם עם מעלות רבות מאוד. הוא אפילו היה ספורטאי מצטיין, ידע 
להתחבר מצוין לטכנולוגיה למרות גילו המתקדם, ובנוסף הוא היה 'יודע 

ספר'. 
אורו עיני, סוף סוף משהו שאני יכול לדבר עליו, הוא יודע ספר... אבל בכל 
זאת, בוא נבדוק איזה ספר הוא יודע. "הוא היה לומד גמרא?", אני שואל 
את הבן, שתולה בי עיני עגל ואינו מבין על מה אני מדבר. "תלמוד בבלי הוא 
למד?", שאלתי בלשון שתהיה מובנת לו, והוא משיב לי בשלילה. "אולי 
משניות?", עיני העגל שבו והתבוננו בי, והבנתי שגם הפעם התשובה שלילית. 
"הוא קרא הרבה בתנ"ך?", ניסיתי את מזלי בפעם האחרונה, והתברר לי שגם 

הפעם לא אזכה לתשובה חיובית. 
'יודע ספר'?", שאלתי את הבן,  "אז מה הוא כן ידע שאתה מכנה אותו 
שהשיב לי בגאווה לא מוסתרת שכל שנה הם היו הולכים לבית הכנסת ב'כל 
נדרי' ובתפילת 'נעילה', ובזמן שכל השכנים והחברים שלהם הסתבכו עם 
המחזור ולא ידעו איפה לפתוח, אביו המנוח היה תמיד מוצא מיד את המקום 
בו מחזיק הקהל, ומראה לכל בעלי הכיפות החד פעמיות איפה פותחים את 

הספר. הנה לכם, איש יודע ספר... 
שמרתי על ארשת פנים רצינית, נשאתי הספד שבו השתדלתי לעורר את 

לבב השומעים, ולאחר שיצאתי משם צחקתי ובכיתי. 
צחקתי צחוק עצוב, על המושגים של אותו בן שחושב, שלדעת היכן כתובה 

זה  נדרי' במחזור  'כל  תפילת 
מספיק כדי להיקרא 'יודע ספר'. 

ולמה בכיתי? 
בכיתי כי חשבתי שבעצם גם 
אני 'יודע ספר' בערך כמוהו, ביחס 

למה שהייתי צריך לדעת. 
כשנגיע לשמים ישאלו אותנו: 
"למדת משהו שם למטה?", אנחנו 
נשיב בחיוב: "בוודאי! מה, אתה 
יודע כמה מסכתות סיימתי בימי 
חיי? כמה שנים למדתי דף היומי?", 

וואו, זה הרבה!! 
אבל אז יתחילו עם השאלות: 
"יש בידך משנה? מקרא? תלמוד? 
תורת כהנים? ספרא, ספרי? צפית 

במרכבה?!?!"
הפער בין מה שאנחנו אמורים 
לדעת לבין מה שאנחנו יודעים 

בפועל, גדול הרבה הרבה יותר מהפער בין מה שאותו יהודי בעל כיפת הקרטון 
יודע, לבין מה שאנחנו מכנים כ'יודע ספר'. איזה צחוק יעשו מאתנו שם 

למעלה... 
אז אף אחד לא יכול לומר "שלום עלי נפשי", אני כבר 'יודע ספר', והמאזן 
השנתי שלי נמצא במצב טוב. לכולנו יש עוד הרבה עבודה לעשות, ומצד 
שני אסור לנו להתייאש מחמת ריבוי העבודה, אנחנו צריכים לעמוד עם 
הטורייה ביד, לנקות את השלג ולסמוך על הקב"ה שיחוס וירחם עלינו, ויוציא 

כאור משפטנו לחיים ולשלום. 
וכבר אמר המשפיע הגה"צ רבי אהרן טויסיג: למה אוכלים את התפוח 
דווקא בדבש? כי התפוח כשהוא קלוף הוא הרי משחיר, אבל אם עוטפים 
אותו בדבש הוא שומר על הצבע המקורי שלו, כך גם אנחנו אומרים לקב"ה: 
'אנחנו עכשיו נקיים, אבל הרי גם אנחנו וגם אתה יודעים היטב, שעוד יום 
יומיים אנחנו גם נתחיל להשחיר כמו התפוח, לכן אנחנו מבקשים ממך, 
אבינו שבשמים, שתעטוף אותנו בדבש מתוק מכל הצדדים ומכל הזוויות, 
וכך נשאר דשנים ורעננים, נקיים מכל אשמה ורשע, ורחוקים מכל עוון ופשע, 

שמחים בבניין עירך וששים בעבודתך'. 

שבתי לקנות את הכרך הראשון, ספר 'זרעי'ם. 'כבר יש לי ספר 'זרעים' שנתת 
לי כשהוא היה חדש', אמר הסטייפלער, 'אבל זה מהמהדורה הקטנה, ומאז 
כבר כבדו עיני מזוקן, וקשה לי לקרוא את האותיות הקטנות. אני צריך כרך 

גדול יותר!'. 
"השיב לו ר' שבתי שהוא ייתן לו בשמחה כרך גדול של 'זרעים' במתנה, 
אבל הוא רוצה תמורתה מתנה אחרת... את הכרך הקטן והישן שבו למד 
הסטייפלער במשך שנים, הוא רוצה לקבל מידיו. הסטייפלער הסכים כמובן, 
ועסקת החליפין בוצעה במהרה. ר' שבתי אמר לי אז שהוא רוצה להחזיק 

אצלו את הספר עם הדמעות שהסטייפלער הוריד ברמב"ם"... 
הרב ביכלר מוסיף עוד: "עוד משהו מאוד מעניין אפשר לציין, שר' שבתי 
אף פעם לא רצה להוריד מעצמו את העול הכספי הכבד. הוא רצה שהמצווה 
הזאת תהיה שלו באופן מלא. הוא לא רצה להתחלק אתה באחרים. הציעו 
לו להשיג מימון מהממשלה, הן עבור המלגות לאברכי הכולל והן בדרכים 
אחרות, שניתן היה להוציא תקציב לפרויקט בעל חשיבות גדולה כל כך, אבל 

הוא בשום אופן לא הסכים לשמוע על כך. 
"הוא נתן את כל כולו לרמב"ם, דאג לייבא מאמריקה את הנייר הכי יפה, 

את הבד של הכריכה הוא הביא במיוחד מחו"ל כדי שיהיה משובח, את 
הקרטונים לכריכה, כל חלק היה בעל חשיבות, בכל נושא הוא השקיע מחשבה 
רבה וממון רב, ואכן התוצאה היתה יוצאת דופן. אין לך היום בית כנסת, 
ישיבה או סתם ארון ספרים של יהודי תלמיד חכם, שאין בו רמב"ם פרנקל... 
ב"ה זכינו לחיות בדור שבו מאדירים ספרים בלי סוף, כל הספרים יוצאים 
במהדורות חדשות ויפות כל כך, תענוג לעיניים, אבל הרמב"ם של ר' שבתי 
עדיין עומד על תלו, כאילו אין מה להוסיף עליו, אי אפשר לעשות יותר יפה 

ממה שכבר עשה ר' שבתי... 
"ביום א' דראש השנה תשס"א השיב ר' שבתי את נשמתו הטהורה ליוצרה", 
מסכם הרב ביכלר את השיחה המרגשת. "כבר 18 שנים שהאיש המיוחד הזה 
לא אתנו. אני באופן אישי זוכר אותו כל יום. אני עולה לקברו מספר פעמים 
בשנה, יש לי קשר אתו גם כיום. 25 שנה עבדתי אתו באופן יומיומי, וזכיתי 
להכיר אותו מקרוב. אני חושב שהיתה לי זכות גדולה להכיר אותו, ואולי 
הגיע הזמן שבאמת נעסוק יותר בזכרו ובמורשתו. האיש הזה השאיר לעם 
ישראל מתנה יקרה מאוד, וראוי הוא שיזכרו אותו לטובה בכל ישיבה ובכל 

בית מדרש, ובזכות הכרת הטוב הזאת נזכה לכתיבה וחתימה טובה!". 

צחקתי צחוק 
עצוב, על 

המושגים של אותו 
בחור, שלדעת 

היכן כתובה 
תפילת 'כל נדרי' 

במחזור זה מספיק 
כדי להיקרא 'יודע 
ספר' ולמה בכיתי?
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אחד אמר סליחות ודפק על ליבו: "אשמנו, בגדנו...". מן הסתם נראה היה 
שאמירה היא מן השפה ולחוץ. אמר לו רבו: "מה אתה דופק? בעל הבית 

לא נמצא!"
ולמה המלך כעס על השר ששלח את משרתו לבקש סליחה?

הרב מרדכי שטוב שליט"א
"והחי יתן אל ליבו"- למה מכים על הלב? לומר שהכל משם )קהלת רבה(
רבי נפתלי מרופשיץ ראה את אחד מחסידיו שאומר סליחות ודופק ליבו: 
"אשמנו, בגדנו...", ומן הסתם הבחין בו שהאמירה היא מן השפה ולחוץ, 
אולי היה עסוק בעוד עיסוקים באמצע הסליחות, אמר לו: "מה אתה דופק? 
בעל הבית לא נמצא!". ואכן כך הדגיש ה'חפץ חיים' בדרשתו, שמי שמכה 
בידו על הלב, עדיין אינו בטוח שהקב"ה יסלח לו על עוונותיו, אך מי שליבו 

מכה על חטאיו ועושה תשובה מעומק הלב, אז יסלח לו.
רבי יוסף ברבי, רבה של ג'רבה, המשיל זאת במשל קולע אל השערה: משל 
למלך שנטה חסד לאדם אחד, ומינה אותו לשר והרעיף עליו טובות וחסדים 
לאין מספר. באחד הימים הגיעו למלך שמועות לא טובות על שר זה. אמרו 
עליו שהוא מזלזל בחוקי המלוכה, ושהוא מדבר לא בכבוד ואפילו נגד המלך.

המלך לא רצה להאמין לשמועות אלו, אך מינה בחשאי חוקר שיבדוק ויגבה 
עדויות שיידע את האמת. לצערו, החוקר בא אליו עם ראיות ברורות וחותכות 

שכל השמועות אמת ויותר מכך.
המלך ציווה מיד על סופר המלך לכתוב את העונשים שהוא משיט על 
השר: ייקחו ממנו את כל כספו, יבטלו אותו ממינוי השררה שלו, יחזירו את 
הארמון, המרכבה והמתנות שקיבל מהמלך לאוצר המלוכה ושישוב לאשפתות 

משם רוממו המלך.
תוך כדי הכתבת הדברים, חמק אחד מנאמניו של השר, בא אל ארמונו 
נרעש ונרגש וסיפר לו דברים כהווייתם על החקירה ועל הציווי והעונש 
הנכתבים ממש בשעה זו. "עצה אחת בלבד יש לך", אמר החבר: "לך לפני 
המלך ותשתטח לרגליו ובקש את סליחתו. יש לך סיכוי שברחמיו ייתן לך 

עוד הזדמנות ומה גם שהיית אוהבו וידידו זמן רב!".
השר, שבוי עדיין בגאוותו, סירב להשפיל את עצמו וללכת להתחנן לפני 
כולם. מה עשה? קרא למשרתו, וציווה עליו ללכת לפני המלך ולומר בדיוק 

את הדברים שישים בפיו.
בינתיים סופר המלך סיים את המכתב והגישו לחתימה, והנה הכרוז מכריז 
שהשר שלח את משרתו לומר דבר מה לפני המלך. הכניסו אותו והוא עומד 
לפני המלך, ואומר בדיוק מה שאדונו השר ציווה עליו לומר, שהוא מתחרט 
מאוד על מעשיו וכי מבטיח שישוב מדרכו, רק יסלח לו המלך ויוותר על 

עונשו...
ככל שהוסיף לדבר, כך גברה חמת המלך, ומיד חתם על גזירת העונש 
והוסיף בכעס: "חוצפה שכזו! כאשר היתה החקירה חשאית והוא לא בא 
לפניי, עוד הבנתי למה אינו מתחרט. כי לא ידע. עכשיו שנודעה לו חומרת 
המצב, הוא יודע שאני כועס עליו, הוא יודע שכל רכושו ואפילו חייו עומדים 
בסכנה, ובמקום לרוץ לפני ולבקש מחילה - הוא לא מצליח לגבור על גאוותו 

ושולח אליי את המשרת שלו... עונש גדול יותר מגיע לו"...
כך גם אנחנו. כל השנה עסוקים, טרודים ושוכחים מהמצב הרוחני שלנו, 
אבל עכשיו כשאנו יודעים שיש לנו משפט וגזר דין תלוי מרחף על ראשינו, 
ובמקום להשתטח בבקשת סליחה אנו שולחים את הפה שלנו במקומנו ולא 

מביאים את עצמינו, את ליבנו?

מכה בתוף לכבות שריפה
ובאמת עיקר החרטה היא לא בפה אלא בלב, כפי שמרחיב בספר החינוך 
ועד כדי כך שבעניין הוידוי שאל מהר"י בירב למה צריך בכלל לומר בפה אם 
כבר התחרט בלב? ומביא טעם מעניין, שבדרך כלל אדם המדבר אל עצמו 
ללא שעומד מולו אחר, נחשב בעיני הבריות לשוטה. עתה נראה שכאשר 
אדם מדבר אל ה' ומפרט חטאיו, הרי אינו רוצה להיות בעיני אחרים כשוטה 
ומוכרח להיות שמצייר במחשבתו שיש מי שעומד כנגדו, הוא הבורא ב"ה 

וזה גופא מעורר את ליבו ומכניעו.
משל דומה אמרו בשם מהרי"ד מבעלזא: כפרי בא לעיר וראה שם נפלאות 
שלא הורגל בהן. בין הדברים ראה אדם ההולך במהירות בעיר ומכה בחוזקה 

בתוף גדול. שאל הכפרי על מעשי האיש והסבירו לו שהיות ופרצה שריפה 
בעיר, מכים בתוף להודיע על כך.

כאשר שב אל כפרו, סיפר לתושבים על הפטנט הפשוט שראה בעיר לכיבוי 
שריפות, והנה כעבוד כעבור מספר ימים הזדמן לו להוכיח את יעילות 
ההמצאה. כאשר פרצה בכפר שריפה מיהרו להביא תוף גדול והיכו עליו 
בעוז. הם מכים והאש שורפת. ממשיכים להכות והאש כילתה את כל בתי 

הכפר. הפטנט לא עבד.
שב הכפרי לעיר לברר למה ההמצאה לא עובדת, ושם לעגו לבורותו: "וכי 
חשבת שההכאה על התוף תכבה שריפה? היא נועדה רק להזעיק אנשים 

שיבואו עם דליי מים לכבות!".
כך גם אם מכים על הלב ללא התעוררות הלב וללא התרגשות. לא משנה 
כמה מכים על הלב, השריפה לא תכבה! ההכאה נועדה להזעיק ולעורר את 

הלב, היא עצמה לא תועיל!

לחדש שכירות למי שלא שילם
מעשה באדם שהיו לו כמה חנויות להשכרה, ובכל שנה חידש עם השוכרים 
את החוזה. אחד מהשוכרים עשה בעיות רבות במהלך השנה, פיגר בתשלומים 
ואפילו הפסיק לשלם בכלל וכמה שלא דיבר אתו המשכיר ובא לקראתו 
והפציר שישלם וגם איים, כל זה לא ממש הועיל, כי שורה תחתונה הייתה 
שהשכירות לא שולמה. המשכיר חיכה כבר שתעבור השנה, כדי להוציא אותו 

מהחנות ולהשכירה לאחר.
בהגיע המועד הנקוב בחוזה, בא לפניו השוכר עם בקשה צנועה: לחדש 
את החוזה לשנה נוספת. המשכיר לא ידע את נפשו: "ומה עם השכירות של 
השנה הזו?". השוכר עונה לו בשלווה: "תראה, באמת סליחה על מה שקרה 
השנה, סליחה! אבל עזוב, מה שהיה היה, עכשיו לשנה החדשה אני רוצה 
לשכור חנות, והפעם אני מבקש ממך לתת לי מיקום יותר מרכזי וחנות יותר 

גדולה"...
אנחנו דומים לשוכר זה. אך בשונה מבשר ודם, הקב"ה מרבה מחילה 
לחטאים. מה פירושו? על יום כיפור נאמר: "כי ביום הזה יכפר עליכם". 
ובמדרש תנחומא שאלו תלמידיו של רבי אליעזר איך נעשה תשובה ונחיה? 
ענה להם שעל כך נאמר "יענך ה' ביום צרה". מה הוא ענה להם? - כוונתו 
הייתה שאמנם אצל מלך בשר ודם אי אפשר לחטוא כל השנה, וביום שנגזר 
עליך לשלם על חטאתך ולבקש מחילה, אבל הקב"ה אינו כן, אלא יענך ה' 
אפילו אם ביקשת סליחה רק ביום צרה, ועל כך נאמר "כי ביום הזה יכפר", 

אפילו אם רק ביום הזה ביקשת כפרה.

 לשליחת תגובות לכותב הטור, הר' מרדכי שטוב, כתבו ל: 
h4130789@gmail.com
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<<< המשך מעמוד 11 | כ"ק מרן גאב"ד מעלבארן זצוקללה"ה

הגיעו רק בערב יו"ט, ואני נכנסתי לרבינו לקבל הסכמתו להדביק הסטיקער'ס 
עם שמו על הדבש לכבוד ראש השנה.

רבינו עיין בסטיקער, ולא היתה דעתו ניחא עם הנוסח על הסטיקער. 
לתמיהתי אמר: 'און וואס איז מיט די אידן וואס שטיצען ניטש די כולל, זיי 
דארפן אויך א שנה טובה ומתוקה!' )תרגום: ומה עם היהודים שלא מחזיקים 
את הכולל, הם גם צריכים שנה טובה!( כי רצה לכתוב ברכה לכל ישראל, 
ולא רק למי שתורם עבור הכולל. אמרתי לרבינו שעתה כבר ערב יו"ט, ואי 
אפשר להדפיס אחרים. כששמע רבינו זאת, הסכים בתנאי שלשנה הבאה 
אחליף את הנוסח. וכן הווה, שבשנה אחר כך שניתי את הנוסח וכתבנו ברכה 
לכל ישראל" )מפי בעל המעשה, המשב"ק הרה"ח ר' מרדכי זלמן פיקסלער 

הי"ו(.

  

"בשנים האחרונות בעת סעודת שב"ק ויו"ט אצל רבינו, היו באים הרבה 
נכדיו וניניו לשהות בצלו. כמובן בשעת הסעודות שיחקו הילדים, והרעישו 

בקולותיהם וצעקותיהם כדרך הילדים, שהפריעו לרבינו מאוד.
"פעם אחת כשהיה ממש רעש גדול מן הילדים, שמתי לבי וראיתי שיש לו 
איזו הרגשה של חסרון מנוחה מזה, אך מידתו היתה למצוא בכל מקום את 
החלק הטוב במקום להצטער, לכן מיד באותו מקום ובאותו זמן, מצא חלק 

טוב בכל הרעש הזה, וכך עשה: פתאום ראיתי שעלתה על פניו שמחה יתירה, 
ותיכף התחיל לומר פשעטי'ל שעלה ברעיונו כעת חיה, וכך אמר:

"'הלא בעת ברית מילה, נהוג בעלמא להתפלל תפילות ובקשות, ובסוף יש 
נוסח שמסיימים בתחינה, שיכללו תפילה זו עם בכיות הרך הנימול ויתקבלו 
כולם לטובה. וכן ידוע מספה"ק שבזכות בכיית הנימול, אנו זוכים שגם 
תפילתנו עולה ובוקעת רקיעים. ובכן, אפשר לומר גם, דבעת סעודות שב"ק, 
אנו מזמרים שירות ותשבחות לקל חי, ואנו משתוקקים שיתעלו הזמירות 
לכבוד שמו יתברך, אמנם, יש לחשוש שאין אנו חשובים, ואיך נוכל להיות 
בטוחים שיתקבלו עבודותנו כלפי שמיא? לכן עשה ה' עמנו חסד, שהילדים 
שוחקים וצועקים, והבל פיהם של תינוקות של בית רבן שאין בהם חטא 
בוודאי עולה למעלה, ובזה אנו סמוכים ובטוחים שגם קול זמירותנו ועבודתנו, 
נתקבל בשמים יחד עם קולותיהם של אלו, ויעלו ויעשו כתר למלכינו ונחת 

רוח לבורא יתברך שמו!', עכד"ת הנפלאים.
"ואכן מאותה שבת והלאה, היה שש ושמח כשהילדים היו עושים רעש, 
ומיד היה חוזר על דבריו הנ"ל, תוך הנאה ושמחה שבוודאי עתה יתקבלו 
מעשינו בשמים! ומאז ראו בחוש איך שקולותיהם של התינוקות גרמו לו 

לשמחה". )מפי הרה"ג ר' יואל קאהן שליט"א, נכד רבינו(.

)מתוך העלון 'יעידון ויגידון' גליון 8 תשע"ח(

<<< המשך מעמוד 10 | המשגיח הגה"צ רבי דב יפה זצוק"ל

מיוחדת לחינוך הילדים, אבל שאדם יזלזל בתפקידו בחינוך הילדים, ויסמוך 
ע"כ שדואג לבניו של מקום, זה בוודאי לא יתכן.

המשגיח היה רגיל לספר מעשה שהיה עמו שמהווה דוגמא לגישה שכלית. 
כשלמד בישיבת סלבודקה, הוא שאל פעם את רה"י ר' אייזיק זצ"ל האם 
ללכת לסעודת פדיון הבן. שאל אותו ר' אייזיק מדוע הוא רוצה ללכת? והשיב 
שהוא שמע שזה מכפר עוונות. ר' אייזיק בחכמתו הקדים ושאל - איזה 
עוונות יש לך? והשיב- ביטול תורה, אמר לו ר' אייזיק: "עם ביטול תורה 

אתה רוצה לכפר על ביטול תורה?!"
נחרט בליבי מעשה שהיה בליל ערב ר"ה. סיכמתי עם המשגיח להיפגש 
בשביל לדון על כמה נושאים, וכשבאתי ראיתי שהמשגיח טרוד מאוד ואינו 
מצליח להתרכז עמי. המשגיח היה בחרדה נוראה וממש לא היה אפשר לדבר 
עמו. שאלתי אם קרה משהו? ואמר שהתעורר לחשוב במה שיש אומרים 

שההבטחה שיצאו ישראל זכאים בדין נאמרה רק לרבים, והיחיד אינו מובטח- 
וע"כ הוא מאד חרד מן הדין, המשגיח פתח את הטור והחיי אדם ועוד ספרים, 
ולמד את הסוגיא מחדש, עד שהגיע להכרעה כדעה המקובלת שגם היחיד, 
עם תשובה ומעשים טובים מובטח שיזכה בדין. לפתע אורו עיניו של המשגיח 
וזרח מאושר, ואמר בהתרגשות גדולה - הם לא צודקים... ואז אמר לי במצב 
רוח מרומם- עכשיו אפשר לעשות הליכה... )הלכנו כל יום לצורך בריאות(, 
היה מבהיל לראות איך שבשעה שבשכל חשש שאינו מובטח בדין- היה נתון 
בפחד נורא שקשה לתארו... אך באותו הרגע שהחליט שהיחיד מובטח שיזכה 

בדין - נהיה בשמחה עצומה... – כח שליטת השכל על הרגשות! 
 )הרב ארנפרוינד מתוך עבודת הימים הנוראים
במשנתו של מרן המשגיח רבי דב יפה זצוק"ל(

<<< המשך מעמוד 19 |  הרה"ג רבי אשר קובלסקי שליט"א

כשאנו עומדים ומבקשים בימים אלו 'זכרנו לחיים', אנו בוודאי מבקשים 
על ישועותינו הדרושות, על החיים, הבריאות, הילדים, הפרנסה והאושר 
שלנו, אך אנו שמים דגש מיוחד כי אנו מתפללים לזכות בישועות אלו למטרת 
'למענך אלוקים חיים' - כדי שנזכה לנצל את חיינו לטובת המטרה האמיתית 
שלנו, לעשות את רצון אבינו שבשמים ולהגדיל את שמו בעולם, כדי שנזכה 
לרומם את מלכותו בעולם ולפעול שכל יהודי יידע שה' אלוקי ישראל מלך 
אז התפילה שלנו בוקעת רקיעים, ממיסה שערים, שוברת מחיצות, מסירה 
קטרוגים, ומתקבלת ברחמים וברצון. אז - גם אם התפילה נשמעת מפיו של 
יהודי שההיסטוריה הרוחנית שלו לא משהו, אך ככל שהתפילה היא למען 
אבינו שבשמים - כך היא זוכה להישמע מיד לפני כסא הכבוד, ומזכה במילוי 

שאיפותינו, בישועות הדרושות לנו, בשנת שפע ואושר!
בל נשכח את המסר העולה מסיפור מרגש זה, המובא בספר 'תולדות 
קדושת לוי'. הבה נחשוב במה נוכל לשפר את חיינו הרוחניים, במה נוכל 
לייעל את פעילותנו להגדיל ולפרסם את שמו יתברך, כיצד נוכל לקדש את 
שמו בעולם. איך נוכל לנצל את הכישורים שלנו לזכות את הרבים, לשמח 
יהודים, לפרסם את האמונה בה', לפעול בפרנסה שיעניק לנו הבורא כדי 

להיטיב את החינוך לילדינו, להדר יותר במצוות, להרבות יותר בחסד.
הבה נקדיש את תפילתנו לבקשה על צרכינו, מתוך מטרה לעשות במה 
שיעניק לנו הבורא את רצונו, לעובדו ולעשות לו נחת רוח. כך נזכה שתפילותינו 
ונזכה כולנו לגמר חתימה טובה ולשנה טובה  יתקבלו ברחמים וברצון, 
ומבורכת, שנת גאולה וישועה, שנה בה נזכה לעשות רצון ה' מתוך שפע 

והרחבת הדעת ברוחניות ובגשמיות, אמן!
סגולה מבטיחה...

בלב שבור ומרוסק, קרוע ומורתח, נכנס חסיד אל רבו, ותינה בפניו את 
צערו וכאבו. כבר חלפו כמה וכמה שנים מאז נישואיו, ועדין ביתו ריק מצהלות 
ילדים משחקים. השנים חולפות, ההמתנה הארוכה מייסרת, ולמרות השתדלויות 

רבות במגוון אופנים, הישועה אינה נראית באופק...
הקשיב הרבי לסיפור, ומלבו נעקרה אנחה. הוא התעטף בשרעפים, ואז 
ניעור וקרא: 'אם אתן לך סגולה מובטחת מצדיק מלפני כמה דורות להיוושע 
בזרע של קיימא, התיקח אותה?' - על אתר קפץ החסיד ואמר בשמחה: 

'בוודאי!'
'ובכן', אמר הרבי, 'בעל ה'תוספות יום טוב' מבטיח למי שישמור פיו ולשונו 
שלא לדבר בעת התפילה, כי 'יזכה לראות בנים חיים וקיימים'. נראה לי 
שכדאי לך לאמץ את הסגולה הזו, לקבל על עצמך שתיקה מוחלטת בעת 
התפילה וקריאת התורה, והבטחתו של אותו גאון וצדיק תעמוד לך להיוושע!'
מיהר החסיד וקיבל על עצמו את קבלה זו. ואכן, כפי שמספר הגה"צ רבי 
אלימלך בידרמן שליט"א בעדות אישית, לפקודת השנה זכה אותו יהודי 
לראות בישועת ה' באופן פלאי ובלתי מוסבר, וחבק בן בכור קטן וחייכן, 

לראשונה בחייו!
בעת הזו, כשספרי צדיקים ורשעים פתוחים, כדאי לזכור את דברי תיקוני 
הזוהר בתיקון י"ח, שספר הרשעים הוא ספרם של המשוחחים בעת התפילה, 
חלילה. ומידה טובה מרובה: הזוכים בימים אלו לקבל על עצמם שתיקה 
מוחלטת בעת התפילה, לגיון הגיבורים הדוממים בעת התפילה מתחילתה 
ועד סופה - אלו נחתמים בספרם של צדיקים, לחיים ארוכים וטובים, חיים 

של אושר ונחת.
הבה נאמץ את הקבלה הזו, הבה נשמור פינו ולשוננו שלא לדבר בעת 

התפילה, ונזכה בגמר חתימה טובה לשנה טובה ומאושרת!
)מתוך הספר 'פניני פרשת השבוע' הרב קובלסקי(
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"לאחר מכן הם הובילו אותי כחתן אל הכסא הריק, והתבקשתי להתחיל לאכול. נאמן 
'תלמיד  ומתוק:  קול דקיק  אני שומע  ואז,  להחלטתי, אכלתי רק פרוסת לחם אחת. 

חכם, מהמלפפון שלי לא אכלת!' וכל הילדים עונים אחריו: 'וגם משלי לא טעמת!'"

היתומים שלימדו את העשיר ששירת התורה תתנגן בכל עת ובכל מצב

הרב ישראל ליוש שליט"א
רָאֵל" )דברים ל"א, י"ט( נֵי יִשְׂ דָהּ אֶת בְּ ירָה הַזאֹּת וְלַמְּ ִ תְבוּ לָכֶם אֶת הַשּׁ ה כִּ "וְעַתָּ

בספר יהושע )ה', י"ג י"ד( מתואר משא ומתן בין יהושע לבין איש שהוא 
פוגש ביריחו כשחרבו שלופה בידו, ויאמר לו יהושע: 'הלנו אתה אם לצרינו?' 

ויאמר לו האיש: 'אני שר צבא ה', עתה באתי'.
הגמרא )מגילה דף ג' ע"א( מסבירה את המו"מ בין המלאך ליהושע, המלאך 
האשים את יהושע בשתי עוונות, ראשית, שביטלתם אמש קרבן תמיד של 
בין הערביים. וגם, עוון ביטול תורה, שהרי בלילה כאשר אינכם נלחמים 

עליכם לעסוק בתורה.
שאל אותו יהושע: 'ועל איזה מהם באת כעת?' עונה המלאך: 'עתה באתי', 

היינו על העוון הנוכחי - ביטול תורה.
תוס' מקשים היכן משמע בפסוקים ההסבר הזה במשא ומתן שבין המלאך 
ליהושע? והם מבארים: המילה 'לנו' רומזת על הפסוק: 'תורה צוה לנו'. 
והמילה 'לצרינו' רומזת על קרבן התמיד שמציל אותנו מהצרות. וזהו ששאל 
אותו יהושע ה'לנו' אתה אם ל'צרינו'? האם באת על עוון ה'לנו' - ביטול 

תורה, או על עוון ה'לצרינו' – ביטול קרבן התמיד.
עונה לו המלאך: 'עתה באתי' - על ביטול תורה הנרמז במילה 'עתה' כפי 

הפסוק המופיע בפרשתנו: 'ועתה כתבו לכם את השירה הזאת'.
שאל הרב מפוניבז': הרי בשאלה רמז המלאך על עוון ביטול תורה במילה 
'לנו', כפי הפסוק 'תורה צוה לנו', א"כ מדוע בתשובה שינה ורמז על עוון 

ביטול תורה במילה 'עתה', כפי הפסוק 'ועתה כתבו לכם'?
אלא – מסביר הרב מפוניבז' – שמלבד שהמלאך רצה לרמוז ליהושע על 
ביטול תורה, הוא גם רצה להסביר לו כיצד ומדוע הם הגיעו למצב הזה שהם 
מתבטלים מלימוד תורה. וע"כ הוא אומר לו: אתם מביטים על לימוד התורה 
כ'ציווי' – 'תורה צוה לנו', ולכן אתם מתקשים לעשות זאת בעל כרחכם. לו 
הייתם מביטים על לימוד התורה כ'שירה' – 'ועתה כתבו לכם את השירה 
הזאת', אזי לא הייתם בטלים ממנה. כי 'שירה' היא ביטוי לדבר נעים ונחמד 
הפורט על נימי הלב, וכשהיחס אל לימוד התורה הוא כתענוג, אזי הקשיים 
אינם מורגשים, ואינם כלל סיבה להיבטל ממנה. אך מנגד כשהמבט הוא: 
ציווי, הכרח, לא רצוני, מיד יצוצו המניעות, והן מהוות עבורכם סיבות להתבטל 

מלימוד תורה.

  

ספור מדהים על אהבת תורה יוקדת בלבותיהם של זאטוטים - תינוקות 
של בית רבן, מסופר בספר 'ומתוק האור' על שבת קודש:

אהבת תורה עצומה היתה לו לעשיר אחד שנהג לפזר מהונו ממון רב עבור 
לומדי התורה, וכששאלוהו מהיכן שאב אהבת תורה זו?, סיפר:

אבי נפטר בעודי ילד צעיר, אינני זוכר אותו כלל. אמי גידלה אותי במסירות 
רבה, ותמיד שאפה לשלוח אותי ללמוד באחת מן הישיבות המפורסמות. 
כשהגעתי לגיל שלוש עשרה אזרה כוחות נפש ושלחה אותי ל'וילנא' ללמוד 
שם תורה, ולהגשים את שאיפותיה שאהיה גדול בתורה. וכך יתום בודד נפרד 

מאמו כשגמרתו בידו ומעט צידה לדרך, נסעתי ל'וילנא' ללמוד תורה.
נכנסתי להיכל הישיבה, מצאתי לעצמי מקום פנוי והתחלתי ללמוד, כעבור 
כמה שעות, בטני החלה לשלוח רמזים של רעב, שעות שלא בא אוכל לפי 
ועובדה זו נתנה את אותותיה, התביישתי לשאול היכן יש אוכל וניסיתי 
להמשיך ללמוד, עד שכבר לא יכולתי ופניתי לבחור שישב לידי וביררתי 

אצלו היכן יש אוכל?
'אין כאן חדר אוכל' - ענה לי הבחור בעדינות – 'אנחנו אוכלים 'ימים' אצל 
תושבי העיר, בכל יום הבחור פונה לכתובת אחרת אליה הוא שובץ, ושם הוא 

אוכל את לחמו. גש אל הממונה והוא ישלח אותך לאחד מהתושבים!'.
כך עשיתי, אולם הכתובת היחידה שנותרה לו פנויה, היתה אצל אשה 
אלמנה עניה ומרודה, שהתגוררה בביתה העלוב עם ששת יתומיה הקטנים. 
צמרמורת עברה בגופי, 'הכיצד אוכל לאכול שם ולנגוס מפת לחמם הדלה?' 

הרהרי לעצמי, והממונה – כאילו קורא את מחשבותיי – אומר לי: "היא אוהבת 
לארח בחורי ישיבה, אך כיון שהיא אכן עניה, אל תבקש תוספת, שלא תאכל 

על חשבון ילדיה".
"לא ידעתי את נפשי"- מספר העשיר – "הסתובבתי אנה ואנה, מסתפק 
אם אכן ללכת לאכול אצל האלמנה, שבתי לבית המדרש, מנסה בכוחותיי 
הדלים לותר על האוכל, אך לבסוף הרעב הכריע, לא היתה לי ברירה, הלכתי 
לבית האלמנה, מתוך החלטה ברורה שאוכל שם רק פרוסת לחם אחת, המעט 

שישקיט את רעבוני.
"נקשתי על הדלת, וכשהיא נפתחה קדמו את פני ששה ילדים חמודים 
כשהציפייה הציפה את עיניהם, ומאחור אני שומע את אמם שואלת: 'מי 

בא?'
"פה אחד ענו הילדים: 'תלמיד חכם הגיע!'

"הם תפסו בידיי והובילו אותי לכיון המטבח, השולחן שם היה רעוע, ועליו 
כבר היו מונחות שבע צלחות, שש מהן מלאות והשביעית ריקה.

"האמא נכנסה למטבח ושאלה: 'ילדים יקרים, של מי הצלחת הריקה?', 
'של התלמיד חכם!' ענו הילדים בקול גדול.

"'אני רק בן שלוש עשרה' – רציתי לזעוק – 'לא תלמיד חכם ועדיין לא 
מתקרב לתואר הנכסף', אבל שתקתי.

"האם המשיכה לשאול אותם: 'ילדים חמודים, מה עלינו לעשות כעת?' 
מיד, באחת, בשמחה שפרצה ללא גבול, נטלו הילדים את הצלחת שלהם 
וכל אחד העביר ממנה מעט אוכל לצלחת הריקה. לא תחושת ויתור הורגשה 
שם, להיפך, הרגשה של זכות, פרץ של שמחה היה בילדים הללו על שזוכים 
לתת לי מפת לחמם. לאחר מכן הם הובילו אותי כחתן אל הכסא הריק 
והתבקשתי להתחיל לאכול. נאמן להחלטתי אכלתי רק פרוסת לחם אחת.

"ואז, אני שומע קול דקיק ומתוק: 'תלמיד חכם, מהמלפפון שלי לא אכלת!' 
וכל הילדים עונים אחריו: 'וגם משלי לא טעמת!'. תשוקתם של הילדים 
שאוכל מהמנה של כולם, לא הותירה לי ברירה ואכלתי את כל מה שהניחו 
לי בצלחת, רק אז היו הילדים מרוצים, כשראו שה'תלמיד חכם' כבר אינו 

רעב.
כשסיימתי ופניתי ללכת הודיתי לאלמנה על הארוחה, ואזי היא פנתה שוב 
לילידה: 'מה תבקשו מהתלמיד חכם?' בליבי חשבתי: 'לו אני יכול, אתן להם 
כל מה שיבקשו'. אבל הם ביקשו דבר אחד: 'תלמיד חכם! תברך אותנו שנזכה 

לגדול בתורה!'".
עשיר גמר את סיפורו, ופרץ של דמעות פרץ מעיניו ואמר: "אותה אלמנה 
עם יתומיה הרכים, הם שחינכו אותי לאהבת תורה! הם שלימדו אותי ששירת 
התורה לעולם תנוגן, ובכוחה של מנגינה זו לצלוח כל קושי, ולהמשיך להתנגן 
בכל מצב, וכך חדרה לעצמותיי הידיעה שאין דבר חשוב יותר מלימוד התורה 

הקדושה!".  

 לשליחת תגובות לכותב הטור הרב ישראל ליוש, כתבו ל: 
israel.layosh@gmail.com
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כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000

מדוע נתן משה את התורה רק לבני לוי?	 
מדוע נאמר "ועתה" על מצות כתיבת ספר תורה?	 
מה היא ההדגשה במילים "כתבו לכם"?	 
מדוע נאמר על לימוד התורה "שימה בפיהם"?	 

"חזרתי בתשובה ושמרתי מצוות כפי הלכה, אבל חיבור קבוע לתורה, לא 
היה לי. אצדיק את עצמי: היה לי קשה, בן-אדם מוכשר ומצליחן יושב 

ומתייגע מול הגמרא, ובסוף מבין את החומר ככה-ככה..."
נבקש ונתחנן מאבינו שבשמים: 'אנא בכוח... תתיר צרורה'. וכבר נראה למי אנו שייכים!

הרה''ח רבי אהרן כהן שליט''א 
היה זה לפני שבועיים, בסיומו של סמינר במלון 'קטרום' בכפר 'הושעיה'. 
בין הדוברים שדמעו והדמיעו בסימפוזיון היה צחי )שם בדוי ליהודי אמתי(. 
צחי. איש מפורסם בציבור הישראלי, שעוד לא זכה להכיר את אמיתות 

ומתיקות היהדות. גולל את סיפורו והלהיט את כולם.
בעבר, תיאר, כבר זכה לחזור בתשובה, כפשוטו. הוא כבר חבש כיפה והתנהג 
בדרך התורה וההלכה. אך אחרי תקופה, נסוג לאחור, כשכעת עומד הוא כאן 

שוב.
מנהל הסמינר הרב יצחק אלכמייסטר, הפסיקו וביטא בקולו את שאלת 
הנוכחים, האם הוא לא מפחד שעוד תקופה ימצא עצמו שוב שב לאחוריו 

ח"ו?
צחי, המכהן כשדרן בכיר באחת מתחנות השידור בארץ, לא נראה מבוהל 
ואף לא מופתע, רק המשיך לחייך והסביר: "זכיתי לחזור בתשובה ובהמשך 
לצערי... אך האמת, כל הזמן לא הצלחתי להבין. איך זה קרה לי? לאחר 
הרבה מחשבה והתייעצויות עם רבנים גדולים בתורה, הגעתי למסקנה", וכאן 
רעם קולו בצווחת נפש יהודית: "חזרתי בתשובה, אבל לא נאחזתי בתורה!"...
למול תדהמת הציבור, הסביר צחי: "חזרתי בתשובה ושמרתי מצוות כפי 
הלכה, אבל חיבור קבוע לתורה, לא היה לי. אצדיק את עצמי: היה לי קשה, 
בן-אדם מוכשר ומצליחן יושב ומתייגע מול הגמרא, ובסוף מבין את החומר 
ככה-ככה. אבל איך ענה לי אחד מהצדיקים; בלי לימוד התורה, אין סיכוי 

מול היצר הרע!
"כיום", מיהר צחי למלא את סקרנות הציבור, "הודו להשם כבר שלשה 
חדשים, אף שאני עדיין לא חובש כיפה מחוץ לבית, אך", וכאן הגביה שוב 
את קולו, "כבר שלשה חודשים שיום-יום על הבוקר אני יושב שעתיים, 

ומתחבר לתורתנו הק'-תורת הנצח".
מחיאות הכפים שהדהדו עוד הרבה זמן, הראו שהמסר נקלט. הכל טוב 
ויפה. לעשות תשובה, להתחזק בכל המצוות. אך הדרך היחידה להצליח 

לעמוד בזה, היא רק דרך חיבור לתורתנו הק'.
"יפה!", סיים הפעיל הנרגש, אם זה שעשה שינוי דרסטי וגדול שכזה, חזר 
ל"ע לתקופה לאחוריו. אנו, הנדרשים ב"ה רק לשינויים יחידניים ופרטניים 

וכדומה. האם יש סיכוי שנצליח לעמוד בזה בלי לימוד קבוע???

  

בית הכנסת המרכזי במוסקבה הלך והתמלא. זמן תפילת הנעילה התקרב. 
בתחילה נראו המבוגרים הפטורים מעבודה, אלו שהשתתפו בכל התפילות, 
אחר הלכו והצטרפו פנים מוכרות במקצת, כאלו המבקרים מפעם לפעם 
ביא"צ וכדומה. בהגיע עת התחלת התפילה, היה המקום מלא וגדוש בהמון 

נשמות יהודיות, שהגיעו בהמונן להשתתף בתפילה בסיום היום הקדוש.
ואז, עברה ונשמעה הבקשה שהרב יישא דברים לחיזוק והתעוררות.

הדילמה וההתלבטות בלטו על פני הרב שמצא עצמו במיצר. מה יאמר 
ומה ידבר?

מצד אחד עומדים אחיו בני האומה הישראלית, הסובלים בעול הגלות 
הרוסית הקרה, כשאף ב'יום הקדוש' הוכרחו לעבוד כבכל יום, כשמיד בתום 
עבודתם הגיעו חיש מהר לבית הכנסת, להשביע נפשם הרעבה בתפילת 
נעילה. מצד שני, יש כאן בוודאי 'סוכנים' מטעם המשטרה החשאית, העומדים 

וקולטים כל תנועה וכל הגה. כל מה שהוא יגיד יירשם לחובתו... 
"השוחט לא ידע מה עליו לעשות", התחיל הרב בדרשתו מעוטף בטליתו. 
"היה זה ביום ששי, בו מגיעים תושבי הכפר לשחוט את תרנגולותיהם לכבוד 
שבת קודש. זעליג עמד בתורו עם תרנגול מפוטם, קשור ברגליו מוכן לשחיטה, 
פתאום נשמעו קולות: 'גנב! גנב! זה התרנגול שלי!', היה זה שמער'ל שעמד 

וצעק עודו חוטף את התרנגול בידו.
"'שקר וכזב!', השיב זעליג בשצף קצף, בהמשיכו: 'התרנגול עצמו מוכיח, 
באם הוא היה שלך תמיד, הוא היה רץ אליך. הנה הוא נשאר אצלי!', סיים 

בניצחון.
"'מחוצף!', רטט שמער'ל נדהם מעזות הגנב, 'הוא צרור ברגליו, אז הוא לא 

יכול לרוץ! תתיר את הקשרים, וכבר תראה, למי הוא ירוץ!'.
"טייערע יודען!", נזעק הרב הישיש לעיני הציבור, שעמדו ודמעו בהבינם 
את הנמשל. "עם פתיחת שערי השמים, נבקש ונתחנן מאבינו שבשמים: 'אנא 

בכוח... תתיר צרורה'. וכבר תראה למי אנו שייכים"...
בימים גדולים וקדושים הבאים עלינו, בל נשכח לבקש ולהתחנן, שתהיה 
השנה הבאה טובה וברוכה בכל מיני מתיקות, שיתמלאו כל הצטרכויותינו 

ברווח ובהשקט, ואז וודאי נרוץ כולנו אליו לעשות רצונו יתברך שמו.
"אנא בכח... תתיר צרורה" 
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הקהילה  תושבי  לכל  שכר  בזה  אנו  'נותנים  ואמר:  הכרוז  יצא  כן  על 
שגרו  האמת  שבעולם  הנשמות  לכל  היום,  ועד  היווסדה  למן  האמורה, 

באותה קהילה, שעה אחת של חיים. יקומו לתחייה לשעה אחת'
"נתנו לנו שעה אחת לחיות! אנו רצים לבית הכנסת הקרוב ביותר לחטוף ולחטוף!!"

הרב בנימין גולד
נָה אָנכִֹי הַיּוֹם" )דברים ל"א, א'-ב'( רִים שָׁ ן מֵאָה וְעֶשְׂ ה... וַיּאֹמֶר אֲלֵהֶם בֶּ לֶךְ משֶֹׁ "וַיֵּ

במדרש תנחומא כתב: "'וילך משה' - אין 'וילך' אלא לשון תוכחה". ויש 
להבין מה תוכחה יש בדברים אלו שאמר משה לבני ישראל?

בספר 'מנחת עני' ביאר, על פי המבואר בזוהר הקדוש, שאף משה לא ידע 
יום מותו, ורק באותו יום התגלה לו הדבר, ובזה בא משה להוכיח לישראל, 
שידעו שאין אדם יודע יום מותו, ומשכך כל אדם צריך לתקן היום דרכיו, 
שמא מחר יפטר מן העולם ויפסיד מה שיכול היה לאגור מצוות ומעשים 
טובים. זו העצה שאמרו חז"ל )ברכות ה.(: "לעולם יזכיר לו יום המיתה, שזו 

הדרך להינצל ממלתעותיו של היצר הרע".

  

תיאור נורא ומחזק סיפר הגה"צ ר' שלום שבדרון זצ"ל, בשם המגיד מקלם 
זצ"ל )זקניך ויאמרו לך עמ' סד(, על 'יזכיר לו יום המיתה', ואין יותר מזה 
כדי לחזקנו בימי תשובה אלו, לדעת כיצד ובמה נוכל לעמוד כנגד היצר הרע:
נשא המגיד מקלם את משלו: נתאר לעצמנו את האירוע הבא: יום אחד 
יוצא כרוז גדול ברקיע, המבשר ואומר 'עיר פלונית ופלונית ]כשהוא נוקב 
את שם העיירה בה דיבר[, הפכו במעשיה ונמצאה זכאית, ועל כן מגיע לעיירה 

הזכאית שכר מיוחד' .
מהו השכר? - כידוע לאחר שאדם עוזב את העולם ומגיע לעולם האמת, 
לבו נצבט על כל רגע שאיבד בחייו, באשר רואה בבירור את ה'יפה שעה 
אחת של קורת רוח בעוה"ב יותר מכל חיי העוה"ז', וממילא מבין הוא גם 
את התוצאה של 'יפה שעה אחת בתשובה ומעשים טובים בעוה"ז יותר מכל 
חיי העוה"ב', ושם מבין ורואה את גודל הפסד זמנו שכילה לריק, ומתחרט 

על איבוד ימיו. 
ועל כן יצא הכרוז ואמר: 'נותנים אנו בזה שכר לכל תושבי הקהילה האמורה, 
למן היווסדה ועד היום, לכל הנשמות שבעולם האמת שגרו באותה קהילה, 
שעה אחת של חיים. יקומו לתחייה לשעה אחת, ואח"כ ישובו אל העפר!!'

השעה היעודה להתממשות החיזיון הנורא הזה, היתה עשר בבוקר. רעש 
והמולה בשמים, כל הנשמות, יוצאי אותה עיירה, מכל מקומותיהם, אחד בגן 
עדן אחד בגיהינום, וגם שם כל אחד והמקום שלו, כל חוטא והתנור שלו, 
כולם נקבצו באו לך, התאספו למקום בית הדין של מעלה והכינו את עצמם 

לקבל את השכר האמור. 
כמובן שתושבי העיירה החיים כיום כאן בארץ לא יודעים דבר. השעה עשר 
בבוקר הגיעה, ואוזניהם של בני העיירה החיים נחרשו מן הרעש. כולם נתקפו 
בפחד ובבהלה. רעשים מוזרים גוברים והולכים, מה קרה?! עד מהרה התפשטה 
לה השמועה ועשתה לה כנפיים חיש מהר, בית הקברות השוכן בקצה העיירה, 

הומה אדם!! 
בפחד והתרגשות מעורים יחדיו, תפסו כל בני העיירה את רגליהם, ובלי 
אומר ודברים רצו לראות את מחזה הפלא, כולם שועטים... מרחוק כבר נפרש 
לפניהם המחזה מרטיט הלב: בית הקברות צבוע כולו בלבן... מתקרבים יותר, 
הכל נראה כמלא בעמודים לבנים, מה קרה?! ככל שהתקרבו יותר ויותר 
הובהר הדבר בבירור... המתים קמו מקבריהם, לבושים בתכריכים הלבנים 

לא פחות ולא יותר! 
ואז השאגה הראשונה פילחה את האוויר: "הנה סבא!! הנה סבא!!" שואג 
האדם שהגיע ראשון למקום בהתרגשות, "והנה העלטער באבע!!!" נשמעת 
הקריאה הנוספת. אט אט כולם התקרבו וראו את כל מכריהם וקרוביהם, 
אבותיהם, אימותיהם מכמה דורות אחורה, והבלבול והטירוף אוחז בקהל. 

אך כאן הוא העוקץ, מקרה והיפוכו: בעוד שבני האדם החיים שואגים 
מהתרגשות, ועטים במרוצה לתת 'שלום עליכם', להוזיל דמע עם הסבא 
והסבתא, אצל המתים בדיוק ההיפך, כאילו לא מכירים אף אחד: "מה אתם 
רוצים?!", פותחים המתים את פיהם, "תנו לנו לעבור וללכת, זוזו!!!" וכאן 

היתה האש מתלקחת בתוך הברד, המתים לשעבר צועקים בבהלה ופותחים 
במנוסת טירוף אל עבר העיירה, והחיים מוזילים דמעות כמים, מהתרגשות 
גואה והולכת מעורבת בבהלה, מרוב הפתעה והשתוממות כאחד. הצעקות 
שהיו משני צידי המתרס, מהחיים ומהמתים, זה כנגד זה, התערבבו אחד 

בשני ועלו עד לב השמים, אנדרלמוסיה של ממש... 
עד שאחד המתים פלט משפט קצר בתוך מנוסתו והכל הובהר: "נתנו לנו 
שעה אחת לחיות!! מהשעה עשר עד השעה אחת עשרה בלבד! כבר עשר 
ושלוש דקות, ואתם מעכבים אותנו מלנצל את הזמן! אנו רצים לבית הכנסת 
הקרוב ביותר לחטוף ולחטוף!!" סיים את דבריו ונעלם במרוצה יחד עם כל 

המתים. 
ואז הבינו תושבי העיר: לא תחיית המתים התרחשה כאן, ועדיין לא בא 
משיח, זו שעה חולפת בלבד, וכי יש להם זמן כעת לנשק נכדים, נינים ובני 

נינים? שום דבר!! 
תיכף ומיד רצו בבהלה לבתי המדרש של העיירה, וגדשוהו עד אפס מקום. 
בעוד בני הקהילה החיים מנסים לעכל את המתרחש, כבר היו כל המתים 
רחוקים מעיניהם, ובעצם כבר נעלמו בתוך קירות בתי הכנסת ובתי המדרש 
של העיירה, מה שלא הותיר לבני אדם החיים אלא לצעוד אחריהם ולחזות 

במו עיניהם במה שמתרחש. 
השעה כבר עשר ועשרה רגעים! עשרה רגעים יקרים מפז חלפו, ועדיין לא 
כל המתים מצאו ספר להגות בו, המחזה היה נורא, פשוט נורא! כבר מרחוק 
הבחינו החיים שהגיעו חזרה אל בתי הכנסת, שאפילו על החלונות עומדים 
אנשים, הכל עוטה לבן והרעש רעש נורא! הוד של תורה ותפילה בוקע 
רקיעים ויורד תהומות. כל הארונות התרוקנו לחלוטין מתכולתם. לא נשאר 
ולו ספר אחד שלא בא לידי שימוש, האחד לוקח חומש, השני משניות, 
השלישי נ"ך, הרביעי ספר מוסר, המאחרים חטפו את התהילים, והמאחרים 
יותר תפסו את הסידורים, פשוט ניקו את כל הארונות, אף אחד כמובן לא 
חיפש מקום מרווח לישיבה, שום דבר לא עניין, מלבד שיהיה ספר קודש 

ביד, מקום לעמוד, ולחטוף! לחטוף! לחטוף! לחטוף! 
השעה כבר עשר ורבע! הנחשלים שבין המתים הגיעו זה עתה, והארונות 
ריקים, גם כל המקומות, אפילו בשביל עמידה גרידא, כבר היו מלאים. 
הברירה היחידה היתה לעמוד על החלונות, ולמלמל כל אחד מה שהוא זוכר. 
חמשה אנשים ויותר הצטופפו על משבצת אחת סביב ספר אחד, כשהקולות 
והערבוביה של כל סוגי הלימוד, נערים וזקנים, הסבים למטה והסבתות 
למעלה, בקול רעם התפילות והתחינות ממיסות כל לב. שוו לעצמכם מה 
מרגיש אדם שעשרות, אולי מאות בשנים מתחרט על איבוד זמן, ועתה חזרה 

ההזדמנות לשעה אחת בלבד!
שעון ביהכנ"ס כבר מראה על השעה עשר שלושים וחמש! בלחץ הלב 
מצליחים הם לבטח לנצל שישים שניות בכל דקה, והריכוז, מי חושב על 
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"הנני מודיעך בפני עם ועדה, כי מוכן אני לתת לך במתנה גמורה את כל 
שכר מצוותי וחלקי בעולם הבא, שיצרתי לי מעודי ועד היום הזה, בתנאי 

שתטיב דרכך"
המסע המדהים של המגיד מקלם

הרב אהרן כהן
"שובה ישראל עד ה' אלוקיך כי כשלת בעוונך" )הושע י"ד, ב-ג(

התשובה קרובה לכל אדם כל השנה כולה ובפרט בימים הקדושים בהם 
אנו נמצאים. לכאורה לא מובן: כבר בתחילת הפסוק אמר "שובה ישראל" 

וא"כ למה צריך לחזור שוב על המילים "ושובו אל ה'"?
אלא, כשאדם שומע את המילים "שובה ישראל עד ה' אלוקיך", הוא חושב 
בליבו שאין הדבר שייך לו, 'איך אני יכול לשוב בתשובה? יש לי טונות של עבירות 
חטאים ועוונות, איך אני אשוב? וכי ה' יתברך יסכים לקבל אותי?' בא הנביא 
ואומר לנו: אל תחששו, הקב"ה יקבל אתכם בקלות, וזאת בתנאי ש"קחו עמכם 
דברים"- אלו דברי התורה, כי לקח טוב נתתי לכם תורתי על תעזבו )משלי ד', 

ב'( זה הלקח טוב- התורה הקדושה, תלמדו אותה ובזה תשובו אל ה'.
בספר 'מורשת אבות' מובא הסיפור על המגיד מקלם.

נוהג היה המגיד מקלם לשבות מנסיעה בכל ערב שבת בחצות היום. 
פעם ביום שישי בנסעו לאחת הערים, התארכה הדרך ובהגיע חצות היום 
עדיין היה רחוק ממחוז חפצו. מיד פקד על בעל העגלה שיעצור, כי אין 
בדעתו לנסוע יותר, והוא ירד מהעגלה. העגלון אמר לו כי אם ילך ישר ואח"כ 

יסתובב, הרי לאחר כשעה יגיע לעיירה יהודית.
בהגיעו למבואות העיירה, פגש המגיד ביהודי, הושיט לו יד לשלום, ושאלו 
אודות המצב הרוחני במקום, "היש על מה לעורר ולתקן?". השיב הלה: "כאן 
המצב טוב, חברות תורה וחסד לרוב וכו'". "בכל זאת, הרי אין צדיק בארץ 
אשר יעשה טוב ולא יחטא..."- ממשיך המגיד לדובבו. אימץ היהודי זכרונו, 
ואמר: "אינני מוצא כעת להצביע על דבר, בלתי צרה צרורה שממנה סובלת 
העיירה - בשם 'יענקל'ה מוסר'. הוא אדם מלשין, שפל ומושחת, אשר יש 
לו קשרים הדוקים עם אנשי הרשות, ומוסר ממונם וגופם של ישראל בידיהם. 
אדם זה מטיל חיתתו על הסביבה והכל חלים וזעים מפניו. אבל אין מה 

לעשות בעניין זה.
"בכל זאת איזו מעלה טובה נמצאת בו?" – ממשיך המגיד. הפטיר הלה: 
"כן, כן. הוא שומר דיבור, אם הוא מבטיח לקבור יהודי, לא יפול מדבריו 
צרור ארצה". – "והיכן אפשר לפגוש אותו?" –"רבי, כבר אמרתי לך, שאין 
מה לנסות להשפיע עליו". תוך כדי שיחה מרים הלה ראשו ומודיע בפתע: 
"רבי, הנה יענקל'ה יורד עתה מההר שלפנינו. אני בורח מיד שלא ירגיש 

שדיברתי עמך".
המתין המגיד והלך לקראת יענקל'ה, הושיט לו יד בהארת פנים: "שלום 
עליכם ר' יעקב!". נדהם הלה מקבלת פנים זו, והמגיד ממשיך: "יש לי בקשה 
קטנה ממך שתעשה לי טובה". "אין אני עושה טובות!", רוטן יענקל'ה. מפציר 
המגיד: "בכל זאת ר' יעקב"... – "נו, תגיד כבר מה אתה רוצה!". מסביר 
המגיד: "ידוע לך שה'מגידים' אומרים דרשה בבית הכנסת, ואחר כך הציבור 
משליך עבורם לתוך קערה מטבעות לצורך מחייתם. והנה אנכי עני ואביון. 
והיה, אם אישיות כמוך תבוא לדרשתי, הרי יבואו המונים לדרשה". "אינני 
עושה טובות!" –זועם יענקלה. אולם המגיד בכושר השפעתו אינו מרפה, 
וממשיך להתרפס לפניו. עד שיענקל'ה פולט מהפה: "טוב, בסדר!" ועוקר 
כבר רגליו. כאן המגיד תופס אותו ואומר: "שמעתי עליך כי שומר דיבור 
ומקיים הבטחה אתה!", הלה ניסה להשתמט. עד שסוף כל סוף הבטיח 

ברורות שיופיע לדרשה.
ביום ראשון בשעה הקבועה, בית הכנסת כבר מלא על גדותיו. לאו מילתא 
זוטרתא היא לשמוע את הדרשן הגדול שבדור. המגיד כבר הופיע, והקהל 
מצפה בחוסר סבלנות. המגיד יושב וממתין כחצי שעה ועיניו משוטטות לעבר 
הפתח. עד... שהושלך הס, תדהמה בקרב הציבור, 'יענקל'ה מוסר' נכנס לבית 
הכנסת. הלה מפלס לו בנקל דרך בין ההמונים הנסוגים מפניו. המגיד מקבל 
פניו בלבביות ומושיבו ב'מזרח'. הציבור המום, אינו תופס מה למגיד הצדיק 

ולמלשין נבזה זה?
עתה מזדרז המגיד, עולה על הבימה, ופותח בקולו הצלול: "כל ישראל יש 

להם חלק לעולם הבא". הוא מרחיב את הדיבור בנושא זה, ומביא ראיות מן 
התורה, נביאים וכתובים, כי שערי תשובה לא ננעלו בפני כל אדם, וכל אשר 

בשם ישראל יכונה יש לו סיכוי להיות נוחל עולם הבא.
לאחר כמה שעות שהלהיב את ההמונים, פנה ואמר: "ואתה ר' יעקב, אל 
תחשוב כי לך אין חלק לעולם הבא, גם אתה מסוגל לכך, בידך הדבר! ואם 
אתה חושב כי הוזה אני בהקיץ, הנני מודיעך בפני עם ועדה, כי מוכן אני 
לתת לך במתנה גמורה את כל שכר מצוותי וחלקי בעולם הבא, שיצרתי לי 
מעודי ועד היום הזה בתנאי שתטיב דרכך!". הוא סקר את תמצית פעולותיו 

הנשגבות ממה שפעל עד היום.
מיד קרא המגיד לדייני העיר, כתבו שטר מכירה וחתמו המעמד כולם, כי 
יענקל'ה קונה בקנין גמור את כל חלק עולם הבא של המגיד מקלם. המגיד 
מוסר לו השטר, ופני יענקל'ה קרנו מאושר, עסק נפלא עשה הערב, כל עולם 

הבא של המגיד המהולל עתה בכיסו...
עתה ממשיך המגיד בדרשתו, בהסבירו את הצד השלילי של הדבר, בקול 
חוצב להבות אש הוא משמיע את דברי הגמרא במסכת ראש השנה )יז, ב( 
אשר נפסקו ברמב"ם בהלכות תשובה )ג, ו(: "ואלו שאין להם חלק לעולם 
הבא, אלא נכרתים ואובדים ונידונין על גודל רשעם וחטאתם לעולם ולעולמי 
עולמים: המינין והאפיקורסין... והמוסרים!", כאן מסתלסל המגיד בניגונו 
הכובש לבבות: "זכור ר' יעקב, זכור, את העולם הבא שלך אל נא תאבד! 
חדל לך מעיסוקיך עם חברת פריצים, תתחיל בחיים חדשים ומאושרים, חיי 

תורה ויראת שמים! אל תאבד במו ידיך את האוצר היקר שרכשת!".
למחרת עזב המגיד את העיירה ונסע לדרכו.

לאחר שבע עשרה שנה, נזדמן המגיד לאותה עיירה שנית. בבואו, שאל את 
האדם הראשון שפגש: מה נשמע עם 'יענקלה-מוסר'. אך הלה לא ידע למי 
הוא מתכוון, שאל ושאל, עד שנזכר קשיש אחד שהכוונה ל 'ר' יעקב הצדיק', 
הפרוש הגדול של העיירה. הוא סיפר לו, כי מאותו יום שהמגיד מקלם ביקר 
בעיירה, חזר יענקלה בתשובה שלימה, וכי מאז ועד היום אינו יוצא מפתח 
בית הכנסת. שם הוא אוכל וישן, ועוסק בתורה ובתפילה. תחילה עזרו לו 
ללמוד סידור וחומש, ואילו היום נעשה ללמדן מופלג וצדיק נשגב. נשים 

צדקניות דואגות לו לאוכל, ושם ביתו... פני המגיד נהרו מאושר...
מיד שלח להודיע לפרנסי הקהילה, שיכריזו כי בשעה פלונית ידרוש בבית 
הכנסת. בשעה הקבועה הייתה כל העיירה נוכחת במקום. גם יענקלה שישב 
כל היממה בבית הכנסת, נמצא כאן. אך הפעם לא ב'מזרח', כי אם הצטנף 

לו בפינתו במערב, והאזין בדביקות לדברי המגיד.
פתח המגיד בדברי המשנה במסכת יומא )פה, ב:( "עבירות שבין אדם 
למקום יום הכיפורים מכפר, עבירות שבין אדם לחברו אין יום הכפורים 
מכפר עד שירצה את חברו". הוא הרחיב את הדיבור כי על עבירות שבין אדם 
לחברו אין יום הכפורים מכפר, לא ייסורים ממרקים, ולא יום המיתה מכפרת 

– עד שירצה את חברו...
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קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת
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מה הביא את מרן הגר"י מסלנט זצוק"ל, להכריז ברבים לקהל מרעיתו 
לאכול ביום הכיפורים, והאם התיר גם לעצמו?

ואדם שנכשל בגזילה - האם יכול להשיב הממון לחשבון הבנק של הנגזל בלא להודיעו?

אדם שנכשל בגזלה, האם יכול להשיב הממון לחשבון הבנק של הנגזל בלא להודיעו?
בערב יום הכיפורים, מחוייב כל אדם לפייס את חברו על כל דבר שפגע 

בו, שעל עברות שבין אדם לחברו אין יום הכיפורים מכפר עד שיפייסנו.
והביא המשנה ברורה )סימן תרו ס"ק א(, שבודאי צריך האדם לתקן את 
כל ענייני הממון שיש בינו לחברו, אם גזל או הונאה, שהרי כבר אמרו חז"ל 

ש'גזל מקטרג בראש'.
שאלה מעניינת נשאלה: אדם המתבייש מאד במעשהו, האם יכול להחזיר 
את הגזלה לנגזל מבלי להודיעו על כך, וכגון ע"י הפקדת הממון בחשבון 

הבנק של הנגזל מבלי להודיעו או במכתב וכדו'.
ה'פלא יועץ' )ערך תשובה( כתב שאם הנגזל לא ידע מהגזלה, ולא היה לו 
צער מכך, אפשר לעשות כן ואין צריך להודיעו וכן אין צריך לפייסו בשביל 
ענין התשובה. וכן פסק הגר"מ פינשטיין )אג"מ חו"מ ח"א סימן פח אות טו( 
שאפשר לשלוח הממון הגזול בדואר, בלא לפרט לשם מה הוא שולח לו. וכן 

דעת הגרי"ש אלישיב )אשרי האיש ח"ג פ"כ אות ח(.
אכן, ה'כף החיים' )ס"ק ז( הביא שבשו"ת 'שאילות שמואל' )סי' מא( 
הסתפק בדבר, והביא מה'פתחי תשובה' שכתב שמ"מ צריך לפייסו על כך 
שמנע ממנו רווח ממון, בזמן שהממון לא היה אצלו ]וכמו שאמרו בירושלמי 

שמי שביטל כיסו של חברו יש לו תרעומת עליו[.

האם ירד המן במדבר פי שניים בערב יום הכיפורים כמו בכל ערב שבת, ומה הנפק"מ 
להלכה?

בהיות בני ישראל במדבר, היה יורד בכל ערב שבת פי שניים מן, כדי שיספיק 
ליום שישי ולשבת, ומצאנו מחלוקת מה היה בערב יום הכיפורים, האם גם 

ירד פי שניים מן, או שבגלל שזהו זמן תענית לא הוצרכו למן פי שניים?
מחלוקת זו הובאה לגבי דין חולה ביום הכיפורים שהותר לו לאכול, האם 
מחוייב לקיים דין 'לחם משנה'? המג"א )ס"ק י( כתב בשם ה'כנסת הגדולה', 
שצריך לבצוע על לחם משנה לאוכל בהיתר ביום הכיפורים, אבל הוא נחלק 
וסבר שאין צורך בזה, כי לא תקנו חכמים דין 'לחם משנה' ביום כיפור. ובטעם 
הדבר שלא תקנו 'לחם משנה' ביום הכיפורים, כתב ה'מחצית השקל' )שם( 
שלחם משנה הוא זכר למן שהיה יורד פי שניים בערב שבת, ובערב יום 
הכיפורים לא ירד המן פי שניים, כי לא הוצרכו למן מפני התענית ]וגם אם 
ירד פי שנים עבור החולים או הקטנים, לא תקנו מחמת זה 'דין לחם משנה'[. 
ובליקוטי 'חבר בן חיים' )ילקוט מפרשים, שו"ע הוצאת מכון ירושלים( כתב 
שאף שירד המן בערב יום הכיפורים לצורך מוצאי התענית, כיון שלא ירד 

לצורך היום עצמו, לא תקנו בו דין 'לחם משנה'. 
אכן, ב'כף החיים' )ס"ק ס( כתב בשם היעב"ץ, שלמעשה אם יש לו שתי 
ככרות, נכון לבצוע עליהן, וכן כתב ה'מטה אפרים' )סי"ז( שיעשה כן אם אין 

לו טורח בזה.

מה היתה הסיבה שהביאה את מרן הגר"י מסלנט זצוק"ל, להכריז ברבים לקהל מרעיתו 
לאכול ביום הכיפורים, והאם התיר גם לעצמו?

בדיני אסור אכילה ושתיה ביום הכיפורים, נאמר היתר מיוחד לחולה שיש 
בו סכנה, שחייב לאכול ואסור לו לצום כמבואר בדיני חולה ביום הכיפורים 

)סימן תריח(.
נדון מעניין מאד מביא ה'ביאור הלכה' )שם ד"ה חולה שצריך לאכול( לעניין 
זמן של מגיפה שיש בו סכנה גדולה לכל הציבור ]וכמו שהיה מצוי בזמנים 
עברו, שהיו מגפות קשות כמו מחלת ה'חולירע', שהיתה מתפשטת מהר והיה 
סכנה גדולה לכל הציבור[, שמפאת הסכנה חייבים כולם לאכול ולשתות ויש 
סכנה לצום. והביא הביה"ל )שם( כמה מגדולי האחרונים שדנו בדבר זה, 

ומהם החתם סופר שכתב, שאם הרופאים באותו זמן קבעו שאסור לבריאים 
לצום, אז מותר להם לשתות לשיעורים, וגם בזה יזהרו שלא ליהנות מהשתיה, 
ורק לשתות הנצרך כגון קפה או  תה בלא סוכר וחלב. והביא גם דעת ה'ראשית 
ביכורים' )לבעל החשק לשלמה(, שחלק ואסר על הציבור לאכול, וטעמו 

שכבר ראינו שהתענו רבים בשעת מגיפה ולא אירע להם דבר.
עדות נוספת על הגר"י סלנט, שהיתה בזמנו מגיפה והיה חשש לשלום 
הציבור, מביאים ה'אלף המגן' וכן בשו"ת 'אגרות משה' )או"ח ח"ג סימן צא( 
שהתיר לכל בני עירו לאכול, כי עלולים להידבק במחלה יותר כאשר שרויים 
בצום. ולענין האם הגר"י סלנט עצמו אכל באותו יום כיפור, נחלקו השמועות, 
58( הביא בשם הגר"א  הגרש"ז אויערבך )הליכות שלמה יוה"כ פ"ה הע' 
לופיאן שהגרי"ס עצמו לא אכל ביום הכיפורים ההוא, אולם בספר 'מקור 
ברוך' )לבעל התורה תמימה ח"ב פי"א( כתב שהגרי"ס עצמו עלה לבמה 
באותו יום כיפור, וקידש ואכל, וכן העיד בנו של הגרי"ס )הובא בספר תנועת 

המוסר עמוד 160 הערה 8(.

מדוע יש להזדרז לשלם את 'מעות יזכור' שנדר לעילוי נשמה?
נהגו לנדור צדקות ביום הכיפורים בעד המתים, כך פסק השו"ע בהלכות 
יום הכיפורים )סימן תרכא סעיף ו(, והטעם ביאר הרמ"א )שם( הוא משום 

שגם למתים יש כפרה.
ובטעם הדבר שמועיל לנדור צדקה עבור המתים לכפר עליהם, כתב המשנ"ב 
)שם ס"ק יט( שהוא משום שאומרים שאילו היה חי היה נותן גם כן צדקה, 
ואפילו אם היה עני, אומרים שהיה טהור לב ורוצה ליתן, וזה כבר מועיל 
בשבילו ]אכן אם המת היה רשע, כתב המשנ"ב שם שלא מועיל ליתן בשבילו[.

וצדקה זו שנדר עבור המתים, כתב ה'שערי חיים' )על השערי אפרים שער 
י ס"ק לח( שחייב לזכור לשלמה, וטעם הדבר הביא מה'קב הישר' )פרק פו( 
שאם לא ח"ו, עלול שתיהפך הנשמה שנדר בעבורה למקטרג עליו. והוסיף 
בשם ה'תרומת הדשן', שנהג שביום שלמחרת לא טעם כלום עד ששילם את 
מה שנדר עבור הנשמות. וב'דרכי חיים ושלום' )אות תקו( כתב, שמיד במוצאי 

יום טוב, שילם לצדקה מה שנדר. 

לשליחת תגובות לכותב הטור הרה''ג רבי בנימין בירנצוייג, כתבו ל: 
bdirshu@neto.net.il

 הרה"ג רבי בנימין בירנצוייג שליט"א
נלקט ממשנ"ב מהדורת דרשו

הלכה
במעגל
*נדונים הלכתים אלו נכתבו על מנת לעורר לב הלומדים, ולהלכה למעשה יש לעיין במקורות.השנה
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הרה''ג רבי יהודה לב שליט"א
בעמח''ס ''לב המועדים'' 

לב המועדים
הלכות טעמים ומנהגים

"אבל אנחנו ואבותינו חטאנו" - מדוע מזכירים חטא אבות?

ומדוע צריך להתוודות מעומד? | טעמים באמירת הוידוי
טעם הוידוי

לפי שיו"כ הוא יום סליחה וכפרה כדכתיב )ויקרא ט"ז, ל'(: "כי ביום הזה 
יכפר עליכם" - צריך כל אדם שיתוודה על חטאיו, כי כן מצאנו בכל קרבנות 
שבאו על הכפרה דכתיב בהם )במדבר ה', ז'(: "והתוודו את חטאתם אשר 
עשו", וכמו שעשה כה"ג שהתודה ביו"כ בעדו ובעד כל ישראל כדכתיב )שם 

ט"ז, י"ז(: "וכפר בעדו ובעד ביתו ובעד כל קהל ישראל" )לבוש תרז, א(.

עשרה וידוים שביו"כ
ביום כיפור אומרים י' וידוים: ב' בערבית, ד' פעמים בד' תפילות ובחזרת 

הש"ץ, הרי עשרה )לבוש תכב א, משנ"ב שם ס"ק א(, 
הטעם בעשרה וידוים: כנגד עשר פעמים שבהן מזכיר כהן גדול שם ה' 
המפורש ביום כיפור בבית המקדש )יומא לט, ב( ג' פעמים בכל וידוי, ואחד 

כשאומר "לה' חטאת" )לבוש תכב, א(.
טעם אחר: על שפגמו בעולם שנברא בעשרה מאמרות.

טעם אחר: כנגד עשרת הדיברות שעברו עליהם.
טעם אחר: כנגד עשר פעמים שבהן כה"ג מקדש ידיו ורגליו ביו"כ )מהרי"ל 

הלכות יו"כ(.
טעם אחר: לפי שיו"כ בעשור לחודש, דעשור הוא קודש קודשים )אליה 

רבה תרכ ס"ק ב בשם מהרי"ל ויל סימן קצא(.
טעם אחר: עשרה וידויים כדי לעורר זכות עשרה ניסיונות שנתנסה אברהם 
אבינו, על דרך הגדה כדפירש רש"י על הפסוק בפרשת כי תשא: "זכור 
לאברהם" )שמות לב, יג, והוא ממדרש שמ"ר מד( – "אמר משה לפני הקב"ה: 
'אם עברו ישראל על עשרת דיברות, אביהם נתנסה בעשר ניסיונות ועמד 
בכולם, יצא עשר בעשר )יפטרו ישראל על שעברו עשרת הדברות בזכות 
אברהם אביהם שעמד בעשרה ניסיונות(". ועל כן אנו מתודין עם השליח 

ציבור י' ווידוים בו ביום לעורר זכות אברהם )כל בו סימן ע(.

מקום אמירתו
שליח הציבור אומר באמצע התפילה, ויחיד אומר בסוף התפילה והטעם: 
לפי שיחיד שעושים לו מקום מיוחד אחר התפילה מכוון דעתו יותר, אבל 
שליח ציבור, כיון שמסיים תפילתו לא נשארה השליחות, לכן אומר באמצע 

)אוצר הגאונים חלק התשובות יומא פז ,ב(.
טעם אחר: לפי ששליח ציבור מאריך באמצע התפילה בסליחות ובפסוקים 

של רחמים, תיקנו לערב גם הוידוי ביניהם )אורחות חיים(.
טעם אחר: ליחיד תקנו בסוף התפילה כדי שלא יפסיק באמצע התפילה, 
או שמא יחטא בשעת התפילה בלא כוונה, לכן מתוודה בסוף התפילה. אבל 
שליח ציבור שמתפלל כדי להוציא ידי חובה את מי שאינו יודע להתפלל - 
לא היו נותנים ליבם עד סוף התפילה, ויוצא שאינם יצאו ידי חובה לכן תקנו 

שיתוודה באמצע )לבוש תרז(.

הטעם אחר "יהיו לרצון"
כיון דגמר תפילתו בהכרח צריך לומר ולבקש "יהיו לרצון", שזהו ג"כ חלק 
מהתפילה, ואחר הוידוי אומר שוב "יהיו לרצון" שיתקבל הוידוי )ערוה"ש 

תרז, ג(. 
הטעם שאומרים הוידוי )אשמנו בגדנו( בזמרה ושירה, ולא בבכי 

לפי שתשובה מאהבה הופכת את העבירות לזכויות, א"כ ראוי לשיר ולשמוח 
על החטאים כזכויות )תפאר"י תענית פ"ד מ"ח אות סו(.

טעם אחר: אומרים בקול בכיות לעורר הלבבות )מט"א תריט, יח(.
טעם אחר: לפי שמצוות תשובה זו מצוות עשה, א"כ צריך לעשות את 
המצווה בשמחה עצומה כמו כל מצווה שצריך לעשות בשמחה )חת"ס 

מהדורא רביעאי לעיו"כ(.
הטעם שאומרים בלשון רבים ולא בלשון יחיד 

לפי שכל ישראל גוף אחד, וכל אחד אבר פרטי לעצמו, וזו ערבות הדדית 

שיש לכל עם ישראל וכשאחד חוטא כאילו שכולם חוטאים, ואע"פ שאין לו 
עוון הזה צריך להתוודות, ולכן מתוודים בלשון רבים בגלל החטאים של 

כולם )הארי ז"ל מובא בא"ח פרשת כי תשא(.

הטעם שסדר הוידוי לפי אלפ"א בית"א
לפי שאנו מתוודים על שעברנו על התורה שניתנה באלפ"א בית"א )פירוש 

התפילות לר"י בר יקר(.
טעם אחר: לפי שכל תפילה שהיא על סדר אלפ"א בית"א מסוגלת להתקבל 
יותר ברצון, לפי שלא נברא העולם אלא בשביל כ"ב אותיות של תורה )חיים 

ושלום לבין איש חי(.
טעם אחר: כדי שיהיו מורגלים )העוונות שהתוודו על ליבם( בפיהם, ויחזרו 
בתשובה שלמה בזכרם אותם )בהמשך הזמן( ולא יחזרו לסורם )כף החיים 

תרז, יח(.
הטעם שמתוודה על סדר אלפ"א בית"א גם על חטאים שלא חטא: כדי לא 
לבייש את החוטא תקנו שכולם יאמרוה )ספר חסידים תכא(, טעם אחר: לפי 

שכל ישראל ערבים זה לזה.

"אבל אנחנו ואבותינו חטאנו" - הטעם שמזכיר חטא אבות 
לפי שהוא נענש עליהם כשאוחז מעשה אבותיו בידו, וכן כתיב )ויקרא כ"ו, 

מ'(: "והתוודו את עונם ואת עון אבותם" )של"ה הלכות תשובה(.

וידוי בעמידה
צריך להתוודות מעומד )טושו"ע תרז, ג( והטעם: משום שבעמידה יש יותר 

הכנעה ומתוודה בלב שלם )לבוש תרז, משנ"ב שם ס"ק ג(, 
והעמידה צריכה להיות עד אחר "על חטאים שאנו חייבים עליהם ד' מיתות 

ב"ד" )משנ"ב תרז ס"ק י).

בסדר הוידוי
בסתר ובגלוי, בשגגה ובזדון, הטעם בסדר זה: דצריך לבקש על הקל תחילה 

)באר היטב תרז ס"ק ג, משנ"ב שם ס"ק יא(.
בסדר הוידוי על החטאים: עולה, חטאת, קרבן עולה ויורד, אשם ודאי, ואשם 

תלוי, הטעם בסדר זה: על פי סדרם בפרשת ויקרא )ערהו"ש תרז, ה(.
מכת מרדות, מלקות ארבעים, ומיתה בידי שמים, וד' מיתות ב"ד, הטעם 
בסדר הזה: לפי שצריך לבקש תחילה על הקל ואחר כך על החמור )ערוה"ש 

שם ס"ק ה(.

 לשליחת תגובות לכותב הטור הרב יהודה לב שליט"א
lev17382@gmail.com :כתבו ל
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<<< המשך מעמוד 26 | הרב אהרן כהן

כאן שאג המגיד: "ואתה 'יענקלה מוסר' קוראים לך כבר 'צדיק'! זכור כמה 
אנשים גזלת ועשקת! כמה בני אדם הרסת והורדת בהלשנותיך לבאר שחת! 
כמה אלמנות ויתומים אימללת! איזה חורבן עשית, הרי שערי תשובה לכאורה 
נעולים בפניך! מה נורא גורלך, מה איום עונשך, הרי כל מיני גיהנום וכל 
ייסורים שבעולם לא מועילים לגזלן ומלשין"... למותר לתאר באלו בכיות 

נוראות התמוגג יענקלה וכל הקהל עמו. ויהי המקום לחרדת אלוקים.
לאחר דממה, ממשיך המגיד: "אם כן הבה ונחפש עצה – הנה נפסק בשולחן 
ערוך, אם פגע אדם בחברו ולא הספיק לפייסו עד שמת, ייקח עשרה אנשים, 
ילך לקברו ויאמר: 'חטאתי לאלוקי ישראל ולפלוני זה שחטאתי לו', אולם 
אתה יענקלה, שאין אתה יודע וזוכר ממי גזלת, למי הזקת, ואת מי אימללת, 
מה תקנה יש לך? ממי תבקש מחילה? למי תשיב הגזילה? אף על פי כן עצה 
מצאתי לך: הרי כאן במעמד קדוש זה נמצאת כל העיירה, ימחלו הם על 
עצמם, ויהיו באי כוחם של הוריהם ובני משפחתם הנפטרים שסבלו ממך. 

ועתה בקש מחילה מכל הקהל הקדוש הזה, ומכל הנפטרים תושבי המקום, 
כפי הנוסח שקבעו חז"ל, והם ישיבו לך 'מחול לך' שלש פעמים כדין".

מרוב בכיות התמוטט יענקלה והתעלף, בקושי העירו אותו, אך כוחותיו לא 
עמדו לו לפסוע עד לבימה. הושיבוהו בכסא ונשאוהו. המגיד פתח את ארון 
הקודש, ופקד על יענקלה שיאמר מילה במילה: "חטאתי לאלוקי ישראל 

ולתושבי העיר הזאת".
מיד פצחו כל הקהל: "מחול לך! מחול לך! מחול לך!"

ותבקע הארץ לקולם.
מיד עמד המגיד ונשקו על ראשו ואמר: "בני, כמוך ירבו בעלי תשובה 

בישראל! מעתה יכולים לקרוא לך 'ר' יעקב הצדיק'"...   

cohen012@gmail.com :לשליחת תגובות לכותב הטור, כתבו ל
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בעיות ריכוז בשעה כזו? הריכוז היה כה עמוק, עד שלא הספיקו לחשוב מה 
קורה עם השעון, אפילו להניד עפעף היה כרוך בוויתור כואב של שבריר 

שניה, למי יש פנאי לראות את השעון?! 
השעה כבר רבע לאחת עשרה! וכך עוברת לה עוד דקה ועוד דקה, אולם 
היה מי שראה והבחין כי השעה מתקדמת, ובדפיקה מהירה על הבימה 
השתיק את הכל לרגע כמימריה, העמיד את הקולות כמימי ים סוף שהפסיקו 
לזרום, ושאג: "כבר עשרה לאחת עשרה!!!" והקולות שבו ונפלו על ההיכל, 
ושטפו את אוזני העומדים בחוץ ביתר שאת וביתר עוז, הנהר חזר לזרום 

ועתה במרוצת יתר ובכח כפול ומכופל. 
נותרו שש דקות!! מה שייך לדחוס ולנצל יותר ממאה אחוז ממה שנוצל 
עד תום, ולמעלה מכך עד הנה? אבל כנראה ששייך להוסיף עוד משהו, כאותו 
רעם נורא שנופל על הארץ, ודומה שלא שייך יותר חזק, וכעבור רגע מגיע 
הרעם השני ומגמד את קודמו, וכך ככל שהדקות חלפו כך הרעש גבר עוד 

ועוד. 
נותרו שתיים וחצי דקות בלבד!!! המשפט 'קולות וברקים' יכול היה בקושי 
לשמש משל, לרעש הנורא שפרץ יותר ויותר ויותר, ככל שחלפו השניות 

ואזלו. 
נותרו עשר שניות!! תשע!! שמונה!! שבע!!... הבכיות שנשמעו מעזרת 

הנשים וקולות הלימוד מלמטה רק גברו והלכו ותבקע הארץ לקולם.
ארבע!! שלוש!! שתיים!! עד סוף השניה האחרונה! שדמתה לנצח......... 

וכולם שבו למנוחות... די... שקט... השעה נסתיימה נוצלה עד תום, המתים 
מילאו את נפשם באוצרות נצח של עשרות אלפי חלקיקי שניות, מלאים 
וגדושים במצות תלמוד תורה השקולה כנגד כולם, בתפילה ובתשובה, שבו 
לעפרם מדושני עונג, למול עיניהם הפעורות של יקיריהם המרותקים שבחוץ, 
שממש 'רואים את הקולות' ומבינים לליבם של המתים, שאינם מוצאים זמן 
אפילו לתת שלום, לא אב לבנו, לא אם לבתה, וודאי שלא הסבא לנכדו וגם 

לא האשה אל רעותה. הכל נשכח כמת מלב בשל גודל השעה ההיא. 
ואז דופק המגיד מקלם ומעורר את הקהל המהופנט: "אם מחזה כזה ייפרש 
למול עינינו, וכי נתפלא על החיזיון? בוודאי שלא! ואם היינו אנחנו אחד מן 
המתים, שזוכים לשעה של תשובה ומעש"ט בעוה"ז, וכי לא היינו נוהגים 

בדיוק כמותם? בוודאי שכן!" 
המגיד עוצר לשניה קלה, ומצליף את המשפט האחרון הממצה והמסכם: 
"הקשיבו היטב! ומה גרוע בכך שאנו חיים יותר משעה אחת?! מדוע שילך 
לריק זמנינו רק משום שיש לנו את השעה היקרה הזו, עשרים וארבע פעמים 

בכל יום שלושים ימים בחודש?! מדוע?! למה???"
ועל זה נוסיף שלכך נתנו לנו חז"ל עצה נפלאה, שנלמדת מדברי משה 
רבינו בפרשתנו: אין אדם יודע יום מותו! ולכך לא ייתן ליצר הרע להטפילו 
בטענות סרק, של 'תהנה עכשיו' ו'לא נורא רק פעם אחת', 'הרי יש לך זמן 
לתקן' וכו' וכו', כי אין זמן לתקן!!! ואז לא בטוח שנזכה למחזה נורא כזה...

הניוז היומי של דרשו.

 'ניוזלטר' מלא וגדוש בתוכן תורני - הלכתי, אקטואלי ומרתק.
עם סיפורים, רעיונות, ווארטים ועוד...

בהגשה מקצועית עם טעם של עוד... להצטרפות שלח מייל ל-

חוויה רוחנית יומית
מדי יום אצלך במייל

dirshu@dirshu.co.il



 "וקבל ברחמים וברצון
את תפילתנו..."

וגמר חתימה טובה

הנהלת 'דרשו'
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האם מותר להכניס כלים למדיח הכלים בשבת?
כֵן בשבת?  באיזה נוסח ניתן ללוות מאכל מִשָׁ

והאם מותר לטבול כלים בשבת?
קניית צורכי שבת בשבת

זאת, 	  – התירו  וכדומה  לצורך סעודות השבת  אך  ולמכור בשבת,  לקנות  ז"ל אסרו  חכמינו 
ובלבד שהעסקה לא תתנהל בצורה מובהקת של מקח וממכר בימות החוֹל.

בהמשך לאמוּר: כאשר מדובר במאכל או במשקה שנמכרים לפי מידת נפח – לא יניחֵם המוכר 	 
בכלי המיוחד למדידה וישפוך מתוכו לכליו של הקונה, אף אם אין כוונתו למדידת הכמוּת.

ומשקל. 	  ם מידה  שֵׁ או את  ומכירה לצורך השבת, אסור להזכיר סכום תשלום,  קנייה  בעת 
לדעת השולחן ערוך – אסורים איזכורים אלו בכל מוצר שהוא; ואף לבני אשכנז ראוי מאוד 

להחמיר כן.

כֵן וכדומה – אסור להזכיר מידה או משקל, משום 'עובדין דחוֹל', שהרי 	  בהלוואת מאכל מִשָׁ
מדידה ושקילה אסורים בשבת.

הטיפול בכלי האכילה בשבת
הדחת כלים בשבת מותרת, ואין בהסרת הפסולת איסור 'בורר'. אולם, משום איסור 'הכנה' 	 

משבת לחול, אסור להדיחם אלא לצורך שימוש בהם בשבת.

הרגיל לאחסן כלים מלוכלכים במדיח כלים עד להדחתם – רשאי לעשות כן בשבת, משום 	 
שזהו המקום בו הוא רגיל להניחם עד להדחתם, ולכן אין זה נחשב כ'הכנה' משבת לחול.

מותר לשטוף כלים בשבת לצורך שימוש בשבת, אולם, יש אומרים שאסור להשתמש בחומר 	 
מיוחד שנועד להברקת הכלים.

אסור להשחיז סכין בשבת באמצעות משחזת אבן, משום איסור 'תיקון כלי'; ובמשחזת של 	 
עץ, אין איסור של תיקון כלי, אבל אסור לעשות כן, משום שההשחזה דומה למלאכת 'מְמַחֵק'.

טבילת כלים בחוֹל ובשבת
רוב הפוסקים 	  ולדעת  בברכה;  – טעונים טבילה  מגוי  כלֵי סעודה העשויים ממתכת שנקנו 

חובה זו מדאורייתא, וכן הלכה. והוסיפו חכמינו ז"ל וחייבו טבילה גם בכלֵי זכוכית.

כלי שקיבל הישראל במתנה מהגוי, טעון טבילה, אבל כלי שהגוי הפקירוֹ וישראל משתמש 	 
בו ללא כוונה לזכות בו – פטור מטבילה. וכן כלי ששואל הישראל מהגוי – פטור מטבילה.

יחמיר בדבר; 	  ירא שמים  אך  כלים בשבת,  הדין מותר לטבול  ערוך, מעיקר  לדעת השולחן 
ולדעת הרמ"א אסור לטובלם.

ש' מהלכות מלאכת 'הַלָּ
ש'. עיקרהּ של מלאכת הלישה היא 	  אחת מל"ט מלאכות האסורות בשבת, היא מלאכת 'הַלָּ

ערבוב של מוצק ונוזל והפיכתם לבלילה אחת.

באיסור מלאכת לישה, יש הבדל בין סוגי הבלילות: 'בלילה עבה', איסור לישתה מדאורייתא, 	 
ידי עשיית שינוי בסדר  ו'בלילה רכה' – מדרבנן. והתירו חכמינו ז"ל להכין בלילה רכה על 
ב'גיבול',  גם  זה, ראוי לעשות שינוי  ויש אומרים שמלבד שינוי  הערבוב של הנוזל במוצק. 

דהיינו בבחישת החומר; ויש אומרים שאין צורך בשינוי נוסף.

אסור לערב איסור בהיתר, כדי לבטל את האיסור. ואף כשהאיסור כבר התערב מאליו בהיתר, 	 
אסור להוסיף היתר לתערובת כדי לבטלו.


